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مصوبات غیرقابل تحقق 
کمیسیون تلفیق

لایحه بودجه ســال ۱۴۰۱ به عنوان نخستین 
ســند مالی دولت مردمی که بلافاصله بعد از 
۴ سال رکود توأم با تورم و افزایش نابرابری، 
واقع شــده و البته نخستین بودجه سده جدید 
شمسی، حائز اهمیت ویژه است. ما در دولت 
تلاش کرده بودیم: اولًا کسری تراز عملیاتی 
را کاهش دهیم و در این مسیر کنترل جدی 
مخارج جــاری دولت به ویژه دســتمزدها در 
دســتور کار بود. این یعنــی اراده مهار تورم 
سرکشی که به میراث مانده بود؛ البته هم زمان 
با رشد بیشــتر حقوق های پایین و رشد کمتر 
حقوق های بــالا. ثانیاً کاهــش ۵ درصدی 
نرخ مالیات بر شــرکت های تولیدی، پرداخت 
بخشی از بدهی های دولت و افزایش سرمایه 
بانک هــای دولتی در کنار بندهای مشــوق 
صنایع بورســی، فرازهایی با هدف کمک به 
رونق تولید بود. البته به دلیل سیاست کشف 
فرارهای مالیاتی، درمجمــوع درآمد مالیاتی 
شــاهد نزدیــک ۵۰ درصد افزایش نســبت 
به عملکرد ســال جاری اســت. ثالثاً کاهش 
تسهیلات تکلیفی به شــبکه بانکی به دلیل 
مشــکل ترازنامه اکثر بانک هــای دولتی و 
کاهش اتــکای بودجه به فروش اوراق دولت 
و همچنین افزایــش واقع گرایانه درآمدهای 
نفت، ویژگی دیگر لایحه تقدیمی بود. هرچند 
در خصوص برخی اصلاحات مانند ســاختار 
درآمد- هزینه مربوط به هدفمندی در تبصره 
۱۴ و همچنیــن صندوق های پیشــرفت و 
عدالت اســتانی در زمینه اشتغال زایی )تبصره 
۱۸( لایحه نیز نتوانســته بود الگوی مطلوب 

را محقق سازد.
اشکالات مصوبات کمیسیون تلفیق ��

مصوبه کمیسیون تلفیق لایحه بودجه ۱۴۰۱ 
حاوی نکات مثبتی در ابعاد اقتصادی اســت 
که بایــد از نمایندگان محترم مجلس از این 
بابت تشکر کرد، اما به لحاظ راهبردی برخی 
از سیاســت های اقتصــادی، لایحه دولت را 
دچار تغییر ساخته اســت: اولًا تغییر فروض 
درآمدهای نفتی در لایحه )هم افزایش قیمت 
و هم افزایش حجم صادرات نفت( و افزایش 
درآمدهای نفتی مربوط به تبصره ۱۴ همگی 
به معنای وابســته تر شــدن بودجه به نفت 
نسبت به لایحه دولت است. باید از بازگشت 
به دوران اعتیاد بودجــه به نفت پرهیز کرد. 
باید از تجربه شکنندگی، درس آموخت. ثانیاً 
افزایش ۲۰ هزار میلیارد تومان درآمد مالیاتی 
روی لایحه ای که خودش بیشــترین میزان 
درآمد احتمالــی را لحاظ کرده بود، یعنی ۲۰ 
همت درآمد غیرقابل اتکا. ثالثاً الزام به فروش 
۱۳۰ هزار میلیارد تومان ســهام شرکت های 
دولتی بــرای تأمیــن منابــع صندوق های 
بازنشســتگی و امثال آن به لحاظ اقتصادی 
ادامه روند غلط »خصوصی ســازی بر اساس 
رد دیون« تلقی می شــود و آثار منفی آن بر 
عملکرد بنگاه های واگذارشده و همچنین بازار 
سرمایه غیرقابل انکار است. دولت و مجلس 
باید مشــکل صندوق های بازنشســتگی را 
به طور اساسی چاره نمایند.رابعاً افزایش حدود 
هزار هزار میلیارد تومان بر تسهیلات تکلیفی 
بانک های دولتی که غالباً خود دچار مشــکل 
ترازنامــه هســتند یا به معنــای عدم تحقق 
تکالیف بودجه از روز نخست تلقی می شود یا 
بر دامنه مشکلات شبکه بانکی خواهد افزود. 
بنده به عنوان کسی که مدافع نظریه »هدایت 
اعتبار« هســتم و از ایفای نقش بانک ها در 
راستای اهداف توســعه اقتصاد ملی حمایت 
می کنم این شیوه از تسهیلات تکلیفی را مفید 

به حال اقتصاد ایران نمی دانم.
* وزیر امور اقتصادی و دارایی

سید احسان خاندوزی* چرازنانکمترعیدیمیگیرند؟

عیدیجنسیتی!
گــروه جامعه: تبعیــض جنســیتی در زیر 
پوســتِ قوانین دستمزدی کشــور به طور 
متناوب اما آهســته و بطئی در جریان است؛ 
در کارگاه هــای غیررســمی، زنــان عموماً 
چون پشــت و پناهی ندارنــد و در معرض 
بیکاری های مدام یا مقطعی هســتند، بسیار 
کمتــر از مردان حقــوق می گیرنــد و این 
تبعیضِ زیر پله ای، مصداق زیر پا گذاشــتن 
حکم کلیِ »کار یکســان- مزد یکســان« 
اســت؛ این زنان عموماً در معرض استثمار 

دائم قــرار دارند اما چون ایــن کارگرانِ در 
معرض خطــر و عموماً متعلق به دهک های 
فرودســت اجتماعی، پای رفتن به دادگاه ها 
و شــکایت کردن ندارند، هیچ دادخواهی ای 
صورت نمی گیرد؛ تبعیض مداوم اما با چراغ 
خاموش!اما تبعیض جنســیتی در روابط کار، 
فقط محــدود به کارگاه های غیررســمی و 
کارگــران بی تخصص و فاقد بیمه نیســت؛ 
برابــری دســتمزدی حتــی در کارگاه های 
رســمی و بــرای بیمه شــدگان شــاغل و 

بازنشستگی  بازنشسته صندوق های مختلفِ 
کشــور نیز رعایت نمی شــود؛ یــک نمونه 
روشن: عدم پرداخت مزایای عیدی به زنان 
بیمه شده )چه شاغل و چه بازنشسته(. بیست 
و چهارم بهمن ماه، علــی بهادری جهرمی 
اظهار کرد: هیئت دولت عیدی پایان ســال 
کارکنان دستگاه های اجرایی را یک میلیون 
و ۶۰۰ هزار تومان تعیین کرد. همچنین در 
راستای سیاست های کلی خانواده مقرر شد 

در چارچوب اعتبارات قانونی...
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بلاتکلیفی میلیون ها دلار کالا که ناگهان واردات آن ها ممنوع شده است

جولان ممنوعه ها 
در گمرگ!
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قطر سهم گاز ایران را به مشتریانش می فروشد

خطر از دست رفتن بازار
 30 میلیون دلاری ایران

9

پیش بینی بازار مسکن در ۱۴0۱

توافق، حباب قیمت مسکن را 
می ترکاند!
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 اولیانوف از خروجی  نهایی مذاکرات هسته ای در وین خبر داد

عبور از 
خط پایان
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صیانت  خاموش
 دولت سیزدهم درحال اجرای طرح صیانت قبل از تصویب آن توسط مجلس است
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رفاه و توسعه اقتصادی 
فدای جنگ قدرتها

 دکتــر علی شــریعتی در یکی از ســخنرانی های 
خود کــه » آری اینچنین بود برادر!« نام داشــت، 
جنگ های تاریخ بشر را اینچنین توصیف می کرد: 

»گاهی ما را به جنگ می بردند، جنگ علیه کسانی 
که نمی شناختیم و شمشیر کشیدن به روی کسانی 
که نسبت به آنها هیچ کینه ای نمی ورزیدیم و حتی 
کســانی که همراه و هم طبقه و هم سرنوشــت ما 
بودند. این جنگها- به قول دانشمندی- عبارت بود 
از جنگ دو گروهی که با هــم می جنگیدند، بدون 
اینکــه هم را بشناســند و برای کســانی که با هم 
نمی جنگیدند، اما هم را می شــناختند.« مصداق این 
روایت دکتر شــریعتی همچنان زنده است و تاریخ 
جهــان صحنه قدرت نمایــی و جنگ وخون ریزی 
صاحبان قدرت است. در جدیدترین اتفاق تلخی که 
از این دست تمام جهان را نگران کرده است احتمال 
حمله روسیه به اکراین اســت. این جنگ در واقع؛ 
جنگ دو ابرقدرت جهان است. از یک طرف ایالات 
متحده آمریکا وهم پیمانانش و ازسویی دیگر کشور 
روســیه. کامالا هریس معاون رئیس جمهور آمریکا 
نیز به تازگی در حاشیه کنفرانس امنیتی مونیخ گفته 
اســت » احتمال جنگ در اروپا زیاد اســت.«همین 
چند ماه پیش بود که جــو بایدن، رئیس جمهوری 
آمریکا بودجه نظامی ۷۷۰ میلیارد دلاری موسوم به 
»قانون مجوز دفاع ملی« را برای سال ۲۰۲۲ کشور 
خود امضا کرد. این بودجه ۲۵ میلیارد دلار بیشــتر 
از بودجه درخواســتی بایدن بــود و در رأی گیری 
سنای آمریکا، ۸۹ نماینده دموکرات و جمهوریخواه 
به این لایحه رأی مثبــت دادند. این بودجه معادل 
نجات وتوسعه چندین کشــور فقیر و جنگ زده در 
خاورمیانه و هر جای دیگر این دنیای خاکی ســت 
وبا آن می توان رفاه و توســعه اقتصــادی، ثبات و 
امنیــت و در نهایت آزادی های سیاســی و مدنی را 
برای بسیاری از کشورهای فقیر جهان نهادینه کرد. 
اما قدرت های جهان و دولت های آنان، همچنان به 
جنگ و انواع سلاح های خود می نازند و حتی اقتصاد 

خود را نیز بر پایه تولید انواع اســلحه برنامه ریزی 
کرده اند. وال اســتریت ژورنال به تازگی در مطلبی 
تحت عنوان »چه کســی در افغانستان برنده شد؟« 
نوشــت که از تولیدکنندگان بزرگ اسلحه گرفته تا 
کارآفرینان از جنگ طولانی در افغانستان بیشترین 
نفــع را برده اند. در گزارش این روزنامه براســاس 
پروژه هزینه های جنگ دانشــگاه بــراون آمده که 
»یک ســوم تا نیمی از بودجــه )اختصاص یافته به 
جنگ افغانســتان( به پیمانکاران تعلق گرفت و پنج 
شرکت دفاعی جهان بیش از ۲ تریلیون دلار کاسب 
شدند. ملت ها تنها قربانی این جنگ ها وخشونت ها 
در سراسر عالم هستند. حالا اعلام شده که جمعیت 
جهان در ابتدای ســال ۲۰۲۲ نزدیک به ۸ میلیارد 
نفر رسیده است. دمکراســی شکننده تر از هر زمان 
دیگری است و ســایه جنگ بر سر ملت ها سنگینی 
می کند. اکونومیســت هر ســاله شاخص دمکراسی 
در کشورها را بر اســاس وضعیت سیستم حکومتی 
آنها رتبه بندی می کند. در آخرین گزارش منتشــر 
شــده، به طور کلی نشــان می دهد، دموکراسی در 
سراســر جهان به پایین ترین ســطح خود رســیده 
اســت و میانگیــن امتیاز کشــورها کاهــش یافته 
اســت. کاهشی حتی بزرگتر از میزان ثبت شده بین 
ســال های ۲۰۱۹ و ۲۰۲۰. بنظر می رسد ملت های 
زیــادی همچنان در اضطراب جنــگ و ناآرامی به 
ســر می برند. صلحشان پایدار نیســت و اگر هم با 
تیر وتفنگ با هم نمی جنگند؛ با فقر، گرســنگی، نا 
امنی و سیاست های غلط دولت های خود، در جنگی 
تمام عیار قرار دارند. کشته هایشان هم دست کمی 
از جنگ های واقعی ندارد و ملت هایی که با هزاران 
مصیبت، از سوء تغذیه گرفته تا آسیب های اجتماعی 
دســت به گریبان خواهند بود. در طول تاریخ و در 
بسیاری از موارد، ملت ها باید برای دولت ها بجنگند، 
بی آنکــه دولت ها برای این قدرت نمایی خود اذنی 
ویــا رضایتی از ملت ها گرفته باشــند. ملت ها را به 
جنگ می برند، ملت ها می میرند و از فریاد شــیون، 
قدرت ها را خیالی نیســت. به قول دکتر شریعتی » 
اگر شکســت می خوردیم، داغ و دردش را پدران و 
مادران ما و روســتاهای متروک و مزارع خراب ما 
تحمل می کرد و اگر پیروز می شدیم افتخار و قدرت 
نصیب کســانی دیگر می شــد و ما هرگز در فخر و 
غنیمتش ســهیم نبودیم.« از طرفی دولت هایی هم 
قرار دارند که در جنگ های قدرت ها و برای دفاع از 
ملت های خود، ناچار می شوند آرایش نظامی به خود 
بگیرند و ملت هایشــان قربانی جنگ های ناخواسته 

می شوند.

الگوی جزیره سراسری می شود؟
صفر تا صد طرح جدید بنزینی دولت

 روزهای پایانی آذرماه بود که پیشنهاد اجرای آزمایشی طرح اختصاص 
سهمیه بنزین به افراد به جای خودروها در دو منطقه آزاد کیش و قشم 
در دولت مطرح شد و تصمیم ها در این مسیر بود که در صورت اجرای 
موفق، در رابطه با گسترش طرح تصمیم گیری شود. داستان از انتشار 
نامه محرمانه معاون اقتصادی رییس جمهور مبنی بر اجرای آزمایشی 
طرح »بازتوزیع یارانه بنزین از طریق ارائه ســهمیه بنزین به افراد به 
جای خودروها« در دو جزیره کیش و قشم در فضای مجازی شروع شد 
که یک هفته بعد، جواد اوجی وزیر نفت، اعلام کرد این طرح آزمایشی 
با هدف توزیع عادلانه یارانه بنزین اســت و پس از کارشناسی شدن و 
رفع ابهامات، بر حسب صلاحدید تیم اقتصادی دولت و دستور رئیس 
جمهور، در کل کشور قابل اجرا خواهد بود.براساس نظام سهمیه بندی 
فعلی در خصوص بنزین، تنها ۲۷ میلیون دارنده خودرو و موتورسیکلت 
در کشــور از یارانه بنزین بهره مند می شــوند و کسانی که دو یا چند 
وسیله نقلیه دارند، بیشتر از کسانی که یک وسیله نقلیه دارند، از یارانه 
بنزین بهره مند هســتند؛ اما در طرح تخصیص یارانه به افراد به جای 
خودروها، قرار اســت یارانه بنزین به هر کدملــی تعلق گیرد و تمام 
افراد جامعه بدون درنظر گرفتن اینکه وســیله نقلیه دارند یا ندارند، به 
مساوات از یارانه بنزین بهره مند شوند.حال پس از تست چندروزه این 
طرح در بخشی از جزیره کیش در بهمن ماه سال جاری، یک شنبه یکم 
اســفند کمیته اطلاع رسانی »طرح بازتوزیع یارانه بنزین« اعلام کرد 
که این طرح در جزیره کیش آغاز شــد و همه شهروندان دارای کارت 
کیشــوندی اعم از مالکان خودرو و افراد بــدون خودرو، واجد دریافت 
سهمیه بنزین ۲۰ لیتری شدند.سهمیه خودروهای عمومی مانند قبل به 
کارت سوخت آن ها تعلق می گیرد؛ شهروندان جزیره کیش می توانند 
با همان کارت های بانکی در پمپ بنزین ها ســوخت گیری کرده و بر 
اساس مصوبه ستاد اقتصادی دولت، همچنان می توانند از سهمیه های 
پیشین در کارت های ســوخت خود نیز استفاده کنند.در همین رابطه، 
حسین شمســیان، سرپرســت معاونت فرهنگی و اجتماعی سازمان 
منطقــه آزاد کیش، از آغاز طرح یارانه بنزین برای همه در کیش خبر 
داد و اعلام کرد: این طرح از اول اســفند در جزیره کیش آغاز شــد و 
همه شــهروندان دارای کارت کیشوندی اعم از مالکان خودرو و افراد 
بدون خودرو، واجد دریافت ســهمیه بنزین ۲۰ لیتری بنزین شدند. به 
گفته او، با توجه به موفقیت تســت فنی این طرح در دهه فجر، از اول 
اسفند طرح اعطای ۲۰ لیتر ســهمیه به هر فرد در جزیره کیش آغاز 
شده است و ساکنان کیش می توانند با همه کارت های بانکی در پمپ 
بنزین ها و با همان قیمت پیشین سوخت گیری انجام دهند. شمسیان 
با تاکید بر این که در این طرح مشــابه گذشته قیمت بنزین یارانه ای 
۱۵۰۰ تومان و قیمت بنزین آزاد ۳ هزار تومان است، افزود: افراد فاقد 
خودرو که مصرف بنزین ندارند نیز می توانند ســهیمه بنزین یارانه ای 
خود را به دیگران انتقال داده یا به فروش برســانند.او تصریح کرد: در 

طول مدت اجرای این طرح ساکنان جزیره کیش همچنان می توانند از 
سهمیه های پیشین در کارت های سوخت خود نیز استفاده کنند و ۲۰ 
لیتر بنزین تنها با یک تفاوت ســاده شارژ خواهد شد و چنانچه فردی 
دارای یک خودرو و در یک خانواده ۵ نفری است، ۶۰ لیتر بابت خودرو 
دریافت و ۴۰ لیتر باقی مانده را توسط کارت سرپرست خانوار که یارانه 
به آن واریز می شود، دریافت خواهد کرد.شمسیان در خصوص فرآیند 
سوختگیری متذکر شد: با کشــیدن کارت سوخت چهار رقم آخر هر 
کارت بانکی که به نام شخص باشد، وارد می شود و سپس ۴ رقم آخر 
کد ملی را برای شناســایی خود وارد می کند و پس از شناسایی توسط 
سیستم میزان سهمیه اعلام می شود.وی عنوان کرد: چنانچه فردی از 
یک کارت خود از سهمیه بنزین استفاده کرد تمام اطلاعات مربوط در 

سایر کارت ها نیز ثبت خواهد شد.
اجرای طرح بنزینی دولت در کل کشور در آینده نزدیک ��

در همین رابطه علی ملکی، رییس ســتاد هماهنگی طرح بازتوزیع 
یارانه بنزین در تازه تریــن اظهارنظر اعلام کرد: هدف نهایی اجرای 
آزمایشی طرح بازتوزیع یارانه بنزین، کشف اشکالات احتمالی و رفع 
آنهاســت و طبیعی است در روزهای اولیه برخی از مردم سوالاتی را 
نســبت به آن داشته باشــند.وی با بیان اینکه ساکنان جزیره کیش 
در تماس با ســامانه ۴۴۱۴ می توانند از خدمات کارشناسان بهره مند 
شوند، گفت: اگر شهروندی کارت کیشوندی ندارد و یا کارت او بدون 
اعتبار است باید نســبت به تهیه و یا تمدید کارت خود اقدام کند تا 
مشــمول سهمیه بنزین شود.ملکی گفت: از زمان مراجعه افراد برای 
اصلاح اطلاعات خانوار تا ۱۰ روز بعد ســهمیه بنزین آن ها شــارژ 
می شــود و امکان استفاده برقرار است.وی یادآور شد: سهمیه بنزین 
در کارت بانکی سرپرستان خانواری که نسبت به فروش اقدام نکنند 
تــا اطلاع ثانوی باقی خواهند ماند و درنهایت به مبلغ هر لیتر از قرار 
۱۵ هزار به حساب بانکی سرپرستان برگشت داده خواهد شد.رییس 
ستاد هماهنگی طرح بازتوزیع یارانه بنزین گفت: سامانه بنزین من به 
نشــانی benzineman.ir زیر نظر وزارت امور اقتصادی و دارایی که 
مســوولیت سیاست گذاری اقتصادی در کشور است.ملکی همچنین 
گفت: در کشــور ما یارانه زیادی به بنزین اختصاص داده می شــود، 
ولی متأســفانه فقط حدود ۵۰ درصد مردم به شکل مستقیم از این 
یارانه برخوردارند که همان مالکان خودرو هســتند و ۵۰ درصد دیگر 
که اغلب در روســتاها زندگی می کنند از این یارانه بی بهره اند که در 
حقیقت این خلاف اصل فلسفه یارانه است.وی ادامه داد: در دنیا، یارانه 
برای کاهش فاصله طبقاتی بین اقشــار کم درآمد و پردرآمد پرداخت 
می شــود؛ درحالی که متاســفانه در ایران یارانه را به صورت معکوس 
پرداخت می کنیم و هرکسی که خودروی بیشتری دارد بنزین یارانه ای 
بیشــتری هم مصرف می کند. ازاین جهت به ستاد اقتصادی دولت 
پیشنهاد شد که به جای اینکه یارانه به خودرو اختصاص پیدا کند به 
کد ملی تخصیص یابد. ملکی درباره زمان اجرایی شدن این طرح به 
صورت سراسری گفت: پس از احصا نتایج اجرای طرح در کیش، اگر 
اشکالی وجود داشت برطرف، سپس برای اجرای آن در جزیره قشم 
تصمیم گیری می شود و در صورت موفقیت آمیز بودن، در کل کشور 

به مرحله اجرا درمی آید.

مریم فکری
روزنامه نگار

سجاد بهزادی
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یادداشت

نقدروز

پوتین و مدیریت عاقلانه بحران 
اوکراین

در خصوص تحولات اوکراین چندین موضوع 
حائز اهمیت و بازیگران مختلف باید مورد توجه 
قرار بگیرند؛ آمریکا به عنوان بازیگر اول سعی 
دارد کــه با تحریکات خود روســیه را وادار به 
جنگ با اوکراین کند. هدف آمریکا یک هدف 
کلان در چارچوب رقابت های جهانی با روسیه، 
اعمال فشار به این کشور و همچنین تضعیف 
موقعیت آن به منظور مهار مســکو در منطقه 
اوراسیا، غرب آسیا و اروپا و در مجموع تضعیف 
رقیبی است که تلاش دارد دوران جنگ سرد 
را احیا کند، اســت، لذا اهداف آمریکا فراتر از 
موضوع اوکراین و دفاع از این کشور یا همراهی 
با اروپاســت. ایالات متحده در واقع می خواهد 
مســکو را وارد جنگ و تحمیل خواســته های 
خود علیه روســیه ای که تحت تحریم است. 
علاوه بر این در اروپا ما شــاهد اختلاف نظر 
در خصوص نحوه برخورد با روســیه هستیم؛ 
انگلیس که جزو اتحادیه اروپا نیست موضعی 
شــبیه آمریکا برای مهار روسیه و وارد کردن 
مسکو به جنگ و انجام اقدامات تحریک آمیز 
دارد. مکرراً شــاهد ایــن بوده ایم که آمریکا و 
انگلیس از تقویت نظامی اوکراین دم می زنند 
و نیروهــا را به نزدیکی این کشــور آورده اند. 
اگرچه آمریــکا تمایلی به عضویت اوکراین در 
ناتو ندارد اما در عین حال سعی دارد ارتباطات 
نظامی تنگاتنگی را با این کشــور داشته باشد، 
انگلیس هم در این مسیر همراه اوکراین است. 
اما برای کشــورهای اتحادیه اروپا که خود را 
همسایه روســیه می دانند و نیازمند به دریافت 
گاز از این کشور هستند و به بازار بزرگ روسیه 
چشــم دارند به دنبال آن هستند که با اقدامات 
دیپلماتیک مســئله را حل کنند و اجازه ندهند 
جنگی رخ دهد چرا که جنگ روســیه با اروپا 
جنگی درازمدت خواهد بود و ممکن است آثار 
بسیار مخرب سیاسی و اقتصادی در اروپا داشته 
باشــد و حتی به تغییر حاکمیت ها منجر شود. 
آمریکا نیز در ماجرای ســال ۲۰۱۴ نشان داد 
وقتی روســیه کریمه را الحاق کرد کنار اروپا 
نخواهد مانــد و علی رغم قول هــای اولیه از 
تشدید اختلافات روســیه ـ اروپا بهره برد، به 
همین دلیل شاهد هستیم که شولتز صدراعظم 
آلمــان و ماکرون رئیس جمهور فرانســه هر 
دو بــه کرملین رفتند و با آقــای پوتین دیدار 
کردند. در کنفرانس امنیتی مونیخ نیز مقامات 
ارشــد آلمانی تأکید کردند که به دنبال راهکار 
دیپلماتیک هستند. دولت اوکراین که پیش از 
این کریمه را از دســت داده به دنبال این است 
که دونتســک و لوهانسک که اعلام استقلال 
کردند و اکثریت آن اسلاو و روس تبار هستند 
و متمایل به روسیه، جدا نشوند. روسیه تا کنون 
عاقلانه عمل کرده و تاکنون وارد جنگ نشده 
است اما اقدامات اخیری که اوکراین انجام داده 
است که دو شهر شرقی فوق را برای خود کند، 
مشکلاتی را برای روســیه ایجاد کرده است؛ 
اول اینکه مهاجران از این شهرها به شهرهای 
مرزی روســیه رفته و پناهنده شــده اند و دوم 
اینکه به لحاظ حیثیتی دومای روسیه خواستار 
به رسمیت شــناختن اســتقلال این دو شهر 
شده اســت و درصدد حمایت از آنهاست. اگر 
روسیه اشــتباه کند و به این دلیل وارد جنگ 
شود به اعتقاد من متضرر خواهد شد و خواسته 
آمریکا را عملی کرده اســت اما شواهد نشان 
می دهد آقای پوتین و روسیه در حال مدیریت 
عاقلانه موضوع هســتند و سعی می کنند این 
تنش منحصر میان روسیه و اوکراین باشد و به 

اروپا سرایت نکند.
این احتمال دارد که بــا میانجیگری برخی از 
کشــورهای اروپایی، اوکراین و روسیه سر میز 
مذاکره بنشینند و مشکل مناطق شرقی را حل 

کنند.

چرا آمریکا در افعانستان 
قافیه را به طالبان باخت؟

افغانســتان کشوری اســت که به معنی واقعی 
کلمــه هنوز به مفهوم »دولت-ملت« نرســیده 
و نحوه ارتباط متقابــل »حاکمیت و مردم« در 
این کشــور مبتنی بر ارزش ها و بینش فلسفیِ 
غربی نیســت. در واقع »قرارداد اجتماعی« ای 
که در غرب طی »رنســانس فلســفی« شکل 
گرفــت، هنوز در این کشــور عملی و شــدنی 
نیست. ملت در این کشور معنی خاصی ندارد و 
جمعیت این کشور بیشتر خود را در قالب »قوم 
و قبیله« خاص تعریف می کنند. اینجاســت که 
»طالبان« دســت بالا را داشــته و عملکرد این 
گروه مطابقت زیادی با نوع ســاختار سیاسی و 
اجتماعی افغانســتان داشته است. در واقع بیش 
از ۴۲ درصد از جمعیت ۴۰ میلیونی افغانســتان 
به قوم و قبیله »پشــتون« تعلــق دارند؛ یعنی 
دقیقــاً همان قومی که ســاختار اصلی رهبری 
»طالبان« را تشکیل می دهد. طبیعتاً جامعه ای 
که مبتنی بر مفاهیمی چون »ریش سفیدی« و 
رهبریِ »مذهبی - قومی« است تاب حکمرانی 
توســط نهاد مرکزی دولت را نــدارد. به همین 
دلیل است که گروه های مذهبی و قومی افغان 
همواره با خواســته های حکومت های مرکزی 
ادوار تاریخ افغانستان مخالفت کرده اند و حتی 

به تضاد مسلحانه با آن ها پرداخته اند.
در واقــع با توجه به این نکتــه می توان گفت 
»دولــت های دســت نشــانده خارجــی« نیز 
کوچکترین شانسی برای موفقیت در افغانستان 
نداشــته و نخواهند داشــت. چرا که علاوه بر 
»تضاد ارزشــی« این دولت ها بــا گروه های 
مذهبی-قومی، دول فوق »خائن و مزدور« نیز 
شــناخته می شــوند. نکته ای که به راحتی به 
بسیج جامعه ســنتی علیه حکومت های دست 

نشانده کمک می کند.
شــاهد مهمترین دلیل شکست آمریکا در برابر 
طالبــان »عدم تجانس ارزشــی و قوام ســیر 
تاریخی-فلســفی« در افغانستان باشد. چرا که 
آمریکا برای پیاده سازی اهداف خود که مبتنی 
بر »ارزش های لیبرال، ترویج دموکراسی، نظام 
بازار آزاد و سرمایه داری« است، به نوع محیط 
سیاســی و ســاختار های اجتماعی و حکمرانی 
افغانســتان بی توجه بود. افغانســتان هنوز در 
وضعیت پیشــاصنعتی و »اقتصاد کشــاورزی« 
ســیر می کند و ســاختار اقتصادی این کشور 
وارد مرحله »صنعتی« نشــده اســت. در همین 
راستا این کشــور هنوز با مشکل اساسیِ »عدم 
مشــروعیت ســاختار حمرانی متمرکز« مواجه 
است. مشــکلی که با وجود هزینه های گزاف 
و نهاد ســازی هایِ متوالیِ بازیگران خارجی- 
در راس ایالات متحده- هنوز حل نشده است. 
در واقــع دولت های مرکزی افغان تنها قادر به 
حکمرانی بــر »کابل« و نه ســایر نقاط دورتر 
کشــور صعب العبــور بوده اند. بــه بیان دیگر 
حاکمان افغانستان را تنها می توان »پادشاهان 
کابل« نامید؛ چرا که نفوذ ساختارهای مذهبی- 
قومی در جامعه ســنتی افغانستان بسیار ریشه 
دار و پیچیــده اســت. با توجه به نــکات گفته 
شــده می توان گفت محیط سیاسی و اجتماعی 
افغانستان هنوز به بلوغ کافی سیاسی، مذهبی، 
اجتماعی و اقتصادی نرسیده است. برای همین 
اســت که آمریکا بعد از ۲۰ سال حضور در این 
کشــور با »دولت ســازی« و »ترویج نهادیِ« 
اهداف خود موفق به »دموکراتیزه کردن« این 
کشور با چاشنیِ »لیبرالیزم« نشد. آمریکا موفق 
به تزریق دموکراسی در این کشور نشد، چرا که 
افغانستان فاقد آمادگی های تاریخی و ظرفیت 
هــای فرهنگی برای این مهم بــود. طبیعتاً به 
همین دلایل اســت که فشار و زورِ هنجاری و 
البتــه نظامی آمریکا در برابر طالبان شکســت 
خورد. در واقع »طالبانیزم« متولد همین ساختار 
سیاســی و اجتماعی افغانستان است؛ ساختاری 
که با عدم تجلیِ علو عقلــی، اخلاقی و عملی 
کافی، آماده »فشــارهای از بالا بــه پایین« و 
»نهاد سازی های مدرن و لیبرال« آمریکا نبود.

ناکامــی آمریــکا یادآور تــلاش »قدرت های 
خارجی« قبلی ای است که برای »رام سازی« 
افغانستان تلاش می کردند؛ عدم درک ساختار 
افغانســتان بود که آمریکا را هم به »باشــگاه 
امپراطوری هــا اضافه  قربانیــان« قبرســتان 
کرد. باشــگاهی که نام هــای پرآوازه ای چون 
»امپراطوری بریتانیای کبیر« و »اتحاد جماهیر 
شوروی« در آن منتظر پیوستن »ایالات متحده 

آمریکا« بودند.

»عبور از خط پایــان« این آخرین خبری 
اولیانوف درخصوص وضعیت  اســت که 
مذاکرات وین گفته اســت. مذاکره کننده 
ارشد روســیه در توییتر خود نوشته است: 
با انریکه مورا، هماهنگ کننده اروپا تبادل 
نظر در مــورد وضعیت فعلــی مذاکرات 
داشتم. ظاهراً مذاکرات برای احیای برجام 
در آستانه عبور از خط پایان است. این در 
حالی است که مذاکره کننده اتحادیه اروپا 
در مذاکرات وین هم در پیامی با گفتن این 
که نتیجه هنوز مشخص نیست، تاکید کرد: 
مذاکرات وین در لحظه سرنوشت ســازی 
قــرار دارد. انریکه مــورا، هماهنگ کننده 
کمیســیون مشــترک برجام در صفحه 
توییترش نوشــت: پس از ۱۰ ماه مذاکره 
به پایان کار نزدیک می شــویم. مســائل 
مهم باید حل شوند. اما تمامی هیات های 
کار  دارند.  تعامــل  کاملًا  مذاکره کننــده 
فشرده در کوبورگ ادامه داد. اظهارات مورا 
هم زمان با برگزاری دور هشــتم مذاکرت 
وین درباره احیای توافق هسته ای مطرح 
می شود. هیات های مذاکره کننده در وین، 
در سطوح مختلف سیاسی، حقوقی و فنی 
در حال بررســی آخرین مراحل ترتیبات 
اجرایی توافقی هستند که بتواند توافق به 
دست آمده در سال ۲۰۱۵ را یک بار دیگر 
بــه اجرا درآورند؛ توافقی که در می ۲۰۱۸ 
با خروج یک جانبه آمریــکا از آن و اجرا 
نشدن تعهدات از سوی آمریکا و سه کشور 

اروپایی اجرایی نشد.
امیرعبداللهیان چه گفت؟ ��

اما حســین امیرعبداللهیــان وزیر خارجه 
کشــورمان دیروز در مصاحبه با شــبکه 
خبری ســی ان ان باردیگر تاکید کرد که 
ما نســبت بــه نتیجه مذاکــرات در وین 
خوش بین هستیم اما به بخشی از آن که 
مربوط به جمهوری اســلامی ایران است. 
چرا خوش بین هســتیم به این دلیل که 
دولت جناب آقای رئیسی اراده جدی برای 
دســتیابی به یک توافق خوب و فوری در 
وین دارد. ما برای رســیدن به یک توافق 
خوب تلاش هــای زیادی را در هفته های 

گذشته به عمل آورده ایم و اکنون می توانم 
بگویم که تاکنون هرگــز تا این اندازه به 
رســیدن به یــک توافق خــوب نزدیک 
نبوده ایــم. وی گفت: بــرای آنکه به این 
توافق خوب نزدیک شویم از طرف هیئت 
ایرانی، ابتکارات و انعطاف زیادی نشــان 
داده شــده اســت. اکنون نوبت آمریکا و 
طرف های غربی است که ابتکار و انعطافی 
از خود نشان دهند. ابتکار و انعطاف طرف 
غربی می تواند مذاکرات را در کمتر از چند 
ساعت یا چند روز به سرانجام برساند. وزیر 
خارجه ایران اظهار داشــت: آقای بایدن 
تلاش دارد تا از طریــق میانجی ها به ما 
بگوید که حسن نیت دارد اما از طرف دیگر 
آقای راب مالی در میــز مذاکرات از خود 
انعطاف نشان می دهد. این در حالی است 
کــه آمریکایی ها در برجــام اخلال ایجاد 
کردند لذا اکنون باید مسئولانه مسئولیت 
ایــن کار را بپذیرند و انعطــاف لازم را از 
خود نشــان دهند تا این مذاکرات به یک 
توافق قطعی منجر شــود. امیرعبداللهیان 
در عیــن حــال گفت: چندیــن موضوع 
باقی مانده اســت که جــزو خطوط قرمز 
ما هســتند. ما هنــوز در موضوع تضمین 
نتوانســته ایم یک ابتکار عملــی و قابل 
اعتماد را از طرف آمریکایی دریافت کنیم. 
ما معتقد هســتیم که تمامی موضوعات 
چه در حوزه هســته ای و چه در حوزه رفع 
تحریم ها باید به صورت یک بســته حل 

و فصل شــوند. وی گفت: یک دیوار بلند 
بی اعتمادی بین مــا و آمریکایی ها وجود 
دارد. ما طی هفته های اخیر از کانال های 
مختلف پیام هایی را دریافت کردیم مبنی 
بر اینکه مقامات آمریکا علاقمند هســتند 
ایران گفت وگوی  اســلامی  با جمهوری 
مســتقیم داشته باشند. حتی چند روز قبل 
از اینکه من بــرای اجلاس امنیتی مونیخ 
عازم آلمان شــوم نیز پیام هایی را دریافت 
کردم مبنــی بر اینکه آیا شــما علاقمند 
هستید در حاشیه این کنفرانس با مقامات 
آمریکایی گفتگو کنید؟ من در پاســخ به 
صراحت اعــلام کردم کــه آمریکایی ها 
بایــد رفتار خود را تغییر دهند. آقای بایدن 
نمی تواند هم از حســن نیت حرف بزند و 
هم در طرف مقابل، تنها در طول چند ماه 
گذشته، در سه نوبت تحریم های جدیدی 
را علیه اشــخاص حقوقی و حقیقی ایران 
اعمال نماید. این بدین مفهوم اســت که 
آقــای بایدن نیز همــان راه ترامپ یعنی 
اعمال تحریم هــا را ادامه می دهد آن هم 
در حالی که صحبت از بازگشت به برجام 
کرده اســت. ما نمی توانیم این تناقض در 
گفتار و رفتار را درک کنیم. امیرعبداللهیان 
همچنین دربــاره تبادل زندانیان نیز گفت 
که برای ما موضــوع تبادل زندانیان یک 
موضوع کاملًا انسانی است. سال گذشته 
نیز توافقی صورت گرفت که بر مبنای آن 
قرار بود زندانیــان، جدا از مقوله مذاکرات 

در وین، مورد تبــادل قرار گیرند. حتی در 
لیست تبادل زندانیان، نام فردی که شما از 
او اسم بردید نیز قرار داشت. اما متاسفانه 
در دقیقــه نود آمریکایی هــا اعلام کردند 
که تمامی موضوعــات باید در قالب یک 
بسته کامل دیده شــود لذا تبادل صورت 
نگرفت. شاید آمریکایی ها علاقمند هستند 
که موضوع تبادل زندانیان را نیز به عنوان 
بخشی از مذاکرات در وین در نظر بگیرند 
اما ما معتقد هســتیم که ایــن موضوع، 
انسانی اســت و جدا از گفت وگوهای وین 
می تواند بــه عنوان یک اقدام فوری مورد 

توجه قرار گیرد.
پیشرفت  �� برای  فرصت  نمی توانیم  آمریکا: 

دیپلماسی را به تعویق بیندازیم
در عین حال سخنگوی وزارت خارجه آمریکا 
با رد انتقادات نخســت وزیر اســرائیل علیه 
برجام گفت: ما معتقدیم که دیپلماسی بهترین 
راه برای رســیدن به هدف ما است. خروج از 
برجام اشــتباه بود ما نمی توانیم دوباره همان 
اشتباه را تکرار کنیم و فرصت دیگری برای 
پیشــرفت دیپلماســی را به تعویق بیندازیم. 
وی بــا خــودداری از ارائه جزئیات بیشــتر 
درباره محتوای مذاکرات، افزود: ما معتقدیم 
دیپلماسی در کنار هماهنگی با متحدانمان در 
منطقه بهترین راه برای رسیدن به هدف ما 
اســت. برای ما موضوع تبادل زندانیان یک 
موضوع کاملًا انســانی اســت. سال گذشته 
نیز توافقی صــورت گرفت که بر مبنای آن 
قرار بود زندانیــان، جدا از مقوله مذاکرات در 
وین، مورد تبادل قرار گیرند. حتی در لیست 
تبادل زندانیان، نام فردی که شــما از او اسم 
بردید نیز قرار داشــت. اما متاسفانه در دقیقه 
نــود آمریکایی ها اعلام کردنــد که تمامی 
موضوعــات باید در قالب یک بســته کامل 
دیده شــود لذا تبادل صورت نگرفت. شاید 
آمریکایی هــا علاقمند هســتند که موضوع 
تبــادل زندانیان را نیز به عنوان بخشــی از 
مذاکرات در وین در نظر بگیرند اما ما معتقد 
هستیم که این موضوع، انسانی است و جدا 
از گفت و گوهای وین می تواند به عنوان یک 

اقدام فوری مورد توجه قرار گیرد.

 اولیانوف از خروجی  نهایی مذاکرات هسته ای در وین خبر داد

عبور از خط پایان

از آنجا که در ماده ۱۸۳ آیین نامه داخلی مجلس 
آمده است: »جلسات مجلس برای رسیدگی به 
بودجه ســالانه باید بلاانقطاع در کلیه ایام هفته 
غیراز جمعه و تعطیلات رســمی، حداقل روزی 
چهار ســاعت منعقد گردد و تا موقعی که شور 
و مذاکره پایان نیافته و رأی مجلس أخذ نشــده 
است از دســتور خارج نمی شود و هیچ لایحه یا 
طرح دیگر نمی تواند مطرح باشــد مگر لایحه 
یک یا چند دوازدهم بودجه درصورت ضرورت.« 
پررنگ ترین برداشــت از این ماده طی سنوات 
گذشــته همواره تعطیلی کامل کمیسیون های 
مجلس برای حضــور نمایندگان در جلســات 
مجلس اســت و با توجه به تمرکز نمایندگان بر 
لایحه بودجه و پیشنهادات مطروحه پیرامون آن 
از برگزاری هرگونه جلسات توسط کمیسیون های 
مجلــس مگر در مواردی کــه مرتبط با لایحه 
بودجه باشد، خودداری می شد. اما این بار به نظر 
می رسد که گروهی کوچک در مجلس یازدهم 
قصد برهم زدن این رونــد را دارند. نمایندگان 
نزدیک به جبهه پایداری که طراحان و حامیان 
طرح صیانت هستند، عزم خود را جزم کردند که 
به هر شکل ممکن این طرح را تا پیش از پایان 
سال ۱۴۰۰ به تصویب برسانند. در همین راستا 
از روز دوشــنبه این نمایندگان عضو کمیسیون 
مشترک بررسی طرح صیانت با دعوت پیامکی 
برای تشــکیل جلســه این کمیســیون در روز 
سه شــنبه مواجه شدند، البته دعوت کنندگان به 
پیامــک اکتفا نکرده و روی بــه دعوت زبانی و 
توصیه و اصرار برای حضور در این جلسه آوردند. 
در شــرایطی که نمایندگان بــه دلیل برگزاری 
جلســات دو نوبته برای بررســی لایحه بودجه 
وقت و زمانی برای تشــکیل کمیسیون ندارند، 
هیات رئیسه کمیســیون طرح صیانت تصمیم 
گرفته از وقت نماز و ناهار نمایندگان حد فاصل 
ســاعت های ۱۲ الی ۱۴ ظهر و فاصله تعطیلی 
میان دو نوبت صبح و عصر اســتفاده کند. این 
موضوع در جلســه دیروز مجلس منجر به تذکر 
نوری قزلجه نماینده بســتان آبــاد و عضو این 
کمیسیون شــد، وی در تذکر شفاهی خطاب به 
هیات رئیسه مجلس، گفت: »تذکر بنده براساس 
ماده ۱۸۳ آیین نامه و مربوط به روند بررســی 
بودجه در مجلس شــورای اســلامی است، در 
آنجا تاکید دارد که در زمان بررســی بودجه در 
مجلس همه طرح ها و لوایح موقوف هســتند و 

نمی توانند در دســتور کار قرار گیرد.« وی ادامه 
داد: »درباره طرحی با این اهمیت و به این مهمی 
از روز یکشــنبه پیامک و سفارش شده است که 
یک جلسه ۴۵ دقیقه ای برای تصمیم گیری باید 
بیایید. ما الان در حال بررسی گزارش کمیسیون 
تلفیــق هســتیم و تمرکز و توجــه نمایندگان 
معطوف به پیشــنهادات اســت، نمی توانیم در 
این شــرایط برای طرح به این مهمی طی ۴۵ 
دقیقه جمع شــویم و تصمیــم بگیریم. ما هنوز 
گزارشات مرکز پژوهش های مجلس را ندیدیم 
و هنــوز نمی دانیم که جلســه درباره چه چیزی 
اســت. من خواهش می کنم که طبق آیین نامه 
دســتور جلســه به بعد از بررسی بودجه موکول 
شــود.« تذکری که علی نیکزاد در پاسخ به آن، 
اظهار داشــت: »این موضوع در دستور صحن 
قرار نگرفته است، بلکه دعوتی از جانب یکی از 
عزیزان انجام شده که این تذکر معطوف به آن 
اســت.« اما این تذکر از سوی رئیس کمیسیون 
طرح صیانت تحمل نشــد و تقی پور دقایقی در 
وقتی که برای تذکر گرفتــه بود در واکنش به 
نوری، گفت: »متاسفانه برخی از همکاران نسبت 
به وظایف و حد و حدود خودشــان آشنا نیستند، 
زیرا از بدو تشــکیل کمیسیون مشترک بررسی 
طرح حمایت از کاربران که ۵ ماه از شــروع به 
کار آن گذشته، با کارشکنی های مختلف روبرو 
هســتیم و نمی گذارند جلســات این کمیسیون 
تشــکیل شــود.« وی ادامه داد: »طی روزهای 
گذشته برخی کمیســیون ها از جمله فرهنگی، 
کشــاورزی و... جلساتی برگزار و امور تخصصی 
خود را پیگیری کردنــد. چرا برخی از همکاران 
فتوا صادر می کنند، لذا رئیس جلســه باید تذکر 
دهد که افراد آیین نامــه داخلی را کنار نگذارند. 
چنین موضوعی دیکتاتوری مدرن اســت. امروز 
طرح برخی از مطالب موجب درســت شــدن 
خــوراک برای رادیوهای بیگانه اســت، لذا باید 
جلوی چنین سخنانی گرفته شود. اینکه مجلس 
را به توپ ببندید، نتیجــه نخواهید گرفت، زیرا 

قبلی ها که این کار را کردند، نتیجه نگرفتند.«
انتقاد تند نماینده مجلس از پنهان کاری و تخلف  ��

به  تصویب طرحی  برای  پایداری  نمایندگان طیف 
اهمیت برجام!

این در حالی است که نوری قزلجه نماینده مردم 
بستان آباد همچنین پس از اعلام خبر تصویب 
ایــن قانون با ۱۸ رأی مثبت گفت: »همان طور 

که صبح هم در جلسه صحن علنی اعلام کردم 
این روند غیرقانونی است و این موضوع از سوی 
آقای نیکزاد در ســمت مسئول صحن هم تائید 
شــد و همچنان اعتقاد دارم از نظر سیر فرآیند 
غیرقانونی اشــکال دارد.« این نماینده مردم در 
پاســخ به مدل اطلاع رســانی پس از برگزاری 
جلسه ای که در دستور کار رسمی مجلس نبوده، 
گفت: »خب این دیگر روشــن شــد دیگر. من 
نمی خواهم بعضی اصطلاحــات را به کار ببرم 
و خیلی علاقمند نیستم اما همین پنهان کاری 
که ما از اول ســعی کردیــم جلویش را بگیریم 
اما متاسفانه باز به همان سمت رفت مسیر این 
دوســتان. من باز تاکید دارم این روند طی شده 
برای تصویب کلیات قانون قانونی نیســت و باز 
هــم در صحن به این مــدل تصویب اعتراض 
می کنــم و تذکــر خواهم داد.« بــا اعلام خبر 
تصویب طرح صیانت، انتقادات بســیاری به این 
مصوبه کمیســیون در شبکه های اجتماعی آغاز 
شده و بسیاری از چهره های اصولگرا توئیت های 
تندی را نسبت به نمایندگان عضو جبهه پایداری 
که متولیان اصلی تصویب رأی هســتند داشتند. 
از جملــه محمد صالح مفتاح که با یادآوری روند 
تائید برجام در مجلس، نوشــته اگر برجام در ۲۰ 
دقیقه تصویب شد، طرح صیانت در ده دقیقه به 
تصویب رسیده اســت. نوری در واکنش به این 
انتقادها می گوید: »متاسفانه درست می فرمایند. 
متاســفانه قانونی که اهمیتش در جامعه کمتر از 
برجام هم نبود را اینگونه پیش بردند. همه مردم 
درباره این طرح حســاس هستند. همه مردم ما 
به نوعی کاربر فضای مجازی هســتند. کسب و 
کارهایشان به آنجا مرتبط است. نان می خورند از 
این مسیر و زندگی شان می گذرد، ولی کاری به 
این مهمی را متاسفانه به این شکل پیش بردند.«

ح صیانت« در 45  تصویب »طر
دقیقه با 18 رأی!

پنهانکاری 
پایداری چی 

ها

کلیات طرح صیانــت با ۱۸ رأی 
دیروز  در جلســه ظهــر  مثبت، 
کمیسیون مشترک طرح صیانت 
از فضای مجــازی که در فاصله 
دو جلســه نوبت صبــح و عصر 
جلســات علنی مجلــس برگزار 
شــد، به تصویب رسید. رضا تقی 
پور رئیس کمیسیون درخصوص 
نحوه و زمان تشــکیل این جلسه 
گفت: این جلســه با نظر موافق 
اعضا تشکیل شده و اطلاع رسانی 
آن از دو روز قبــل انجام شــده 
است. اما ظاهراً یکی از همکاران 
پیامک را اشــتباه خوانده وساعت 
جلســه را که ۴۵: ۱۲ دقیقه بوده 
اشــتباه دیده کــه همین موجب 
اشــتباه وی و رسانه ها شده است 
که برخی رسانه ها نوشتند جلسه 
۴۵ دقیقه ای. اما علیرغم تکذیب 
تقی پور این جلســه که از حوالی 
ســاعت ۱۲: ۵۰ دقیقه آغاز شده 
بود، زمانــی کمتر از ۴۵ دقیقه به 
خــود اختصــاص داد و در مدت 
زمان کوتاهی کلیــات این طرح 
به تصویب رســید. این در حالی 
است که مجلس شورای اسلامی 
از عصر روز یکشــنبه به صورت 
دو شــیفت در حال رسیدگی به 
گزارش کمیسیون تلفیق پیرامون 

لایحه بودجه سال ۱۴۰۱ است.

مهدی پورباقر
کارشناس روابط بین الملل و مطالعات آمریکا

محسن پاک آیین
سفیر اسبق ایران در باکو، ازبکستان، زامبیا
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3
اقتصاد

گزارش

بازارهای برنده و بازنده منازعه اوکراین

حمله نظامی احتمالی روسیه به اوکراین بازارهای متعددی 
شامل گندم و انرژی و همچنین اوراق قرضه دلاری دولتی 
و داراییهای امن و سهام را تحت تأثیر قرار می دهد. رویترز 
در گزارشــی نوشــت: وقوع یک رویداد پرمخاطره بزرگ 
معمولًا باعث می شود سرمایه گذاران به سوی اوراق قرضه 
هجوم ببرند که به عنوان دارایی امن دیده می شوند و این 
بار هم تفاوتی نخواهد داشــت حتی اگر حمله روســیه به 
اوکراین باعث افزایش قیمت های نفت و متعاقباً تورم شود. 
بالاتریــن نرخ تورم چند دهه اخیر و چشــم انداز افزایش 
نرخ های بهره، در ابتدای ســال میلادی جاری بازارهای 
اوراق قرضه را دچار نوسان کرد و نرخ بازده اوراق قرضه ۱۰ 
ساله آمریکا نزدیک به سطح دو درصد و بازده اوراق قرضه 
۱۰ ســاله آلمان برای نخســتین بار از سال ۲۰۱۹ بالای 
صفر درصد قرار دارد. اما حمله نظامی روسیه و به اوکراین 
می تواند این وضعیــت را تغییر دهد. در بازارهای فارکس، 
نرخ مبادله یورو و فرانک سوئیس بزرگترین نشانگر ریسک 
ژئوپلیتیکی در منطقه یورو دیده می شــود زیرا ارز سوئیس 
همواره دارای امن برای سرمایه گذاران بوده است. فرانک 
سوئیس اواخر ژانویه به بالاترین حد از ماه مه سال ۲۰۱۵ 
صعود کرد.  طلا هم که در شرایط منازعات یا ناملایمات 
اقتصادی یک پناهگاه امن برای دارایی به شمار می رود، به 

بالاترین حد در ۱۳ ماه گذشته صعود کرد.
غلات و و گندم ��

هرگونه اختلال در روند صادرات غلات از منطقه دریای 
سیاه، تأثیر بزرگی روی قیمت ها خواهد گذاشت و باعث 
تشدید تورم مواد غذایی می شود آن هم در شرایطی که 
تأمین مواد غذایی پس از آسیب اقتصادی ناشی از پاندمی 
کووید ۱۹ یک دغدغه عمده در سراسر جهان مانده است. 
چهار صادرکننده بزرگ شامل اوکراین، روسیه، قزاقستان 
و رومانی از بنادری در دریای سیاه غله صادر می کند که 
در صورت وقوع هر گونه حمله نظامی یا تحریم ها ممکن 
است روند صادرات با اختلالاتی روبه رو شوند. طبق آمار 
شورای بین المللی غلات، پیش بینی می شود اوکراین در 
فصل زراعی ۲۰۲۲- ۲۰۲۱ ســومین صادرکننده بزرگ 
ذرت در جهان و چهارمین صادرکننده بزرگ گندم باشد. 

روسیه هم صادرکننده بزرگ گندم در جهان است.
گاز طبیعی و نفت ��

بازارهای انرژی احتمالًا در صورت کشــیده شدن تنشها به 
یک رویارویی نظامی، آسیب خواهند دید. اروپا برای حدود 
۳۵ درصد از گاز طبیعی مورد نیازش به روسیه وابسته است 
که عمدتاً از طریق خطوط لوله که از بلاروس و لهستان و 
بخشی هم از اوکراین عبور کرده و به آلمان می رسد، تأمین 
می شود. در سال ۲۰۲۰ حجم صادرات گاز از روسیه به اروپا 
تحت تأثیر قرنطینه های کرونا که باعث افت تقاضا شده بود، 
کاهش پیدا کرد و سال میلادی گذشته که میزان مصرف 
افزایش چشمگیری داشت و باعث جهش قیمت ها به رکورد 
بالای کم ســابقه شد، به طور کامل بهبود پیدا نکرد. آلمان 
تهدید کرده است در صورت حمله نظامی روسیه به اوکراین 
ممکن است خط لوله گازی جدید نورد استریم ۲ از روسیه 
را متوقف کند. پیش بینی می شود این خط لوله واردات گاز 
روسیه به اروپا را افزایش دهد اما همزمان وابستگی انرژی 
این منطقه به مســکو را مضاعف خواهد کرد. تحلیلگران 
انتظار دارند صادرات گاز طبیعی از روسیه به اروپای غربی 
از طریــق اوکراین و بلاروس در صورت وضع تحریم های 
جدید به میزان قابل ملاحظه ای کاهش پیدا کند و در این 
صورت قیمتهای گاز دوباره به سطحی صعود خواهند کرد 
که آخرین بار در سه ماهه چهارم سال ۲۰۲۱ مشاهده شد. 
بازارهای نفت ممکن است به دلیل محدودیتها یا اختلالات 
به وجود آمده، تحت تأثیر قرار بگیرند. اوکراین نفت روسیه 
را به اسلواکی، مجارستان و جمهوری چک منتقل می کند. 
ترانزیت صادرات نفت خام روسیه از طریق اوکراین به این 
بلوک در ســال ۲۰۲۱ حــدود ۱۱.۹ میلیون تن بود که در 
مقایســه با ۱۲.۳ میلیون تن در سال ۲۰۲۰ کاهش داشت. 
طبق پیش بینی بانک جی پی مورگان، تنش ها ممکن است 
باعث افزایش قیمت های نفت شود و صعود قیمتها به ۱۵۰ 
دلار در هر بشــکه رشد تولید ناخالص داخلی جهانی را به 
۰.۹ درصد در نیمه اول ســال خواهد رساند و همزمان نرخ 

تورم دو برابر شده و به ۷.۲ درصد می رسد.
شرکت های آسیب پذیر در برابر تنشهای ژئوپلیتیکی ��

پیامدهای حمله نظامی روسیه برای شرکت های غربی 
سهامی عام نیز می تواند ملموس باشد. با این حال اگر 
درآمد یا سود شرکت های انرژی هرگونه آسیبی ببیند، با 
افزایش احتمالی قیمت نفت جبران خواهد شد. شرکت 
انگلیســی بریتیش پترولیوم ۱۹.۷۵ درصد در شرکت 
روس نفت سهم دارد که یک سوم از تولید این شرکت 
را تشــکیل می دهد. همچنین شماری جوینت ونچر با 
بزرگترین تولید کننده نفت روسیه دارد. شرکت شل در 
ساخالین ۲ که نخســتین کارخانه LNG روسیه است، 
۲۷.۵ درصد ســهم دارد که ســهمش از کل صادرات 
LNG این کشــور را به یک سوم می رساند و همچنین 
چند جمله جوینت ونچر با غــول انرژی گازپروم دارد. 
شرکت انرژی آمریکایی اکسون از طریق پروژه نفت و 
گاز ساخالین-۱ در روسیه فعالیت دارد که در آن شرکت 
نفت و گاز طبیعی دولتی هند نیز سهمی دارد. شرکت 

اکوئینور نروژ هم در روسیه فعالیت دارد.

یادداشت

کوچ جوانان کارآفرین تلنگری 
برای سیاست گذاران است

مسعود خوانساری در ششمین دوره جشنواره 
امیــن الضرب اظهار کــرد: وضعیت فعلی نه 
تنها از نظر اقتصــادی بلکه از نظر اجتماعی 
و سیاســی نیز نگران کننده اســت. آستانه 
تاب آوری جامعه به شــدت کاهش یافته و در 
این شرایط تاکید همه مدیران تصمیم گیر بر 
این است که اولویت، بازسازی اقتصاد است. 
حاصل رفتارهای چند دهه گذشــته، ریزش 
ســرمایه اجتماعی بوده که باید با تغییر رفتار، 
جلوی آن را گرفت. مواردی که مطرح می شود 
سیاه نمایی نیســت و از زبان بیگانه هم گفته 
نمی شــود بلکه از زبان کسانی بیان می شود 
که در فضای کسب و کار کشور کار می کنند 
و خواســته آنها بازگشت به منطق حکمرانی 
صحیح و در تراز کشورهای توسعه یافته است.

رئیس اتــاق بازرگانی تهــران تصریح کرد: 
کشــورهایی همچون مالزی، سنگاپور، چین، 
ترکیه و... چگونــه از فقر نجات پیدا کردند و 
چه کیمیایی را به کار بســتند و آیا دسترسی 
آن برای ما غیرممکن است؟ مسلماً راه چاره، 
برنامه ریزی و عمل به حکمرانی صحیح است. 
هر وزشی که در این فضا رخ می دهد می تواند 
مشــکلی ایجاد کند تا دســتیابی به توافق و 
یا عدم آن، برخورد ســلیقه ای در سازمان ها، 
ناســازگاری ها در نهادهایی همچون گمرک، 
بانک هــا و تأمین اجتماعــی، قیمت گذاری 
دســتوری و اصرار بر اقتصــاد دولتی همه از 
مواردی است که کارآفرینان هر روز باید با آن 

دست و پنجه نرم کنند.
خوانساری متذکر شــد: در یک سال گذشته 
در کنار مهاجرت نخبگان علمی، بســیاری از 
فعالان اقتصادی نیز از کشور خارج شده اند و 
این موج در میان جوانان کارآفرین استارتاپی 
رو بــه افزایــش اســت. کافی اســت که از 
استارتاپ ها بپرســید که چند نفر از نیروهای 
خود را در یک سال اخیر به علت مهاجرت از 
دست داده اند. کوچ جوانان کارآفرین به خارج 
از مرزها باید تلنگر جدی برای سیاستگذاران 
محسوب شــود و به جای پرده پوشی و انکار، 

باید آن را پذیرفت و برای آن راه حل یافت.
وی در ادامه گفت: هر روز شــاهد مانع تراشی 
جدید به جــای مانع زدایی هســتیم. در این 
شــرایط، جوان کارآفرین برای ساخت آینده 
خود به کشــورهای دیگر مهاجرت می کند. 
طبق نظرســنجی که در مرکز پژوهش های 
مجلس صورت گرفتــه، مهم ترین نارضایتی 
کارآفرینــان، عــدم عمــل بــه وعده های 

سیاستگذاران است.
رئیس اتاق بازرگانی تهران خاطرنشــان کرد: 
بخش خصوصی متعهــد امروز با وجود باران 
مشــکلات از زمین و آسمان حاضر نشدند تا 
کسب و کار خود را رها کرده و گوشه عافیت 
طلب کننــد. اگر این کارآفرینان در کشــور 
دیگری زندگی می کردند و شــرایط افرادی 
همچــون بیل گیتس را داشــتند از این افراد 
ســرآمد می شــدند. جامعه کارآفرینی ایران 
مســائلی همچون قحطی، کودتا، تحریم و... 
را دیده و پا پس نکشــیده است. اگر دولتی ها 
توان همراهی ندارند، مانع نشوند و اجازه دهند 
بازســازی اقتصاد به دست بخش خصوصی 

انجام شود.
خوانســاری اضافه کرد: هنــوز امیدواریم با 
اصلاح روند حکمرانی، امید به مردم بازگردد و 
سرمایه اجتماعی زنده شود، نه برای خود بلکه 

برای ایران به این امیدها زنده ایم.

کمیسیون مشترک طرح حمایت از حقوق 
کاربران در فضای مجازی روز گذشــته در 
حالی کلیات طرح صیانــت را به تصویب 
رســاندند که کارشناســان معتقدند دولت 
سیزدهم به صورت خاموش درحال اجرای 
طــرح صیانت قبل از تصویب آن توســط 
مجلس است. برخی پا را فراتر گذاشته آن 
را کودتای نامحسوسی علیه اینترنت کشور 
می خوانند. آن ها مســتندات این اتفاق را، 
افت رتبه ایران در جدول ســرعت اینترنت 
جهانی و اختلال بر روی برخی پلتفرم های 
خارجــی از ابتدای دولت ابراهیم رئیســی 

برمی شمارند.
همانگونه که عیسی زارع پور وزیر ارتباطات 
و فناوری اطلاعات در یادداشت اخیر خود 
آورده اســت؛ بــر اســاس اطلاعات یکی 
از ســایت های جهانی مرجــع اندازه گیری 
میانه   ،)speedtest( اینترنــت  ســرعت 
جهانی ســرعت ارتباطات تلفن همراه در 
ســال ۲۰۲۲، ۲۹ مگابیت بر ثانیه اســت 
و ایران با ســرعت حــدود ۲۴ مگابیت در 
نقطه نســبتاً متوسطی قرار دارد و می تواند 
بهتر هم باشــد. همین طور برای تأخیر در 
ارتباطات موبایل اندکی وضعیت بهتر است 
و در شــرایطی که جهــان، میانه ای حدود 
۲۹ میلی ثانیه دارد، بــرای ایران حدود ۳۰ 
میلی ثانیه است. در ارتباطات ثابت وضعیت 

به این خوبی نیست، ایران با سرعت حدود 
۱۰ مگابیــت بر ثانیه تفاوت زیادی با میانه 
جهانی در سال ۲۰۲۲ یعنی ۵۹ مگابیت بر 
ثانیه دارد و میزان تأخیر هم ۳۰ میلی ثانیه 
اســت که با ۱۰ میلی ثانیــه میانه جهانی 

فاصله معناداری دارد.
البته وی بخشــی از این اتفاق را به گردن 
برگــزاری کلاس ها در فضــای مجازی 
انداخته و گفته اســت؛ از اول مهر و شروع 
افزوده شــدن  کلاس هــای مجــازی و 
درخواســت اســتفاده از خدمــات برخط، 
فشــار بیش از حدی به شبکه تلفن همراه 
وارد شــد تا این شــبکه با محدودیت های 
آنگونه  تجهیزاتی، زیرساختی و فرکانسی، 
که شایســته است پاســخگوی انتظارات 
مردم نباشد. پس باید طرحی نو دراندازیم و 
علاوه بر توسعه زیرساخت های تلفن همراه، 
زیرســاخت های شــبکه ارتباطات ثابت را 

که دارای عقب ماندگی چنددهه ای اســت، 
جبران کنیم.

وزیر ارتباطات نسخه شفابخشی برای این 
مشکل را، توسعه ارتباطات ثابت مبتنی بر 
فیبر نوری عنوان کرده و معتقد اســت؛ با 
توجه به وابســتگی شــدید ارتباطات سیار 
بــه بخش ثابت، می تواند این بخش را هم 
نجات دهد. به هر روی، کاهش ســرعت 
اینترنت و اختلال در دسترســی به برخی 
از پلتفرم هــای خارجی دیگــر در حوصله 
کاربران نیست. به اعتقاد بسیاری از آن ها و 
برخی از کارشناسان مشکل اینترنت ورای 
زیرساخت ها اســت و آن را با اجرای طرح 
صیانــت مربوط می دانند و برای شــرایط 
کنونی اینترنت از عناوینی مانند » صیانت 
خاموش« یا » کودتای نامحسوســی علیه 

اینترنت کشور« استفاده می کنند.
کاربران فضای مجازی از راه های مختلف 

ســعی کرده اند انتقاد خود از شرایط کنونی 
اینترنت را به گوش مســئولان برساند. در 
آخرین اقدام خود، کارزاری به راه انداخته اند 

تا شاید مؤثر واقع شود.
در بخشی از این کارزار که با نام »مخالفت 
با اجرای خاموش طــرح صیانت و کندی 
ســرعت اینترنت« در حال دست به دست 
شدن در بین کاربران فضای مجازی است، 
خطاب به رییس جمهور، رییس مجلس و 

وزیر ارتباطات و فناوری آمده است؛
مدتی است که ســرعت اینترنت خانگی و 
همچنین اینترنت همراه برای مردم ایران 
به حداقل رسیده است و اختلالات مستمر 
و جدی روی اینســتاگرام بــه وجود آمده 
اســت. اینطور که به نظر می رسد این روند 
ادامه خواهد داشت و طرح صیانت به طور 

خاموش و در سکوت اجرا خواهد شد.
ما مردم ایران، امضاکننــدگان این کارزار، 
می خواهیم حق قانونی خود را، که اکثریت 
مردم دنیا از آن برخوردار هســتند از شــما 
مطالبه کنیم. اجرای طرح صیانت لطمه ای 
بزرگ و جبران نشــدنی به مردم و کشــور 
خواهد زد. آخرین نسخه از طرح صیانت با 
عنوان »طرح نظام تنظیم مقررات خدمات 
فضای مجازی« نیز به گفته کارشناســان 
وضعیتی بدتر از نسخه های پیشین دارد و با 
اجرای آن از کسب وکارهای مجازی گرفته 
تا فعالیت های مهم و مؤثر علمی و زندگی 
روزمره مردم دچار مشکلات فراوان خواهد 
شد. نگذارید این اتفاق رخ دهد و آسایش و 

آرامش مردم دچار خدشه گردد.

 دولت سیزدهم درحال اجرای طرح صیانت قبل از تصویب آن توسط مجلس است

صیانت  خاموش
سپیده قاسمی

روزنامه نگار

غــذای  و  تزریقــی  ژل  از 
ســگ و گربه گرفته تــا لوازم 
خانگــی، تجهیــزات صنعتی و 
خــودرو مجموعه ای اســت که 
معمول  روال  در  واردکننــدگان 
تجاری ایــران به گمرک و بنادر 
آوردند ولی ناگهان واردات آن ها 
ممنوع اعلام شــد و سال هاست 
که نه صاحبان کالا می دانند باید 
چه کنند و نــه وقتی مصوبه ای 
صادر شده توانسته تکلیف ده ها 
را مشــخص  میلیون دلار کالا 
کند؛ اقلامی که دیگر فاســد و 
مستهلک شده و یا در آستانه آن 
قرار دارند و زمان صرف اختلاف 
نظر و ناهماهنگی دســتگاه های 
ذیربط شده اســت؛ جریانی که 
گمرک نیز مدتهاست گزارشی در 
مورد آن ارائه نکرده و ابهامات را 

بی پاسخ گذاشته است.
این تکرار ماجرای کالاهای گروه 
چهــار )مصرفی و غیراساســی( 
اســت که به دفعات مطرح شده 
و شــروع آن از ســال ۱۳۹۷ با 
تغییر  برای  پرچالش  آن تصمیم 
سیاســت ارزی و ورود ارز ۴۲۰۰ 
تومانی بود کــه دولت به یکباره 
بلند  لیســت  واردات  ممنوعیت 
بالایی از کالاهــا را اعلام کرد 
و از جمله آن گــروه چهار جزو 

ممنوعه های دولتی قرار گرفت.
ایران  �� با تجارت  ممنوعیت یکباره 

جور نیست

اگرچــه کنترل جریــان واردات 
در راســتای حمایــت از تولیــد 
ارزی  صرفه جویــی  و  داخــل 
مورد توجه اســت ولــی در این 
ایران و  بین شــرایط تجــاری 
قواعــد و چارچوب های آن هم 
حائز اهمیت اســت که با چنین 
دستورات یک دفعه ای معادله اش 
در هــم می پیچد. بــه هر حال 
معمول  روال  در  واردکننــدگان 
تجــاری، کالا را با دریافت ثبت 
سفارش و حتی بدون صدور آن از 

مبداء خریداری کرده و به گمرک 
رســانده و در جریــان دریافت 
مجوزهای ترخیص قرار داشتند و 
یا حتی برای آن هم هنوز اقدام 
نکــرده بودند که بــا ممنوعیت 
مواجه شده و ترخیص میلیون ها 
دلار کالا متوقف شــد. با اینکه 
این فرایند تجــارت و ورود کالا 
بدون مجوز بــه بنادر بارها مورد 
انتقاد قرار داشته و اصلاحی هم 
صورت نگرفته ولی به هر صورت 
در این بین حتی دارندگان مجوز 
دولت بــرای واردات هم به بن 
بست ممنوعیت خورده و حقوق 

آنها نادیده گرفته شد.
اواخر سال ۱۳۹۸ اعلام ارونقی- 
معاون وقت فنــی گمرک - از 
این حکایت داشــت که ارزش 
کالاهای گروه چهار )به استثنای 
خودرو( حــدود ۷۰ میلیون یورو 
اســت و با وجــود اینکه برخی 
به  کالاها  این  ترخیص  مخالف 
دلیــل خروج ارز و یــا تاکید بر 
لوکس بودن آن داشــتند، وی 
گفته بود برای اقلامی که قبل از 
ممنوعیت وارد بنادر و گمرکات 
شــده باید با توجه بــه حقوق 
صاحب  برای  که  مکتســبه ای 
کالا ایجاد شــده است، تصمیم 
گیــری و طبق ضوابــط تعیین 

تکلیف شود.
مهلت ها هم نتیجه نداد ��

بر این اســاس با مصوبه هیات 
دولــت در پایان بهمن ماه ۱۳۹۸ 
مهلتی ســه ماهه تعیین شد که 
چهار  گــروه  کالاهای  صاحبان 
بتوانند طبق ضوابط برای تعیین 
تکلیف کالا اقــدام کنند اما این 
مصوبه خود ایراد داشت از جمله 
اینکه تاکید بر اظهــار کالا بود 
و از ســویی با توجه به شــیوع 
ویروس کرونا اقدام موثری برای 
تعیین تکلیف این کالاها صورت 
نگرفت. در ادامه بار دیگر مهلت 
سه ماهه مشــخص شد که در 
شهریورماه سال گذشته به پایان 
رســید اما باز هــم گزارش های 
گمرک نشــان داد که ترخیص 
قابل توجهی انجام نشد و با توجه 

به عدم تمدید زمان مصوبه این 
کالاها بلاتکلیف باقی ماند.

باز هم مصوبه... ��

به هر ترتیب در بهمن ماه ســال 
صورت  مذاکرات  طی  گذشــته 
تعیین  برای  گرفته، مصوبــه ای 
چهار  گــروه  کالاهای  وضعیت 
صادر شد که در مورد اقلام دارای 
ثبت سفارش بانکی، راه ترخیص 
را تحت شرایطی باز کرد و مقرر 
شد فرآیند تجاری و ترخیص این 
کالا که قبل و یا بعد از ممنوعیت 
وارد شده اند با تائید منشاء ارز از 
ســوی بانک مرکزی طی شود، 
اما در مورد کالاهای بدون ثبت 
سفارش بانکی )بدون انتقال ارز( 
تصمیمی گرفته نشــده و تعیین 
آنها مشــروط به صدور  تکلیف 
مجوز و مصوبه هیــات وزیران 

برای تمدید مهلت شد.
که  �� گرفتند  مجوز  بانکی ها  فقط 

وضعیت آنها هم مشخص نیست

در اردیبهشت ماه امسال، گزارش 
مربوطه  ابلاغ مصوبه  از  گمرک 
و اجرای آن بــرای کالاهای با 
ثبت ســفارش بانکــی حکایت 
داشــت اما در مورد بدون انتقال 
ارز هیــچ اقدامی صورت نگرفت 
و این در حالی است که حتی در 
مورد دارای ثبت سفارش بانکی 
هم گزارشــی وجود نــدارد که 
سرانجامشان به کجا رسیده است 
از  و پیگیری های صورت گرفته 
معاونت فنی گمرک ایران برای 
دریافت توضیحی در مورد تعیین 

تکلیف این قبیل کالاها و اینکه 
چرا متروکــه و یــا مرجوع نیز 

نشده اند بی پاسخ مانده است.
نه می روند نه می آیند ��

طبــق مــاده ۱۰۵ قانــون امور 
گمرکــی، هــرگاه ورود کالایی 
ممنــوع اســت و اظهار شــده 
ترخیص  از  باید گمرک  باشــد، 
آن خــودداری کند و به صاحب 
کالا و یــا نماینــده قانونی وی 
به صورت مکتــوب اخطار دهد 
که حداثر ظرف مدت ســه ماه 
اقدام  به مرجوع کردن  نســبت 
کند و این در شرایطی است که 
در بین اقلام گروه چهار، هستند 
کالاهایی که اظهار شده اند اما به 
دلیل مشخص نبودن وضعیت و 
حتی عدم تائید منشاء ارز امکان 
ترخیص پیدا نکرده ولی مرجوع 
هم نشــده اســت که از جمله 
آن می توان بــه میلیون ها دلار 
محموله لوازم خانگی برند بوش 
اشاره کرد که گمرک تکلیف آن 

را مشخص نکرده است.
 هم ارز رفت هم قاچاق آمد! ��

بر این اســاس اکنون میلیون ها 
ورود  غیرقابــل  کالای  دلار 
در گمــرک وجــود دارد که نه 
مصوبه ای برای تعیین تکلیف آن 
صادر می شود و نه حکمی برای 
برگشــت و خروج از کشــور، در 
این حالت این ســرمایه صاحبان 
کالاســت که به مــرور از بین 
می رود، حتی اگر تأمین ارز بهانه 
ممنوعیــت و عدم ترخیص بوده 

است که در هر صورت در جریان 
خرید کالا، ارز بابت آن پرداخت 
شده و این تعلل تمامی این منابع 
ارزی را هدر داده است، از سویی 
اگر کالا فاسدشدنی است که بعد 
از حداقل سه سال دیگر نمی توان 
انتظار کالای تاریخ دار و با کیفیت 
از اقلام مانده در گمرک داشت، 
موضوع دیگــر اینکه این کالاها 
در شرایطی در گمرک ماند و مهر 
ممنوعیت بر آن خورد که از عمده 
آنها به وفور در سطح کشور دیده 
می شود که از مبادی غیررسمی و 
قاچاق وارد شده و حتی مسئولان 

نیز به آن اذعان دارند.
باشد  �� ترخیص  به  قرار  هم  اگر 

گران تر است

موضــوع قابل تأمــل دیگر این 
اســت که حتی اگــر دولت به 
بخواهد  کــه  برســد  مرحله ای 
تکلیف کالاهای گــروه چهار را 
ایده آل ترین  مشــخص کند، در 
حالت در اوایل سال آینده خواهد 
بود و در آن زمان باید طبق قانون 
بودجه عمل شود که برای سال 
۱۴۰۱ دیگر خبری از نرخ ۴۲۰۰ 
تومانی برای محاســبه عوارض 
واردات نیست و محاسبه حقوق 
ورودی و مالیات بر ارزش افزوده 
بر مبنای نرخ سامانه ETS بانک 
به  نزدیک  نرخی  یعنی  مرکزی، 
بــازار انجام می شــود که هزینه 
را بــرای واردکننده کالای گروه 
چهار بــا حداقل دو برابر ســود 

بازرگانی را افزایش خواهد داد.

سید هادی فیاضی
روزنامه نگار

زهرا شکری
روزنامه نگار

جولان ممنوعه ها در گمرگ!
بلاتکلیفی میلیون ها دلار کالا که ناگهان واردات آن ها ممنوع شده است

زهرا وثوقی
روزنامه نگار
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یادداشت

3۲ درصد از ناوگان باری کشور 
فرسوده است
فرسوده ها؛

تهدیدی علیه محیط زیست

خودروهای فرســوده این روزها به پاشنه آشیل حوزه 
ترافیک و محیط زیســت بدل شده اند و تازه ترین این 
موارد نیز معاون عملیات ترافیک پلیس راه کشور علت 
اصلی تصادفات ناوگان باری کشور را فرسودگی آن ها 
عنوان کرده است. فرسودگی خودروها گرچه موضوع 
جدیدی نیست اما به نظر می رسد که نگرانی ها بابت 
آن افزایش یافته اســت، چرا که از یک ســو اثر این 
خودروهــا بر آلودگی هوا غیرقابل کتمان اســت و از 
سوی دیگر تردد این خودروها احتمال وقوع تصادفات 
و نیز افزایــش ترافیک درپی خرابی و نقص فنی این 
خودروها را افزایش داده است که برای مثال می توان 
به تصادف اتوبوس فرســوده حامل خبرنگاران محیط 
زیســت که منجر به مرگ مهشــاد کریمی و ریحانه 
یاســینی شد، اشــاره کرد. این موضوع البته بارها نیز 
مورد انتقاد پلیس واقع شده و اخیراً نیز سردار سیدکمال 
هادیانفر، رییس پلیس راهنمایی و رانندگی با انتقاد از 
روند اسقاط خودروهای فرسوده گفته بود: »آنچه که 
به عنوان اســقاط خودرو انجام می شود عمدتاً صوری 
است و بیشتر حواله ها باطل می شود تا اینکه خودرویی 
اسقاط شود، این یک آسیب جدی است و سهم قابل 

توجهی هم در تصادفات دارد.«
۱۱ میلیون و ۸۰۰ هزار وسیله نقلیه فرسوده در کشور ��

او همچنین به بیان آماری از تعداد خودروهای فرسوده 
نیز پرداخته و گفته بود: »۳۷ میلیون وسیله نقلیه سبک 
و سنگین در کشور در حال تردد است که از این تعداد 
حدود ۱۲ میلیون دستگاه نیز موتور سیکلت است اما 
متاسفانه حدود ۳۲ درصد از این وسایل فرسوده است 
و همانطور که گفتم روند اســقاط نیز مناسب نیست. 
حدود ۸۰ درصد موتورســیکلت ها و حدود ۸۰ درصد 
ناوگان حمل ونقل عمومی ما نیز فرسوده است که این 
یک هشــدار جدی است.« اظهارات هادیانفر در مورد 
خودروهای فرســوده نشان می دهد که دست کم ۱۱ 
میلیون و ۸۰۰ هزار دســتگاه وسیله نقلیه فرسوده در 

حال تردد در کشور است.
تردد ۱۵۰ هزار کامیون فرسوده در کشور ��

حالا در تازه ترین اظهارات ســرهنگ سیاوش محبی، 
معاون عملیات پلیس راه کشــور گفته است: در حال 
حاضر ۱۵۰ هزار دستگاه کامیون در ناوگان باری تردد 
می کنند، فرسوده بوده یا در حال فرسوده شدن هستند 
که بیش از ۳۲ درصد از تمام ناوگان باری کشــور را 
شامل می شوند. وی با بیان اینکه سن ناوگان فرسوده 
باری در ایران از ۲۵ سال عبور کرده است، اظهار کرد: 
فرســوده بودن ناوگان باعث افزایش میزان و شدت 
تصادف و همچنین شــدت جراحات می شود. در کنار 
فرســوده بودن کامیون ها، ناایمــن بودن برخی نقاط 
در جاده هــا نیز در تصادفات نــاوگان باری اثر دارد و 

متاسفانه در این تصادفات شاهد افزایش هستیم.

محدودیت های سفرهای نوروزی 
اعلام شد

دبیــر کمیته امنیتی، اجتماعی و انتظامی ســتاد ملی 
مدیریت کرونا گفت: افراد واکسن زده که بیمار نباشند 
می تواننــد با خودروهای شــخصی و یا حمل و نقل 

عمومی سفر کنند.
حسین قاســمی، درباره اعمال محدودیت ها برای 
ســفرهای نوروزی گفت: ملاک این است که افراد 
واکسن زده باشــند و بیمار نباشند، در این صورت 
می توانند با خودروهای شــخصی و یا حمل و نقل 
عمومی به استان های کشور سفر کنند. وی افزود: 
محدودیت های کرونایی از جلســه ۱۰۴ ستاد ملی 
کرونا تصویب و اعمال شــده است و در جلسه های 
۱۰۶ و ۱۰۷ ســتاد ملــی کرونا نیز تمدید شــده 
اســت. اخیرا  رئیس جمهور دســتوری صادر کرده 
اند و خواســتار بازنگری مجدد در رنگ بندی ها و 
اعمال محدودیت مرتبط با آن متناسب با مدیریت 
هوشمند و واکسیناسیون شده اند. دبیر کمیته امنیتی، 
اجتماعی و انتظامی ستاد ملی مدیریت کرونا ادامه 
داد: در همین راســتا این موضوع روز گذشــته در 
جلســه کمیته امنیتی اجتماعی ستاد ملی بررسی و 
مقرر اســت فردا نیز در جلسه روسای کمیته های 
تخصصی دفتر معــاون اول رئیس جمهور، مطرح 
شــود، اگر نهایی شود روز شنبه در ستاد ملی کرونا 

مطرح  و تصمیم گیری می شود.
وی تاکید کرد: محدودیت ها در ۵ حوزه کارکنان،اصناف، 
آموزشی، فرهنگی و اجتماعی و ترددها است، اما این 
محدودیت ها به شکل گذشــته و به مانند آبان سال 
۹۹ که محدودیت های سختگیرانه ای داشتیم، نیست  
و متناسب با بحث مدیریت هوشمند در بستر سامانه و 

واکسیناسیون تغییرات اعمال می شود.

خبرخوان

قدرت خرید ثروتمندان،
 ۱۵ برابر فقرا

سیاســت های رفاهــی و تصمیمات اقتصــادی باید 
معطوف به کاهش توزیع نابرابر درآمد در جامعه باشد. 
بر اساس یک مطالعه طی سال های ۸۰ تا ۹۸، قدرت 
خرید خانوار در دهک دهم به طور متوســط ۱۵ برابر 
قــدرت خرید خانوار در دهــک اول درآمدی بوده که 
نشــان دهنده »شدت« توزیع نابرابر درآمدی است. در 
شــرایطی که دهک اول و دوم در مجموع حدود ۵.۷ 
درصــد از مصرف )هزینــه( کل را به خود اختصاص 
داده اند، دو دهک بــالای درآمدی، یعنی دهک نهم 
و دهــم، حدود ۴۸ درصد از مصــرف )هزینه( کل را 
طی ســال های ۱۳۸۰ تا ۱۳۹۸ داشــته اند. همچنین 
آمار نشــان می دهد که در بازه زمانی ۱۳۸۰ تا ۱۳۹۸، 
پنج دهــک درآمدی پایین یعنــی دهک های اول تا 
پنجــم، ۲۲.۵ درصد از مصرف )هزینــه( کل و پنج 
دهک درآمدی بالای جامعه یعنی دهک های ششــم 
تــا دهم، ۷۷.۵ درصد از مصرف )هزینه( کل جامعه را 
داشته اند یا به تعبیری، پنج دهک پردرآمد بیش از سه 
برابر پنج دهک کــم درآمد هزینه و مصرف کرده اند. 
گزارش بررسی وضعیت فقر و نابرابری در بازه زمانی 
۱۳۹۸-۱۳۸۰ همچنین نشان می دهد که دهک دهم 
درآمدی کشور با سهم ۳۲ درصدی از مصرف )هزینه( 
کل بیش از مجموع دهک های اول تا ششــم با سهم 
۳۰ درصــدی از مصرف )هزینه( کل، هزینه کرده اند. 
متوسط هزینه در دهک دهم )ثروتمندترین( نسبت به 
دهک نخست جامعه )فقیرترین( در طول دوره زمانی 
۱۳۸۰ تا ۱۳۹۸، بیش از ۱۵ برابر بوده است. به بیانی 
دیگر قدرت خرید خانوار در دهک دهم به طور متوسط 
۱۵ برابر قدرت خرید خانــوار در دهک اول درآمدی 
بوده اســت که این وضعیت نشان دهنده شدت توزیع 
نابرابر درآمدی اســت. البته باید به این نکته هم دقت 
داشت که نسبت دهک دهم )ثروتمندترین( به دهک 
اول )فقیرترین( درآمدی در ســال های بعد از انقلاب 
در مقایســه با سال های پیش از انقلاب نشان می هد 
که با وجود برخی نوسان ها، به طور کلی از میزان این 
شاخص کاسته شده است، به طوری که این شاخص 
در سال ۱۳۹۶ نسبت به سال ۱۳۵۴ نصف شده است 
که این کاهش، خود توضیحی بر کاهش نابرابری در 

سال های بعد از انقلاب اسلامی است.

تبعیض جنســیتی در زیر پوستِ قوانین 
دســتمزدی کشــور به طور متناوب اما 
آهســته و بطئــی در جریان اســت؛ در 
کارگاه هــای غیررســمی، زنــان عموماً 
چون پشــت و پناهی ندارند و در معرض 
بیکاری هــای مدام یا مقطعی هســتند، 
بســیار کمتر از مردان حقوق می گیرند و 
ایــن تبعیضِ زیر پلــه ای، مصداق زیر پا 
گذاشــتن حکم کلیِ »کار یکسان- مزد 
یکســان« اســت؛ این زنــان عموماً در 
معرض اســتثمار دائم قرار دارند اما چون 
این کارگرانِ در معــرض خطر و عموماً 
متعلق به دهک های فرودست اجتماعی، 
پای رفتن به دادگاه ها و شــکایت کردن 
صورت  دادخواهــی ای  هیــچ  ندارنــد، 
نمی گیــرد؛ تبعیض مداوم امــا با چراغ 

خاموش!
تبعیض جنسیتی در »پرداخت عیدی پایان  ��

سال«
اما تبعیض جنســیتی در روابط کار، فقط 
محدود به کارگاه های غیررسمی و کارگران 
بی تخصص و فاقد بیمه نیســت؛ برابری 
دســتمزدی حتی در کارگاه های رســمی 
و برای بیمه شــدگان شاغل و بازنشسته 
صندوق های مختلفِ بازنشســتگی کشور 
نیز رعایت نمی شــود؛ یک نمونه روشن: 
عدم پرداخت مزایای عیدی به زنان بیمه 
شده )چه شــاغل و چه بازنشسته(. بیست 
و چهارم بهمن ماه، علی بهادری جهرمی 
اظهار کــرد: هیئت دولت عیــدی پایان 
سال کارکنان دستگاه های اجرایی را یک 
میلیــون و ۶۰۰ هزار تومــان تعیین کرد. 
کلی  راســتای سیاست های  در  همچنین 
خانواده مقرر شــد در چارچوب اعتبارات 
قانونی به کارکنان متأهل مشمول کمک 
هزینه عائله مندی و اولاد ۴۰۰ هزار تومان 
و به ازای هر فرزند تحت تکفل هم ۱۵۰ 
هزار تومان پرداخت شــود. این مبلغ، به 
تاسی روال ســال های قبل، بدون ذره ای 
تغییر، به بازنشســتگان ســازمان تأمین 
اجتماعی نیز تعلق گرفــت؛ اما هرچندبار 
کــه این اطلاعیــه رســمی را بازخوانی 
می کنیم، نشــانی از تمایزگزاریِ جنسیتی 
یــا فرقی در پرداخت بیــن زنان و مردان 
نمی بینیم؛ هیچ کجا اعلام نشــد، مزایای 
عائله مندی و اولاد، فقط به مشــمولانِ 
مرد پرداخت می شــود. با این حال، وقتی 

فیش های عیدی صادر شد، زنان مشمول 
دیدنــد که از مزایای عیدی خط خورده اند 
و نصیب شــان فقط همان یک میلیون و 
ششــصد هزار تومانِ عیدی پایه است؛ در 
روزهای پایانــی بهمن، فیش های عیدی 
بازنشستگان کارگری نیز صادر شد؛ زنان 
بازنشسته، مستمری بگیر و بازمانده تحتِ 
پوشش ســازمان تأمین اجتماعی که گاهاً 
تنها نان آور خانه و سرپرست خانوار بودند، 
دریافتند که تنها عیدی پایه به آن ها تعلق 
می گیرد، یــک میلیون و ششــصد هزار 
تومان بــدون ریالی حــق اولاد یا عائله 
مندی! برای »برابری جنســیتی« قوانین 
روشن داریم؛ ماده ۳۸ قانون کار، در رابطه 
دستمزد،  تبعیض جنســیتیِ  ممنوعیت  با 
صراحت دارد: »برای انجام کار مســاوی 
که در شرایط مساوی در یک کارگاه انجام 
می گیــرد باید به زن و مرد مزد مســاوی 
پرداخت شــود. تبعیــض در تعیین میزان 
بر اســاس ســن، جنس، نژاد و قومیت و 
اعتقادات سیاسی و مذهبی ممنوع است.« 
قانون کلیِ »کار یکســان- مزد یکسان« 
باید قاعدتاً دربرگیرنده مزد و تمام مزایای 
حقوقی باشد؛ اما متاسفانه این قانون کلی 
در ارتبــاط با عیدیِ پرداختی به کارمندان 
دولت و بازنشستگان صندوق های مختلف 
از جملــه تأمین اجتماعی رعایت نشــده 

است.
»حق عائله مندی« زن و مرد نمی شناسد! ��

ســیمین یعقوبیان )فعال زنــان کارگر و 
مشــاور امور بانــوان کانــون هماهنگی 
شــوراهای اسلامی کار اســتان خراسان 
رضوی( در ارتبــاط با تبعیض در پرداخت 
عیدی می گوید: بر اساس قانون مدیریت 
خدمات کشــوری، »کارمندان زن شاغل، 
بازنشســته و وظیفه بگیر مشــمول قانون 

مدیریت خدمات کشــوری« کــه دارای 
همسر نبوده یا همسر آنان معلول یا از کار 
افتاده کلی باشد یا خود به تنهایی متکفل 
مخارج فرزندان باشند، از مزایای »کمک 
هزینه عائله منــدی و اولاد موضوع بند ۴ 
ماده ۶۸ قانون خدمات کشوری« برخوردار 
می شــوند. به این ترتیــب در صورتی که 
این شــرایط وجود داشته باشــد کارمند 
زن می تواند از کمــک هزینه عائله مندی 
و کمک هزینه اولاد اســتفاده کند. علاوه 
بر این، افرادی حــق عائله مندی و اولاد 
دریافت خواهند کرد که مشــمول قانون 
مدیریت خدمات کشــوری مصوب هشتم 
مهر ماه ســال ۱۳۸۶ باشــند به عبارت 
ســاده تر کارمنــد دولت باشــند. کارمند 
دستگاه اجرایی، فردی است که براساس 
ضوابط و مقررات مربوط، به موجب حکم 
یا قرارداد مقام صلاحیتدار، در یک دستگاه 
اجرایی بــه خدمت پذیرفته می شــود. او 
ادامه می دهــد: قانونگذار با درنظر گرفتن 
این موضوع که شخصی که دارای فرزند 
است، مخارج بیشتری نیز خواهد داشت و 
بایســتی کمک مالی به او صورت پذیرد، 
برای ایشــان مبلغی حق عائله مندی در 
نظر گرفته اســت. پس مقصــود از عائله، 
افراد تحت تکفل بیمه شــده اصلی است 
که در قانون کار برای هر فرزند و در قانون 
مدیریت خدمات کشــوری برای همسر و 
هر فرزند در نظر گرفته شده است. مطابق 
ماده ۸۶ قانــون بیمه تأمیــن اجتماعی، 
ماده ۶۸ قانون مدیریت خدمات کشوری 
و قانون تفســیر بند )۴( ماده )۶۸( قانون 
مدیریــت خدمات کشــوری، »حق عائله 
مندی« یک حق همگانی بدون توجه به 
جنسیت فرد مشمول است که به کارگری 
که برای وی حق بیمه رد می شود و دارای 

فرزند بوده و یا فرزندی تحت تکفل خود 
داشته باشــد و یا کارمند دارای همسر و 
فرزند، بدون هیچ تبعیض و تمایزی تعلق 
می گیرد. یعقوبیان بــا تاکید بر اینکه »نه 
در قانون کار و تأمیــن اجتماعی و نه در 
قانــون مدیریت خدمات کشــوری، هیچ 
نوع تبعیض جنســیتی در ارتباط با شمول 
حق عائلــه منــدی و اولاد نمی بینیم«؛ 
اســتدلال می کند: بنابراین مصوبه عیدی 
امســال و بند ۵ بخشنامه ۱۵۱۹۷۲ مورخ 
۱۴۰۰/۱۱/۲۷ که در آن بانوانِ مشــمول 
صرفاً یک میلیون و ششــصد هزارتومان 
عیــدی دریافــت می نماینــد و از ۵۰۰ 
هزارتومان حق همسر و ۱۵۰ هزارتومان 
حق اولاد محروم شده اند، یک تبعیض و 
بی عدالتیِ آشکار است. او به اصل بیستم 
قانون اساســی اشاره می کند: »همه افراد 
ملت اعم از زن و مرد یکســان در حمایت 
قانون قرار دارند و از همه حقوق انســانی، 
سیاســی، اقتصادی، اجتماعی و فرهنگی 
با رعایــت موازین اســلام برخوردارند« 
و نتیجــه می گیــرد: »صــدور اینگونــه 
بخشــنامه ها، نه تنها با متن صریح قانون 
اساسی بلکه با نص و روح قوانین حمایتی 
خانواده و جمعیتی نیز مغایر اســت چراکه 
اگر مشــکلات اقتصادی و معیشتی نبود، 
بانــوان کار در منــزل را در اولویت قرار 
می دادند و هرگز برای نان درآوردن بیرون 
نمی رفتنــد؛ حداقل توقع جامعــه بانوانِ 
کشــور از مسئولانِ امر این است که نگاه 
یکســویه و جنسیتی نداشــته باشند و در 
جهت اســتقرارِ برابری جنسیتی در تمام 
ســطوح اجتماع، قوانین متون فقهی را به 

روز تفسیر یا تقنین نمایند.«
مگر من نان آور خانه نیستم؟! ��

زنان نتوانســتند حق اولاد یا حق عائله 
منــدیِ عیدی امســال را دریافت کنند؛ 
حتی زنانی که همســر از کارافتاده، بیمار 
و خانه نشــین در منــزل داشــتند؛ حتی 
زنان مســتمری بگیرِ اصلــی و تبعی یا 
بازمانده ای که همســر ندارند و خودشان 
سرپرست خانوار و قیم چند فرزند در خانه 
هستند. یکی از این زنان که با مستمری 
دریافتی، هزینه زندگی خود و دو دخترِ دم 
بختش را با سختی فراوان تأمین می کند، 
از عــدم پرداختِ حق اولاد مبهوت مانده 
است؛ او می گوید: »ما چه فرقی با مردان 
داریم؛ مگر من نان آور خانه نیستم؛ مگر 
نباید خرج زندگی خــودم و دخترهایم را 

بدهم؟!«

چرا زنان کمتر عیدی می گیرند؟

عیدی  جنسیتی!
نسرین هزاره مقدم

روزنامه نگار

بازی مرگبار ویروس کم خطر در ایران!
در گفت وگو با یک مقام مسئول در وزارت بهداشت بررسی شد

ویروسی که قرار بود بی خطر باشــد دارد روزانه جان صدها 
تــن را می گیرد، یک بار دیگر آمــار مرگ ومیر افراد مبتلا به 
کرونا از ۲۰۰ تن در روز گذشــت اما این بار خبری از ســویه 
کشنده »دلتا« نیست، بلکه »اومیکرون« همین ویروسی که 
خیلی ها آن را به یک ســرماخوردگی ساده تشبیه می کردند 
حالا میدان دار شده است، این ویروس نه تنها بزرگسالان بلکه 
دست به بازی خطرناکی زده و جان کودکان را تهدید می کند، 
شــاید هم در یک همکاری با سویه دلتا می خواهند روزهای 
ســخت تری را در آینده رقم بزنند. بــا این وجود در روزهای 
گذشــته هرچه آمار فوتی ها بیشتر شده از آمار موارد ابتلا به 
کرونا کمتر شده است، درحالی که در نیمه سوم بهمن ماه آمار 
ابتلا به کرونــا به نزدیک ۴۰ هزار نفر رســیده بود اما این 
روزها آمار مــوارد ابتلا بین ۱۲ تا ۲۰ هزار نفر اســت، این 
مسئله هم می تواند به دلیل کاهش واقعی موارد ابتلا باشد که 
نشانه خوبی برای روند نزولی پیک ششم است و هم می تواند 
به دلیل کاهش نمونه گیری ها باشــد که اصلًا نشــانه خوبی 
نیســت. دراین باره سیامک سمیعی، مدیرکل آزمایشگاه های 
مرجع وزارت بهداشت در گفت وگویی به خبرآنلاین می گوید: 
»وقتی بیماری در جامعه شدت می گیرد، تعداد کسانی که بنا 
به تشخیص پزشک نیاز به آزمایش تشخیصی ندارند افزایش 
پیــدا می کنــد.« او همچنین به پرســش هایی درباره تعداد 
نمونه گیری ها و شــیوه نمونه گیری از مردم در مراکز دولتی 

پاسخ می دهد. متن کامل این گفت وگو در ادامه آمده است.
تعداد تست کرونا گرفته  �� آقای دکتر درحال حاضر روزانه چه 

می شود؟
بر اســاس نتایج ثبت شــده در ســامانه پرونده الکترونیک 
ســلامت ســطح یک )که مربوط به بیماران سرپایی بخش 
بهداشت است(، و نتایج ســامانه کووید-۱۹ مرکز مدیریت 
بیماری های واگیر )که مربط به بیماران بســتری اســت( و 

همچنین ســامانه CLIS که بخــش خصوص ملزم به ثبت 
نتایج مراجعین خود در آن است، چیزی نزدیک به ۶۰۰ هزار 
آزمایش در هفته منتهی به ۲۵ بهمن ثبت شده است. از آنجا 
که نتایج آزمایش های خودآزمون ثبت نمی شود، اطلاعی از 
تعداد آنها در دست نیست. این گزارش بصورت هفتگی تهیه 

و تقدیم ستاد مدیریت سلامت وزارت بهداشت می شود.
اما ما شاهدیم در روزهای اخیر شناسایی موارد مثبت کمتر شده  ��

است، آیا این مسئله به دلیل کاهش انجام تست کرونا در آزمایشگاه ها 
است؟

نســبت نتایج مثبت به کل آزمایش های انجام شــده نشان 
می دهد که بیش از ۵۰ درصد کســانی که با علائم تنفسی 
به مراکز سرپایی وزارت بهداشت مراجعه می کنند، در همان 
بار اول که مورد آزمایش تشــخیص مولکولی قرار می گیرند 
آزمایش تشخیص کووید-۱۹ شان مثبت می شود. پس این 
روزها، با در نظر گرفتن موارد محتمل منفی کاذب که ممکن 
اســت با آزمایش دوم تشخیص داده شــوند، احتمال مثبت 
بودن فردی که علائم بیماری کووید-۱۹ را نشان می دهد، 
می توانــد ۶۵ تا ۷۰ درصد باشــد. در هر موج بیماری، وقتی 
بیماری در جامعه شــدت می گیرد، تعداد کسانی که به دلیل 
علامت دار بودن )تشخیص بالینی پزشک( یا به دلیل ارتباط 
اپیدمیولوژیــک با یک فرد مبتــلای قطعی، تحت قرنطینه 
یا ایزوله شــده قرار می گیرند و به تشخیص پزشک نیاز به 
آزمایش تشخیصی ندارند، افزایش پیدا می کند. بنابراین آمارها 
فقط بر مبنای نتایج مثبت آزمایش اســت و تشخیص های 
محتمل بر مبنای علائم بالینی در آن به حســاب نمی آیند، 

طبیعتاً کم شماری دارد.
آیا همه موارد مثبت مربوط به اومیکرون هستند؟ ��

داده های مربوط به ســهم واریانت هــای اومیکرون و دلتا از 
مــوارد جدید ابتلا بــه کووید-۱۹، کــه از مراکز دیده وری 
بدســت آمده، و همچنین سیر جایگزینی واریانت اومیکرون 
در هفته های گذشته نشان می دهد که هم اکنون اومیکرون 
واریانت غالب اســت و دلتا اگر چه هنوز وجود دارد اما سهم 

خیلی کمی از موارد ابتلای جدید را دارد.
اینکه گفته می شود برخی از بیماران همزمان به سویه اومیکرون و  ��

دلتا مبتلا می شوند قابل تشخیص است؟
بر اســاس اطلاعی که دارم، مواردی به آزمایشــگاه مرجع 
کشوری کووید-۱۹ در انستیتو پاستور ایران ارجاع شده است 

اما هنوز چنین موردی در کشور تائید نشده است.
شرایط انجام تست کرونا در مراکز دولتی مانند مراکز بهداشت  ��

چیست؟
معیارهــای تجویز آزمایش تشــخیص کووید-۱۹ در مراکز 
دولتی تغییر نکرده است. آزمایش با دو هدف تشخیص قطعی 
عفونت در افراد مشکوک که به مراقبت ویژه کووید-۱۹ نیاز 
دارند )بخصوص بیماران بستری در بیمارستان ها( و تشخیص 
عفونت در کســانی که تماس نزدیک بــا یک مورد قطعی 
بیماری داشــته اند )در چهارچوب »ردیابی تماس« به منظور 
قطــع زنجیره انتقال ویروس(، کاربرد دارد. بر اســاس نتایج 
آزمایشــگاهی و سیر افزایش تعداد موارد بیماری، هم اکنون 
در شرایطی هستیم که اگر فردی با علائم تنفسی به مراکز 
ســرپایی مراجعه کند و پزشک فقط با توجه به علائم بالینی 
او را با تشخیص کووید-۱۹ ایزوله کند، احتمال اشتباه او کم 
اســت و حتی بدون نیاز به انجام آزمایش می تواند بیماری را 

تشخیص دهد.

مظاهر گودرزی
روزنامه نگار

نگاه روز

روزبه کردونی
رئیس موسسه عالی پژوهش تأمین اجتماعی

مهدی بابایی
روزنامه نگار

نگاه روز

همه گیری بعدی در راه است

گیتــس در کنفرانس »امنیتی مونیــخ ۲۰۲۲« در مورد 
پیشرفت جهان در »غلبه بر کووید-۱۹« به ایمن سازی 
طبیعی جمعیت ها در برخی مناطق اشاره کرد. این میلیاردر 
نیکوکار گفت: دانشمندان دفعه بعد باید بهتر کار کنند تا 
زودتر واکسن های کافی تولید کنند. وی خاطرنشان کرد: 
متاســفانه، خود ویروس به ویژه سویه امیکرون نوعی 
واکســن است. به این معنا که هم ایمنی سلول های بی 
و هم سلول های تی ایجاد می کند و نسبت به واکسن ها 
عملکرد بهتری را در ارتباط با جمعیت جهان انجام داده 
است. گیتس با اطمینان در پیش بینی یک بحران جدید 
بهداشتی گفت: »ما یک بیماری همه گیر دیگر خواهیم 

داشت که بیماری متفاوتی خواهد بود«.

رئیس قوه قضاییه:
سازمان نظام پزشکی از همه 

ظرفیت های قانونی خود بهره گیرد

رئیس قوه قضاییه، گفت: ســازمان نظام پزشــکی 
در راستای حمایت از بیمار، دارای اختیارات قانونی 
مطلوبی اســت و این انتظار وجــود دارد که از همه 
ظرفیت هــای قانونی خود برای ارتقاء و اعتلای هر 
چه بیشتر امر پزشکی در کشور و حمایت از بیمار و 
پایین آوردن هزینه درمان بهره گیرد. حجت الاسلام 
محســنی اژه ای، با بیان اینکه شعب ویژه رسیدگی 
به پرونده های پزشکی در مراجع قضایی دایر است، 
گفت: در این شــعب از قضاتی بهره گرفته می شود 

که با مسائل پزشکی آشنایی دارند.
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خبرخوان

ساخت هتل های ۵ تا ۷ ستاره در ۸ 
بوستان به دستور زاکانی

چالش ساخت هتل های چندستاره 
در بوستان های پایتخت!

چندی پیش بود که شــهردار تهران از ساخت 
هتل های ۵ تا ۷ ســتاره در ۸ بوستان تهران با 
جلب مشــارکت بخش خصوصی خبر داد؛ هر 
چند زاکانی هدف از این اقدام را گره گشــایی از 
اقتصاد تهران خوانده اما باید پرســید »مردم« 
به عنوان صاحبان اصلی شــهر چــه منافعی از 
تخصیص حوزه هــای عمومی بــه گروه های 
ثروتمند جامعــه می برند و فرایند به زیســتی 
مردم در چنین مکانیسم هایی را چگونه می توان 
تبیین کرد؟. حمیدرضا بیژنی، جامعه شناس در 
واکنش به ایــن خبر گفت: درحالی که ارائه این 
خبر به منظور بیان پویایی مدیریت شــهری در 
جهت دستیابی به ســطوح بالاتری از توسعه و 
رفاه اجتماعی برای شــهر تهران و شهروندان 
آن مطرح شــده است اما ماهیت خبر از نگاهی 
علمی و منظری جامعه شناختی، عدول از مسیر 
آرمان های انقلابی حکایت دارد، اما چگونه؟. وی 
افزود: طی نیم قــرن اخیر مطالعات متنوعی در 
زمینه شهر و جامعه شهری در اقصی نقاط جهان 
صورت گرفته است. یکی از عناوین مهمی که 
در این مطالعات مطرح شــده، مســئله »حق بر 
شهر« است. از این منظر شهرنشینی دیگر تنها 
به معنای ساختن بزرگراه، آسمان خراش، تونل، 
پارک و بناهای مختلف نیست، بلکه نکته حائز 
اهمیت در مدیریت و ســاخت شهری این است 
که شهر باید از ظرفیت های لازم برای تقویت و 
رشد فرهنگ جامعه بشری برخوردار باشد. این 
جامعه شناس تصریح کرد: آنچه در شهرنشینی 
باید مورد توجه قرار گیرد مجموعه ای از حقوق 
است که از آن به عنوان »حق شهرنشینی« یاد 
می شود. بیژنی با طرح این پرسش که »آیا چنین 
سبک های مدیریت و برنامه ریزی که به عنوان 
تابعــی از الهیات ســرمایه و تحــت هژمونی 
نئولیبرال تجلی می یابد با عدالت طلبی هایی که 
عموماً در رسانه های جمعی رسمی مورد تأکید 
قرار می گیرد سنخیتی دارد؟« عنوان کرد: یکی 
از مهم ترین چالش هایی که در سطوح مدیریتی 
با آن مواجه هستیم عدم اشراف برخی تصمیم 
گیــران و تصمیم ســازان به تنــوع مدل های 
مدیریتــی و از آن مهم تر ناتوانی در شــناخت 
درست ارتباط مدل های مدیریتی با عقبه هستی 
شــناختی آنها است. به همین دلیل است که در 
مواقعی با تصمیماتی مواجه می شویم که با شعار 
تحقق یک آرمان و هدف والا تبلیغ می شــود، 
درحالی که به صورت بالفعل نتایجی معکوس را 

به ارمغان می آورد.

خبرخوان

طرح ویژه پلیس برای روزهای 
پایانی سال

روزهــای پایانی ســال همواره بــا افزایش حجم 
ترافیک و حضور شهروندان در اماکن تجمعی نظیر 
مراکز خرید و ... همراه اســت و در همین راســتا 
نیز پلیس تهران طرحی ویژه را برای این ایام اجرا 
کرده است. سردار حســین رحیمی، رییس پلیس 
پایتخت در همین زمینه می گوید: از ابتدای اسفند 
ماه طرح های ویژه پلیس برای تأمین امنیت مراکز 
خرید و مراکز تجمعی و همچنین روان ســازی و 
مدیریت ترافیک به اجــرا درآمده که این طرح ها 
به مرور و بــا توجه به افزایــش ترددها و حضور 

شهروندان با نفرات بیشتری اجرا می شود.

قرنطینه ۵ روزه امُیکرون شامل چه 
کسانی می شود؟

معــاون درمان وزارت بهداشــت گفت: اینکه مدت 
ایزولاســیون مبتلایان پنج روز یا بیشتر باشد، این 
هفته مجدداً در کمیته علمی کشوری مقابله با کرونا 
به بحث گذاشــته شد و به اتفاق آرا موضوع پنج روز 
به تأیید رســید؛ زیرا میزان منتشر کردن ویروس از 
فرد مبتلا از چند روز قبل از شروع علائم تا حدود ۳ 
روز بعد از شروع علائم اتفاق می افتد. سعید کریمی 
افزود: درست است که ممکن است بعد از این مدت 
ذکر شده هم PCR مثبت باشد، اما لزوماً به معنای 
آن نیست که فرد می تواند آلوده کننده باشد. ممکن 
اســت تکه هایی از ویروس غیرزنده وجود داشــته 
باشــد که PCR را مثبت کنــد. وی اظهار کرد: در 
دستورالعمل منتشر شــده درباره قرنطینه پنج روزه 
مبتلایان امیکرون ذکر شده است که مدت قرنطینه 
پنج روزه برای کسانی باشد که پس از این مدت هیچ 
علامتی نداشته باشند. در غیر این صورت کسی که 
کارش به بستری رســیده، علائم بیماری را دارد یا 
پزشک تشخیص می دهد، دیگر از دستورالعمل پنج 
روز خارج شده و بر حسب نظر پزشک می تواند بیش 

از پنج روز استراحت کند و در قرنطینه باشد. 

همه چیز از یک پیش بینی شــروع شــد و 
بعد »اســفند دیوانه« بر سر زبان ها افتاد. 
در اســفندماه قرار اســت چه اتفاقی بیفتد 
که حســین اردکانی، پیشکســوت صنعت 
هواشناســی درباره آن هشدار داده و گفته 
مــوج ســرمای آن می توانــد محصولات 
کشــاورزان را با خسارت های جدی مواجه 
کند؟ درحالی که برخی کارشناسان معتقدند 
این قبیــل از پیش بینی ها آن هم با فاصله 
چندیــن روزه بیشــتر می تواند در حد یک 
گمانه زنی باشــد. طی ســال های گذشته 
درپــی بارش های ناگهانی در شــهرهای 
مختلف ســیل هایی جاری شد که خسارت 
زیادی به بــار آورد، از همان زمان برخی 
انتقادات به سازمان هواشناسی درخصوص 
عــدم پیش بینی دقیق وضــع هوا مطرح 
شــد. شــاید یکی از آخرین آن ها همین 
چنــد روز قبل توســط حســین اردکانی 
گفته شــد که خودش قبل تر رئیس مرکز 
پیش بینی ســازمان هواشناسی بوده است. 
گفت وگویی  در  بهمن ماه  بیســت ویکم  او 
بیان کرد: »هواشناســی بی دقتی و ضعف 
مدیریتــی دارد و از اطلاعــات موجــود 
هواشناســی در ســطح جهان به درستی 
نمی توانند استفاده کنند و لازم است برای 
حداقل ۲ هفته آینده بتوانند پیش بینی های 
صحیح ارائه دهنــد.« او همچنین با بیان 
یــک پیش بینی گفت: »بین ۲۹ بهمن ماه 
تا ۴ اســفند موج جدیدی از هوای سرد در 
کشور حاکم خواهد شد و بیشتر از همه در 
خراسان ها و سیستان و بلوچستان احساس 
می شــود، سپس مرکز کشــور و تهران و 
در آخر شمال غرب کشــور را تحت تأثیر 
قرار می دهد. اســفند مــاه دو جبهه هوای 
گــرم و دو جبهــه هوای ســرد داریم که 
من نام اســفند دیوانه را برای این رویداد 

گذاشته ام.«
مسئولیت پیش بینی وضعیت هوا با ما است ��

ایــن اظهار نظــر موجــی از واکنش ها را 
درپی داشــت طوری که ســحرتاج بخش، 
رئیس ســازمان هواشناسی در یک برنامه 
تلویزیونی بیان کرد: »وظیفه ذاتی سازمان 
هواشناســی ارائــه پیش بینی های دقیق و 
علمی برای تمام کاربران متخصص و عام 
است، استفاده از برخی اصطلاحات )اشاره 
به اســفند دیوانه( ممکن اســت جذابیت 
داشته باشــد اما چون ما مسئولیت داریم 

ســعی می کنیم از مواردی اســتفاده کنیم 
که بــرای مردم معمول باشــد و کاربران 
متخصــص بتوانند بــرای آن برنامه ریزی 
کنند لذا ســعی کنیم چیزی که قطعاً اتفاق 
می افتــد را در بــازه زمانی مناســب ارائه 
ضیاییان،  صــادق  درهمین باره  کنیــم.« 
رئیس مرکز پیش بینی سازمان هواشناسی 
درباره عدم پیش بینی هــای دقیق در این 
ســازمان می گوید: »این صحبت را قبول 
ندارم، اما ایشــان استاد من هستند و فکر 
می کنم نظرشــان بیشــتر درباره پیشرفت 
ســازمان هواشناسی اســت و حتماً این را 
مدنظر داشــته اند که کارها می تواند بهتر 
انجام شــود و این مســئله هــم در همه 
زمینه هــای اجرایی کشــور وجــود دارد، 
مطمئنــاً در همه بخش ها می شــود بهتر 
فعالیت کرد و ما هم تلاش می کنیم به آن 

جامع عمل بپوشانیم.«
تحریم و نبود تجهیزات هواشناسی ��

همچنین در واکنشــی دیگــر نوید حاجی 
بابایی، رئیس مرکز پیش بینی هواشناســی 
اســتان اصفهان بــه خبرآنلاین می گوید: 
»باید از ایشان پرســید چرا موقعی که در 
هواشناســی بودند چنین نقدی را نداشتند، 
ایشــان تا مدتی قبل خودشان در جلسات 
این حرف ها  داشــتند؛  هواشناسی شرکت 
غیرعلمی اســت، جو ویژگــی پیچیده ای 
دارد، الگوهای جوی در زمان های بســیار 
کوتــاه مدت می تواننــد تقویت یا تضعیف 
شــوند، بنابرایــن این کــه از دو ماه قبل 
بگوییم ســیل دارد جاری می شود ممکن 
تغییــر می کنند،  الگوهــا  نیســت چراکه 
بنابرایــن پیش بینی های دقیق برای ســه 
چهار روز قبل است. شــاید از الان بشود 
پیش آگاهــی داد کاری که ما در اصفهان 
انجام دادیم و به ســازمان ها گفتیم اسفند 
ســردتر می شود اما این که از دو هفته قبل 
پیش بینی دقیقی انجام شود ممکن نیست 

و بیشــتر شــبیه حدس و گمان اســت.« 
ادامــه می دهد: »حتی پیشــرفته ترین  او 
دســتگاه ها هم از یک ماه قبل نمی توانند 
پیش بینی های دقیقی داشــته باشند چراکه 
الگوهای جــوی متنوع و متغیر هســتند، 
گاهی مشــاهده می شود زمان شکل گیری 
تا نابودی یک پدیده یک ســاعت اســت، 
بنابراین از یکــی دو هفته قبل پیش بینی 
دقیقــی وجــود نــدارد.« همچنین یحیی 
پیش بینی هوای  مرکــز  رئیس  قائمی پور، 
اســتان خراســان رضوی بــه خبرآنلاین 
دو  پیش بینی های  معمــولًا  »ما  می گوید: 
هفته آینده را داریــم و تلاش می کنیم با 
توجه به تجهیــزات پیش بینی های دقیقی 
داشــته باشیم و هشــدارها را از ۴۸ تا ۷۲ 
ســاعت زودتر اعلام کنیم، دراین باره جزء 
کشورهای شاخص در منطقه و کشورهای 
برتر در آسیا هســتیم. البته اگر تجهیزات 
دقیق تر  هم  پیش بینی ها  شــود  مناسب تر 
خواهد شــد، الان در منطقه شــرق کشور 
از خراسان رضوی تا سیستان و بلوچستان 
حتــی یــک رادار هواشناســی نداریــم، 
متاســفانه به دلیــل تحریم هــا و برخی 
کوتاهی ها این تجهیزات تهیه نشده است، 
به هرصورت مســائل تحریم ســبب شده 
از برخی اســتانداردها فاصله داشته باشیم 
اما با این وجود در منطقه جزو کشــورهای 
شاخص هستیم.« ضیائیان در پاسخ به این 
پرسش که آیا در اسفندماه سامانه سرمایی 
شــدیدی وارد کشور می شود بیان می کند: 
»دراین مدت اولین سامانه جدی که وارد 
کشور می شــود مربوط به اواخر این هفته 
اســت که برای بررسی جزئیات بیشتر باید 
همــان موقع صحبت کرد، چیزی که الان 
نقشــه ها نشــان می دهد باید گفت حوالی 
ششــم اســفند به مدت دو سه روز ممکن 
اســت هوای ســردی را در مناطق کشور 
داشته باشیم.« وی ادامه می دهد: »اما در 

مجموع باید گفــت درصد صحت و دقت 
پیش بینی های بلند مدت کم اســت، یک 
پیش بینــی مربوط به احتمالات اســت و 
هرچه به وقوع نزدیکتر باشد صحت و دقت 
آن بیشتر اســت، معمولًا پیش بینی ماهانه 
و فصلی با دقتی حــدود ۶۰ تا ۷۰ درصد 
بیان می شــود، از این منظــر انتظار داریم 
حداقــل بارش ها در نیمه اول اســفندماه 
نرمال باشــد، نرمال به این معنا نیست که 
بارشی نباشــد بلکه بارش وجود دارد. در 
با میانگین سی  مجموع بارش اســفندماه 
چهل ساله کشــور همخوانی دارد و اتفاق 
فرانرمالی نخواهد بود.« او درباره اصطلاح 
اســفند دیوانه می گوید: »برداشــت من از 
مطرح شــدن اصطلاح اسفند دیوانه همان 
تغییرات ناگهانی اســت که ممکن اســت 
ایجاد شــود که این یک وضعیت طبیعی 
برای این فصل اســت. اســفندماه ماهی 
اســت که با تغییر فصل همراه است، لذا با 
تغییراتــی که در جو اتفاق می افتد مقداری 
دگرگونی زیاد می شــود، کشــاورزان هم 
اواخر این فصل هست که می توانند گرفتار 

سرمای بهاره شوند و خسارتی ببینند.«
سرمای اسفندماه در خراسان رضوی و اصفهان ��

پیش بینی  مرکز  رئیــس  قائمی پور،  یحیی 
ســازمان هواشناسی در اســتان خراسان 
رضوی درباره ســرمای اســفند می گوید: 
»نقشه هایی که ما داریم فعلًا تأیید کننده 
این پیش بینی نیســت و تغییرات شاخصی 
دیده نمی شود که مثلًا سامانه سیبری نفوذ 
پیــدا می کند، مگر این که در آینده تغییری 
بر روی نقشــه ها ایجاد شود، فعلًا تا پنجم 
اســفند دما نرمال است و سرمای شدیدی 
نوید حاج بابایی،  ندارد.« همچنیــن  وجود 
استان  پیش بین هواشناســی  مرکز  رئیس 
اصفهان می گوید: »ما ســه نوع پیش بینی 
کوتاه مدت، میان مدت و بلند مدت داریم؛ 
پیش بینی های ما عمدتاً کوتاه مدت اســت 
کــه حداکثــر در بازه هــای ده روز انجام 
می شــود، صحت این پیش بینی ها با ۸۵ تا 
۹۵ درصد در بازه زمانی ۲۴ تا ۷۲ ســاعت 
قابل قبــول اســت. پیش بینی های میان 
مدت در بازه یک تا سه ماه انجام می شود 
و صحت آن ها بین ۶۵ تا ۷۰ درصد است 
و حتماً با خطا مواجه هســتند. درخصوص 
پیش بینی هــای بلند مــدت باید گفت که 
پیش بینی دقیقــی وجود ندارد و فقط یک 
سناریو از وضعیت احتمالی در آینده اعلام 

می شود.«

سرمای شدید در راه است؟

"اسفند دیوانه" از پیش بینی تا گمانه زنی

 آگهی تغییرات شرکت تجارت پیشگان صنعت پرشین با 
مسئولیت محدود به شماره ثبت 390821 و شناسه ملی 
استناد صورتجلسه مجمع عمومی  به   10320407251
فوق العاده مــورخ 1400/02/09 تصمیمات ذیل اتخاذ 
شد: محل شرکت به نشــانی استان تهران، شهرستان 
شــمیرانات، بخش مرکزی، شــهر تجریــش، محله 
زعفرانیه، خیابان شهید رضا علی حسینی، خیابان زنبق، 
پلاک -16، طبقه اول، واحد 2 کدپستی 1988874533 

تغییر یافت و ماده مربوطه اساسنامه اصلاح گردید. 
سازمان ثبت اسنادواملاک کشور اداره ثبت شرکت ها و 
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تأسیس شرکت با مسئولیت محدود پویا سرور رایا درتاریخ 
1400/10/18 به شــماره ثبت 589660 به شناسه ملی 
14010672984 ثبت و امضــا ذیل دفاترتکمیل گردیده 
که خلاصه آن به شــرح زیر جهت اطــلاع عموم آگهی 
می گردد. موضوع فعالیــت: ارائه کلیه فعالیت های تجاری 
و خدمــات بازرگانی در زمینه خریــد و فروش و صادرات 
و واردات ســخت افزار و نرم افزار بــه غیر از فرهنگی و 
هنری و قرانی و رسانه ای تولید نرم افزار غیر از فرهنگی 
و هنری و رســانه ای و قرانی و اپلیکیشن غیر از فرهنگی 
و هنری و رســانه ای و قرانی و خدمات آی تی و سایت و 
خدمات ســرور و انجام خدمات کامپیوتری کلیه کالاهای 
مجاز بازرگانی، گشایش اعتبارات و آل/ سی برای شرکت 
نزد بانک ها، ترخیص کالا از گمرکات داخلی، اخذ و اعطاء 
نمایندگی کمپانیهای معتبر خارجی و داخلی، شــرکت در 
کلیه نمایشگاههای داخلی و بین المللی- انعقاد قرارداد با 
کلیه اشــخاص حقیقی و حقوقی، ایجاد شعب و نمایندگی 
در داخل و خارج از کشــور- اخذ وام و اعتبارات بانکی به 
صــورت ارزی و ریالی از کلیه بانکهــای داخلی و خارجی 

شــرکت در کلیه مناقصات، و مزایدات دولتی و خصوصی 
اعــم از داخلی و بین المللی درصــورت لزوم پس از اخذ 
مجوزهای لازم از مراجع ذیربط مدت فعالیت: از تاریخ ثبت 
به مدت نامحدود مرکز اصلی: اســتان تهران، شهرستان 
نو،  تهران، بخش مرکزی، شــهر تهران، محله شمیران 
خیابان هنگام، کوچه شــهید جواد حاجی بیگی )هشتم(، 
پلاک 21، طبقه منفی 1 کدپستی 1677983931 سرمایه 
شخصیت حقوقی عبارت است از مبلغ 1,000,000 ریال 
نقدی میزان سهم الشــرکه هر یک از شرکا آقای یوسف 
بابائی به شــماره ملی 1582622701 دارنده 980000 
ریال سهم الشــرکه خانم خدیجه بیک محمدی به شماره 
الشرکه  ریال سهم  دارنده 20000  ملی 1583340742 
اعضا هیئت مدیره آقای یوســف بابائی به شــماره ملی 
1582622701 به ســمت مدیرعامل به مدت نامحدود و 
به ســمت عضو اصلی هیئت مدیره به مدت نامحدود خانم 
خدیجه بیک محمدی به شــماره ملی 1583340742 به 
سمت رئیس هیئت مدیره به مدت نامحدود دارندگان حق 
امضا: کلیه اوراق و اسناد بهادار و تعهد آور شرکت از قبیل 
چک، ســفته، بروات، قراردادها، عقود اسلامی و همچنین 
کلیــه نامه های عادی و اداری باامضــاء مدیرعامل منفردا 
همراه با مهر شرکت معتبر می باشد. اختیارات مدیر عامل: 
طبق اساسنامه ثبت موضوع فعالیت مذکور به منزله اخذ و 

صدور پروانه فعالیت نمی باشد. 
سازمان ثبت اسنادواملاک کشور اداره ثبت شرکت ها و 
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آگهی تغییرات موسسه حسابرســی هدف نوین نگر به 
شــماره ثبت 27442 و شناسه ملی 10320537520 
به اســتناد صورتجلســه مجمع عمومی شــرکا مورخ 
1400/09/11 و مجوز شــماره 298494/400 مورخ 

ایران  رســمی  حســابداران  جامعــه   1400/09/17
تصمیمات ذیل اتخاذ شــد: - آقــای محمدعلی رادمان 
با دریافت مبلغ 1,792,500 ریال از صندوق موسســه، 
ســهم الشــرکه خود را از مبلــغ 4,625,000 ریال به 
2,832,500 ریال کاهش داد. -آقای غلامحسین سمیعی 
تبریزی بــا دریافت مبلغ 622,500 ریــال از صندوق 
موسسه، سهم الشرکه خود را از مبلغ 3,455,000 ریال 
به 2,832,500 ریال کاهش داد. - ســرمایه موسسه از 
مبلغ 25750000 به مبلــغ 23335000 ریال کاهش 
یافت و ماده مربوطه در اساســنامه اصــلاح گردید. - 
اسامی شرکاء پس از کاهش سرمایه: محمد علی رادمان 
مبلغ 2832500  دارای  ملی 4431397345  به شماره 
سهم الشرکه غلامحسین سمیعی تبریزی به شماره ملی 
0042355109 دارای مبلغ 2832500 ســهم الشرکه 
مجتبــی علی میرزایی به شــماره ملی 0044942745 
محمــد  الشــرکه  ســهم   3218750 مبلــغ  دارای 
شــریعتی به شــماره ملی 1229256271 دارای مبلغ 
3218750 سهم الشرکه مهدی شــلیله به شماره ملی 
3873255987 دارای مبلغ 3218750 ســهم الشرکه 
ابراهیم نعمت پژوه به شــماره ملــی 0048568058 
دارای مبلغ 3218750 سهم الشرکه پیام صادقی جزی 
مبلغ 1875000  دارای  ملی 2291702882  به شماره 
سهم الشــرکه کامیار ســمیعی تبریزی به شماره ملی 
0081110510 دارای مبلغ 1545000 ســهم الشرکه 
مرجان ســیفی به شــماره ملی 0051230402 دارای 
مبلغ 1000000 سهم الشرکه نیره خداپرست جوردهی 
به شــماره ملی 2592946241 دارای مبلغ 375000 

الشرکه  سهم 
سازمان ثبت اسنادواملاک کشور اداره ثبت شرکت ها و 
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آگهی تغییرات شرکت ریســندگی و رنگرزی هرمز نخ 
سهامی خاص به شــماره ثبت 48212 و شناسه ملی 
10100934108 به استناد صورتجلسه مجمع عمومی 
فوق العــاده مورخ 1400/08/05 تصمیمات ذیل اتخاذ 
شــد: تعداد اعضای هیئت مدیره به 3 الی 7 نفر تغییر 
یافــت و ماده مربوطه در اساســنامه اصــلاح گردید. 
دارندگان امضاء مجاز شــرکت را هیئــت مدیره تعیین 

می نماید و ماده مربوطه در اساسنامه اصلاح گردید. 
سازمان ثبت اسنادواملاک کشور اداره ثبت شرکت ها و 
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آگهی تغییرات شــرکت بازرگانی فراسو اقتصاد پایدار 
با مسئولیت محدود به شماره ثبت 310368 و شناسه 
مجمع  اســتناد صورتجلسه  به   10103477988 ملی 
عمومی فــوق العاده مــورخ 1400/09/10 تصمیمات 
ذیل اتخاذ شــد: محمدعرفان خلیل اکبر به شماره ملی 
1272491668 با پرداخت مبلغی به صندوق شــرکت 
ســهم الشــرکه خود را به مبلغ 9900000000 ریال 
افزایش داد ســیدحمید موســوی زاویه به شماره ملی 
1639867181 با پرداخت مبلغی به صندوق شــرکت 
سهم الشرکه خود را به مبلغ 100000000 ریال افزایش 
داد سرمایه شــرکت از مبلغ 10000000 ریال به مبلغ 
10000000000 ریالافزایش یافت و ماده مربوطه در 
اساسنامه اصلاح گردید. لیست شرکاء پس از افزایش 
به شرح ذیل می باشد: محمدعرفان خلیل اکبر به شماره 
ملی 1272491668 دارای مبلغ 9900000000 ریال 
سیدحمید موسوی زاویه به شماره ملی 1639867181 

دارای مبلغ 100000000 ریال 
سازمان ثبت اسنادواملاک کشور اداره ثبت شرکت ها و 
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مظاهر گودرزی
روزنامه نگار
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خبرخوان

مکانیسم از دست رفتن حس 
بویایی پس از ابتلا به کرونا چیست؟

چــه اتفاقی در زمــان ابتلا به کرونــا برایمان می 
افتد که بویایی مان را از دســت می دهیم؟ و اصلًا 
علت اختــلال بویایی در کرونا چیســت؟محققان 
مکانیســمی را کشــف کرده اند که ممکن اســت 
توضیح دهد چرا بیماران مبتلا به کووید-۱۹ حس 
بویایی خود را از دســت می دهند.این مطالعه جدید 
کــه در ۲ فوریه در مجلــه Cell به صورت آنلاین 
منتشر شد، نشــان داد که عفونت با ویروس همه 
گیر SARS-CoV-۲، به طور غیرمستقیم باعث 
کاهش عملکرد گیرنده های بویایی )OR( می شود؛ 
یعنی پروتئین هایی روی سطوح سلول های عصبی 
در بینی که مولکول های مرتبط با بوها را تشخیص 
می دهند.ایــن مطالعه جدید که توســط محققان 
دانشــکده پزشکی دانشگاه گروســمن نیویورک و 
دانشگاه کلمبیا هدایت می شود، ممکن است تأثیرات 
کووید-۱۹ را بر سایر انواع سلول های مغزی و دیگر 
اثرات عصبــی مانــدگار COVID-۱۹ مانند “مه 
مغزی”، ســردرد و افسردگی روشن کند.آزمایش ها 
نشان داد که حضور ویروس در نزدیکی سلول های 
عصبــی )نورون ها( در بافــت بویایی باعث هجوم 
سلول های ایمنی، میکروگلیا و سلول های T می شود 
که عفونت را حس کرده و بــا آن مقابله می کنند.

بــه گفته نویســندگان این مطالعه، این ســلول ها 
پروتئین هایی به نام سیتوکین ها را آزاد می کنند که 
فعالیت ژنتیکی ســلول های عصبی بویایی را تغییر 
می دهنــد؛ حتی اگر ویروس قادر بــه آلوده کردن 
آنها نباشــد. طبق تئوری تیم پزشکی، در شرایطی 
که فعالیت ســلول های ایمنی به سرعت در حالات 
دیگر از بین می رود، سیگنال های ایمنی در مغز به 
روشــی ادامه می یابد که فعالیت ژن های مورد نیاز 
برای ساخت گیرنده های بویایی را کاهش می دهد.

بنجامین تن اوور، نویسنده همکار، دکترا، پروفسور 
 NYU Langone Health بخش میکروبیولوژی در
می گویــد: »یافته های ما اولین توضیح مکانیکی از 
دست دادن بویایی در COVID-۱۹ را ارائه می دهد 
و این که چگونه این اختلال ممکن اســت زمینه 
ساز بیولوژی طولانی COVID-۱۹ باشد. علاوه بر 
مطالعه دیگری از گروه tenOever، تحقیق انجام 
شده نشان می دهد که چگونه ویروس همه گیر، که 
کمتر از ۱ درصد از ســلول های بدن انسان را آلوده 
می کند، می تواند چنین آسیب شدیدی را در بسیاری 

از اندام ها ایجاد کند.
تغییر در ساختار ��

محققان می گویند یکی از علائم منحصر به فرد 
عفونت COVID-۱۹ از دست دادن بویایی بدون 
گرفتگی بینی اســت که در سایر عفونت ها مانند 
سرماخوردگی دیده می شــود. در بیشتر موارد، از 
دست دادن بویایی تنها چند هفته طول می کشد، 
امــا برای بیش از ۱۲ درصــد از بیماران مبتلا به 
کووید-۱۹، اختلال بویایی به شکل کاهش مداوم 
در توانایی بویایی )هیپوســمی( یا تغییر در نحوه 
درک فــرد از همان بو )پاروســمی( این بیماری 
ادامه می یابد.برای به دســت آوردن بینشــی در 
 ،۱۹-COVID مورد از دســت دادن بو ناشــی از
نویســندگان فعلی پیامدهــای مولکولی عفونت 
SARS-CoV-۲ را در همســترهای طلایــی 
و در بافــت بویایی برگرفته از ۲۳ کالبد شــکافی 
انسانی بررسی کردند. همسترها یک مدل خوب 
محسوب می شوند زیرا پســتاندارانی هستند که 
هر دو بیشتر از انســان به حس بویایی وابسته و 
بیشــتر مستعد ابتلا به عفونت حفره بینی هستند.

نتایج این مطالعه بر اســاس این کشف در طول 
ســالیان متمادی به دســت آمده و فرآیندی که 
ژن ها را تحریک می کند شامل روابط پیچیده سه 
بعدی است؛ یعنی جایی که بخش های DNA بر 
اساس سیگنال های کلیدی کم و بیش در دسترس 
ماشین های ژن خوان سلول قرار می گیرند، و جایی 
که برخی از زنجیره های DNA حلقه می شــوند 
تــا برهمکنش های طولانی مدتــی را که امکان 
خواندن پایدار ژن ها را فراهم می کند ایجاد کنند.

برخی از ژن ها در “محفظه های” کروماتین عمل 
می کنند؛ یعنی مجتمع های پروتئینی که ژن ها را 
در خود جای می دهند و باز و فعال هســتند. این 
در حالی اســت که برخی دیگر به عنوان بخشی 
از “ساختار هســته ای” فشرده و بسته هستند.تیم 
تحقیقاتی توانســت در بیان ژن موجود در بافت 
عصبی بویایی همســتر و انسان، کاهش مداوم و 
گسترده ساختمان گیرنده بویایی را تشخیص دهد. 
نتیجــه دیگر این بود که نورون هــای بویایی به 
مناطق حساس مغز متصل می شوند و واکنش های 
مداوم سلول های ایمنی در حفره بینی می تواند بر 
احساســات، و توانایی تفکر واضح )شناخت( تأثیر 

بگذارد که با کووید طولانی مدت سازگار است.

خبرخوان

»هورمون عشق« و عامل بیش 
فعالی جنسی در مردان چیست؟

یک مطالعه جدید نشان داده است که مردان 
مبتلا به »بیش فعالی جنسی« به نظر می رسد 
که سطح اکسی توســین در سیستم بدنشان 
بالاتر باشد. مردان معتاد به سکس مدت هاست 
مورد سرزنش قرار می گیرند اما تحقیقات جدید 
نشــان می دهد که برای تمایلات بیش از حد 
آنــان، دلیل علمی وجود دارد. مطالعه جدیدی 
که در حوزه غدد درون ریز و متابولیسم بالینی 
انجام شــده، می تواند به طــور قابل توجهی 
دیــدگاه جامعه را به مردانــی که بیش از حد 

خواستار رابطه جنسی هستند را تغییر دهد.
اکســی توســین )oxytocin( کــه به طور 
غیررسمی به عنوان »هورمون عشق« شناخته 
می شود - به طور طبیعی توسط مردان و زنان 
تولید می شود و مثبت مانند سایر هورمون هایی 
چــون دوپامین و ســروتونین بــه تحریک 

احساسات کمک می کند.
اکســی توســین باعث افزایش سطح آرامش 
و اعتماد می شــود - اما مطالعــه جدید تاکید 
می کنــد که مقدار بیش از حــد این هورمون 
می تواند برای مردان بد باشــد. در این مطالعه 
۶۴ مرد مبتلا به اختلال بیش فعالی جنســی 
و همچنین ۳۸ مرد که سطوح عادی علاقه و 
برانگیختگی جنسی داشتند، مورد بررسی قرار 

گرفتند.
محققان همبســتگی مثبت زیادی بین سطح 
اکسی توسین و مقیاس های رتبه بندی رفتار 
بیش فعالانه جنسی پیدا کردند. دکتر آندریاس 
شــاتزیتوفیس، یکی از محققین این مطالعه، 
اذعان داشت: »اکسی توسین نقش مهمی در 
اعتیاد جنســی دارد و ممکن است یک هدف 
دارویی بالقوه برای درمان دارویی آینده باشد.«

دلیل بیش فعالی جنسی مردان چیست
جالب توجه اســت که سطح اکسی توسین در 
مــردان معتاد به رابطه جنســی پس از انجام 
درمان شــناختی رفتاری به طور قابل توجهی 
کاهش یافت - به نظر می رســد که این نوع 
اعتیاد را می توان بدون دارو با موفقیت درمان 

کرد.
اعتیــاد بــه رابطه جنســی توســط انجمن 
روانپزشکی آمریکا به عنوان یک اختلال روانی 
شناخته نشده اســت، اما بسیاری از مردم این 
سؤال را مطرح کرده اند که آیا این یک بیماری 

مشروع است یا صرفاً بهانه ای برای رفتار بد؟
در ســال ۲۰۱۸، رفتار جنســی اجباری برای 
اولین بار در فهرســت طبقه بندی بین المللی 
بیماری های ســازمان بهداشــت جهانی قرار 
گرفت. فهرســت ســازمان جهانی بهداشت 
اختلال رفتار جنسی اجباری را به عنوان لگوی 
مداوم شکست در کنترل تکانه ها یا تمایلات 
جنســی شــدید و تکراری که منجر به رفتار 

جنسی تکراری می شود، توصیف می کند.
مهم ترین علامــت آن تبدیل شــدن رابطه 
جنســی به تمرکز اصلی زندگی فرد در عین 
نادیده گرفتن ســلامت، مراقبت شــخصی یا 
علایق و مســئولیت ها است. این رفتار باید به 
مدت شــش ماه یا بیشتر واضح باشد و باعث 
ناراحتی در زندگی شخصی شود تا یک اختلال 
محسوب شــود. قبلًا تخمین زده شده بود که 
بین ۳ تا ۶ درصد از بزرگسالان از اعتیاد جنسی 

رنج می برند.

نمــک حمــام نوعی مخدر شــیمیایی و 
کاتونین مصنوعی تلقی می شــود که اثر 
روان گردانی دارد. ایــن ماده مخدر پس 
از ۱۵ الی ۲۰ ثانیــه روند تأثیر گذاری بر 
ســلامت جســم و روان را آغاز می کند. 
مهم ترین نشانه های مصرف نمک حمام 
شامل گشادی در مردمک چشم ها، انرژی 
مضاعف، نئشگی، اختلال در خواب و افکار 
خودکشی می شود.  نمک حمام یک ماده 
مخدر سمی، شیمیایی و مصنوعی است. 
مخدر نمک حمام یک کاتونین شــیمایی 
محســوب می شود که با اثر گذاری قوی 
سبب شــکل گیری حرکات روان پریشی 
می گردد.  شــکل ظاهری نمک حمام با 
ســاختاری کریستالی شبیه به نمک های 
اســپوم اســت. این در حالی است که در 
ساختار شیمیایی مخدر نمک حمام و نمک 
های اســپوم وجه تمایز گسترده ای وجود 
دارد.  بیانیه های مؤسسه ملی سوء مصرف 
موارد مخدر حاکی از آن دارد که هیچ وجه 
ارتباطــی میان مخدر نمک حمام و نمک 
های حمــام واقعی که به عنــوان تمیز 
کننده و پاک کننده صفحه نمایش گوشی 
ها کاربرد دارنــد، وجود ندارد.  اکثر نمک 
های حمام دارای مشــتقات نظیر متیلن 
دی اکســیپیروالرون هســتند. تحقیقات 
هورویتــز در زمینه مخــدر نمک حمام 
بیانگر آن است که مصرف کنندگان نمک 
حمام را با ترکیب آن با نوشــیدنی و وعده 
های غذایی مصرف می کنند. عده ای از 
مصرف کنندگان نیز با تزریق و استعمال 
نمک حمام را وارد بدن می سازند.  فرمول 
شیمیایی مخدر نمک حمام به دارو هایی 
نظیر کوکائین و آمفتامین شــباهت دارد. 
تأثیرات نمک حمام بر مغز حداقل ده برابر 
قــوی تر از تأثیر کوکائین در مغز اســت.  
نمک های حمام ارزان قیمت هســتند و 
در کشور های آمریکایی در فروشگاه های 
مرکزی و پمپ بنزین در دســترس عموم 
قرار دارند.  دانشمندان بر این باور هستند 
کــه نمک های حمام از پتانســیل اعتیاد 
آور قوی برخوردار هســتند و می توانند با 
افزایش میزان غلظت ســروتونین، نوراپی 

نفرین و دوپامین سبب شکل گیری اثرات 
محرک در بدن شــوند.  نمک حمام برای 
نخستین بار در سال ۱۹۲۰ میلادی ساخته 
شده است. این ماده مخدر برگرفته از یک 
بوته به نام خات است و با عنوان کاتینون 
های مصنوعی نیز شــناخته می شــود. 
بوته خات در شــرق آفریقا و شبه جزیره 
عربستان رویش دارد. در سال های ۲۰۰۹ 
و ۲۰۱۰ میــزان اســتفاده از مخدر نمک 
حمام در کشور های اروپایی اعم از بریتانیا 
و ایالات متحده آمریکا گسترش پیدا کرد. 

روش مصرف مواد مخدر نمک حمام  ��
مخدر نمک حمام با ساختاری کریستالی، 
از طریق بینی، خوراکی، تزریقی و دودی 
وارد بدن می شود. این ماده مخدر در بسته 
های پلاســتیکی و فویل به فروش می 
رسد. جالب است بدانید بر روی بسته های 
مخدر نمک حمام عنــوان »غیر مصرف 
انســان« درج شده اســت. علاوه بر این، 
سرعت تأثیرگذاری مخدر روانگردان نمک 
حمام، در کمتر از ۱۵ الی ۲۰ ثانیه در بدن 

آغاز می گردد.  
نشانه های اعتیاد به مخدر نمک حمام  ��

اکثر مصــرف کنندگان مخدر نمک حمام 
در رده ســنی ۱۵ الی ۵۵ سال قرار دارند. 
میانگین سنی مصرف کنندگان مواد مخدر 
نمک حمــام دهه دوم الی ســوم زندگی 
برآورد شده است. نشــانه های اعتیاد به 
مخدر نمک حمام شــامل موارد ذیل می 

شود:

* برخورداری از انرژی مضاعف
* اختلال در خواب 

* گشاد شدن مردمک چشم 
* حرکت غیر ارادی ماهیچه ها
* احساس سرخوشی و نئشگی 

* رفتار های خشونت آمیز 
* پرورش افکار خودکشی، بدبینی و قتل

معتادان بــه مصرف مخدر نمک حمام به 
مثابه ی مرده هایــی متحرک می مانند. 
مهم ترین عــوارض جانبی مخدر نمک 
حمــام افزایش آنی ضربان قلب و فشــار 
خون است که قادر است به موجب ایست 
قلبی و عدم کارکرد اندام های بدن زمینه 
ساز مرگ شــود.  در حقیقت نمک حمام 
با تحریک سیستم اعصاب مرکزی زمینه 
افزایش فشار خون و ضربان قلب را مهیا 
می سازد. در طی این روند دمای عمومی 
بدن به طرز قابل توجهی افزایش پیدا می 

کند.
احساس سرخوشی و تأثیر روان گردانی ��

معتادان بــه مصرف مخدر نمک حمام به 
مثابه ی مرده هایــی متحرک می مانند.

همان طور که بیــان کردیم مخدر نمک 
حمام به موجب برخــورداری از مفدرون، 
متیلون و MDPV مانند آمفتامین در بدن 
تأثیر می گــذارد. به عبارتــی دیگر مواد 
تشــکیل دهنده مواد مخــدر نمک حمام 
منجر به افزایش تعداد انتقال دهنده های 
عصبــی در مغز می گردد و با احســاس 
سرخوشــی بروز پیدا می کنــد.   به مرور 

زمان مغز به موجــب دریافت و تولید کم 
احســاس شــادی  برای حفظ  دوپامین، 
نیازمند دریافت مــواد در مقادیر بالا می 
شود.  نیمه عمر اثرات ذهنی نمک حمام 
در سیستم عصبی مرکزی به مدت ۵ الی 
۶ ســاعت صورت می گیرد.  بهتر است 
بدانید مصــرف کنندگانی که پس از بهره 
گیری از مخــدر نمک حمام دچار هذیان 
می شــوند، به مرور زمان به عارضه هایی 
نظیر نارسایی کلیه، کم آبی بدن و تجزیه 
بافــت ماهیچه های اســکلتی مبتلا می 
گردنــد.  در مواردی مخــدر نمک حمام 
موجب مســمومیت می گردد. مسمویت 
های ناشــی از مصرف نمک حمام منجر 
به مرگ می شــود.  در ادامه برخی دیگر 
از تاثیرات مخرب مخدرک نمک حمام در 

بدن را بیان می کنیم:
توهم

آشفتگی
افزایش غیر طبیعی ضربان قلب 

فشار خون بالا 
احساس سرخوشی یا نئشگی 

احساس درد در قفسه سینه 
افزایش میل جنسی

پارانویا 
کاهش دهنده اشتها 

تحریک شدید و هذیان های هیجان انگیز 
تشنج 

افسردگی 
بد خلقی 

روش های تشخیص مخدر نمک حمام  ��
به طور کلی روش های شناســایی مخدر 
نمــک حمام محــدود هســتند. کاتیون 
های مصنوعــی حتی با آنالیــز ادرار نیز 
قابل شناســایی نیســتند.  یکی از روش 
های تشــخیص مواد مخدر نمک حمام 
کروماتوگرافی گازی- طیف سنجی جرمی 
اســت. کروماتوگرافی گازی در خصوص 
شناســایی، جدا سازی و اندازه گیری مواد 
فرار کاربرد دارد.  بهتر اســت بدانید عده 
ای از توزیع کننــدگان نمک حمام را به 
عنوان کود و دفع کننده حشــرات معرفی 

می نمایند. 

مخدر نمک حمام چیست و چرا انقدر خطرناک است؟

ماده مخدری که انسان را تبدیل به زامبی می کند

این ۶ محصول عسل را در سبد غذایی تان قرار دهید
عسل درمانی دو حوزه مجزا دارد، حوزه خوراکی عسل و دوم 
حوزه موضعی عسل. در زمینه مصارف موضعی، عسل و موم 
می تواند ترمیم کننده بی رقیبی برای زخم ها باشد. همچنین از 
ایــن ماده مفید طبیعی می توان به عنوان لایه بردار پوســت 
استفاده کرد. عسل طبیعی از آن دسته خوراکی هایی است که 
فواید آن دیگر نیازی به اثبات ندارد. از آنجایی که در ترکیبات 
این ماده غذایی مقادیر زیادی آنتی اکســیدان و ویتامین های 
مختلف وجود دارد که می تواند تقویت کننده سیســتم ایمنی 
بدن در مقابل عفونت ها و بیماری ها باشــد. امروزه از عســل 
حتی در داروهای ناباروری نیز اســتفاده می شود. با این حال 
چالش اصلی در تهیه عســل همچنــان طبیعی و اصل بودن 
ترکیبات آن است. هرچند مصرف عسل های طبیعی می تواند 
فواید بسیاری داشته باشــد اما امروزه شاهد فروش عسلهای 
تقلبی در بازار هستیم، عسل هایی که نه تنها سودی برایمان 
ندارد بلکه مصرف دراز مدت آن می تواند منجر به بروز بیماری 
و عوارض جسمی شود. در همین راستا و برای بررسی اجمالی 
خواص این ماده غذایی و تشخیص عسل های طبیعی و تقلبی 
با »دکتر علیرضا یارقلــی« متخصص طب ایرانی گفت وگو 

کردیم.
عسل، ضمادی برای ترمیم زخم ها ��

ابتدا بهتر است بدانیم عسل درمانی دو حوزه مجزا دارد، حوزه 
خوراکی عســل و دوم حوزه موضعی عسل. در زمینه استفاده 
از عسل برای مصارف موضعی می توان از عسل و موم عسل 
برای ترمیم زخم ها اســتفاده کرد همچنین از این ماده مفید 
می توان به عنوان لایه بردار پوســت بهــره برد. در اصطلاح 
طب ایرانی عســل ماده ای جالی است و در برخی مواقع برای 
درمان افرادی که صورتشان جوش زده است توصیه و استفاده 
می شــود. در عین حال عسل نقش یک عایق بسیار خوب را 
دارا اســت و در مواقعی که نگران باشیم زخم ها دچار عفونت 
می شوند محل را با عســل پانسمان می کنیم. استفاده از این 
ماده مفید دارویی صرفاً به کشور ما ختم نمی شود بلکه بسیاری 
از کشورهای پیشــرفته دنیا هم برای درمان برخی بیماری ها 
از این دارو اســتفاده می کنند به طوری که امروز از عسل در 
تولید داروها هم اســتفاده می شود. برای درمان و جلوگیری از 
عفونت زخم های باز و عفونی استفاده از عسل جایگاه ویژه ای 
دارد، بــه طور مثال می توان بــرای درمان زخم های عمیق و 
حتی زخم بســتر که درمان آن به تعویق افتاده است از عسل 
اســتفاده کرد. در حوزه درمان خوراکی عسل باید دانست که 
عسل ماده غذایی عمومی و مقوی برای بدن است. هر زمان 
که احســاس ضعف کردید از عسل اســتفاده کنید. بهترین 

خوراکی برای جلوگیری از ضعف بدنی یا تقویت بدن عســل 
است. ترکیب گیاهی گیاهان عسل نیز مهم است. یعنی اینکه 
زنبور از چه گیاهی برای تولید عســل تغذیه کرده باشد نقش 
تعیین کننده ای در خواص عسل دارد. اصولًا زنبور عسل شش 
محصول دارد که هر شــش تای آن ها معجزه آسا است. اولین 
محصول نیش زنبور عسل است. دومین محصول خود عسل، 
ســومین محصول موم عسل، برموم عسل و گرده گل عسل 
دیگر محصولات مهم درمانی و تقویتی تولید شــده از زنبور 

هستند. هر کدام از این محصولات خاصیت خاصی دارند.
عسل درمانی برای درمان ناباروری ��

موم عســل یکی از بهترین داروهای تقویت کننده سیســتم 
ایمنی به حساب می آید، برای درمان عفونتها و درمان بسیاری 
از بیماری های ویروسی مؤثر است، این محصول برای درمان 
زگیل و درمان برخی ســرطان ها اثر مثبت دارد که این موارد 
در علم روز به اثبات رســیده اســت. گرده گل عسل یکی از 
مقوی ترین مواد غذایی برای قوای جنسی، بارداری و باروری 
بسیار مؤثر است. غذای بسیار کامل و خوبی است و جزو غذاها 
به شمار می رود. همچنین موم عســل اثرات خوبی در حوزه 
خوراکی و موضعی دارد و برخی داروهای موضعی از موم عسل 
درست شده اند. زهر زنبور عســل نیز برای درمان بسیاری از 
بیماری های سیستم ایمنی مؤثر است، و فواید عسل نیز برای 

عموم مردم شناخته شده است.
تقویت ریه با عسل ��

تهیه یک ماده ترکیبی از عســل که می تواند نقش بســزایی 
در پیگشــیری و درمان بیماری های ریه و در ذات الریه، ذات 
الجنب، ســرفه، خرخر، تنگی نفس، خشونت ریه و گرفتگی 
صداداشــته دارد را بدانید. عســل به عنــوان مکمل در کنار 
داروهــا می تواند به درمــان بیماری کمک کند، ماءالعســل 
یکی از ترکیبات مفید عســل است. برای طرز تهیه ماءالعسل 
ســاده روش های متفاوتی در کتاب های مختلف توصیه شده 
اســت، ماده مشترک در تمام آنها آب و عسل است، اما میزان 
ترکیب آب با عسل و مدت زمان جوشاندن آن متفاوت است. 
عمومی ترین روش تهیه ماءالعســل به این صورت است یک 
واحد عســل را به همراه ده واحد آب حــرارت دهیم تا اندازه 
محصول به هفت واحد برسد ســپس می توان آن را استفاده 
کرد. یکی از بهترین مسلهات برای سردی جات است و اثرات 
بسیار خوب و قوی برای تقویت ریه دارد. از هر طرف به عسل 
نگاه کنیم می بینیم که خواص درمانی دارد. اما لزوماً مصرف 

بی رویه عسل هم مضرات خود را دارد.
در مصرف عسل زیاده روی نکنید ��

زیاده روی در مصرف عســل عارضه دارد، عسل گرم است و 
مصرف آن برای افراد گرم مزاج باید با احتیاط همراه باشــد. 
مصــرف بیش از حد هر ماده غذایی قطعاً عارضه دارد و مضر 
اســت. فردی که مداوم پوســتش جوش یا کهیر می زند به 
هیچ وجه نباید عسل مصرف کند یا با دستور پزشک اقدام به 
مصرف آن کند به دلیل اینکه ممکن اســت بیماری شدیدتر 
شــود. افراد دیابتیک هم نباید عسل زیاد کنند، این افراد نباید 
بیشتر از یک قاشــق غذاخوری در روز عسل مصرف کنند و 
این باور که عســل برای بیماران دیابتی مضر نیســت باوری 

اشتباه است.
تغذیه زنبورها با آنتی بیوتیک برای تولید محصول بیشتر! ��

متاسفانه شاهد این هستیم که زنبورها برای تولید عسل بیشتر 
با آنتی بیوتیک تغذیه می شوند. استفاده از این آنتی بیوتیک نه 
تنها برای زنبور مشکل ایجاد می کند بلکه می تواند برای انسان 
هم دارای عوارض باشد. متاســفانه امروز می بینیم که تغذیه 
زنبور عســل با آنتی بوتیک ها رواج بیشتری نسبت به گذشته 
یافته است. تغذیه بی مهابای زنبور با آنتی بیوتیک مضر است 
و برخی کندوداران بدون توجه به عوارض آن برای ســلامت 
زنبور و انســان اقدام به این کار می کنند، این ماده روی بافت 
عسل اثرمیگذارد و مصرف آن توسط انسان باعث می شود این 
دارو وارد بدن ما شود. زنبورها نیز با مصرف آنتی بیوتیک وقتی 
یکبار که عسل ریزی کنند می میرند و عمرشان کوتاه می شود.

چگونه عسل طبیعی تهیه کنیم؟ ��
بســیاری از محصولاتی که با نام عسل به دست ما می رسید 
عســل نیست و از زنبور ترشح نشــده است، این محصولات 
شیره ذرت یا شــیره سیب زمینی هســتند و به آنها اسانس 
عســل می زنند. برای خرید عسل تنها باید به فروشنده ای که 
تولید کننده نیز اســت اطمینان کرد، بسیاری از عسلها حتی 
در آزمایشگاه ها هم مراحل گرفتن استاندارد را می گذارنند اما 
عسل نیستند. هرچه عسل ناخالصی کمتر داشته باشد استاندارد 

بهتری دارد و به طبیعت معجزه گرش نزدیک تر است.

سعیده اکبری
روزنامه نگار

فرشته نوری
روزنامه نگار
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خبرخوان

اگر دنیا دوباره آغاز می شد به 
همین شکل ادامه پیدا می کرد؟

آرزوی زندگی دوباره رؤیایی است که افرادی بی شماری 
در سر می پرورانند. ممکن اســت فکر کنید اگر دنیا 
دوباره آغاز می شــد، انسان ها و موجودات به گونه ای 
دیگر پدید می آمدند. چه بســا طبیعت نیز راه دیگری 
را می رفت و اتفاق های زیست محیطی متفاوتی رقم 
می خورد. خوشــبختانه به لطف پیشرفت های دانش 
نوین، می توان از اســرار زیادی پرده برداشــت. حتی 
می توان پیش بینی کرد اگر دنیا دوباره آغاز می شــد، 
زندگی موجــودات چه مراحلی را دنبــال می کرد. از 
آنجایی که ایده آغاز مجدد دنیا جالب به نظر می رسد، 
در ادامه برای پاسخ به این پرسش سراغ علم می رویم 
تا ببینیم اگر دنیا دوباره آغاز می شد، آیا زندگی انسان ها 
و موجودات به همین شکل ادامه پیدا می کرد؟ دانش 
 ،)evolutionary biologist( زیست شناسی فرگشتی
بهترین علم برای پاســخ به این پرسش است که در 
صورت آغاز مجدد دنیا موجودات زنده چه راهی را در 
پیش می گرفتند. بر اســاس یافته های زیست شناسی 
فرگشــتی، موجودات زنده در صورت آغاز مجدد دنیا 
راه های متفاوتی را دنبال می کردند. به زبان ســاده تر 
بعضی از موجودات دوباره همین شــکل تکامل یافته 
را ادامــه می دادند. با این حال بعضی از موجودات نیز 
راه هــای دیگری را می رفتند و ممکن بود به گونه ای 
دیگر شــکل می گرفتند. تقریباً اصل و نسب تمامی 
موجودات زنده ای که اکنون در کره زمین حضور دارند 
به دوره کامبرین )Cambrian period(، باز می گردد. 
از آن زمان تاکنون گونه های بســیاری یارای رقابت 
با دیگر گونه های جانوری را نداشــتند و از بین رفتند. 
گونه های زیادی هم به دلیل انفجارهای آتش فشانی، 
برخورد شهاب سنگ ها و رویدادهایی از این دست از 
بیــن رفته اند. به همین دلیل اگر موجوداتی که بر اثر 
انفجار یک آتش فشان منقرض شده اند، در زمان این 
انفجار اطراف آتش فشان نبودند، نسل آن ها منقرض 
نمی شد. با این حساب چه بسا گونه های جانوری که 
در اثــر رویدادهای طبیعی نابود شــده اند، در صورت 
نبود این رویدادها، بــه زندگی خود ادامه می دادند. با 
این حال حتی اگر این موجودات از خطر انقراض دور 
می ماندند، باز هم در طول میلیون ها ســال دگرگون 
می شــدند و نسبت به فســیل هایی که از آن ها باقی 
مانده تفاوت زیادی داشتند. ایده تفاوت موجودات زنده 
فعلی با موجودات زنده در حالت شــکل گیری دوباره 
دنیا روی دیگری هم دارد. بعضی از دانشمندان بر این 
باور هســتند که موجودات زنده با شکل گیری دوباره 
دنیا، مجدد با تغییرات کمی نســبت به وضعیت فعلی 
این موجودات پدید می آمدند. برای نمونه می توان به 
جهش های اتفاقی )Random Mutation(، اشــاره 
کــرد. این جهش هــا جانوران را با شکل وشــمایلی 
متفــاوت از چیزی کــه اکنون مشــاهده می کنیم، 
دگرگون می کرد. با این حال انتخاب طبیعی در طول 
زمان باعث می شد تا ارگانسیم ها به مقدار محدودی 
تغییر کنند. در نتیجه از آنجایی که ارگانیســم ها باید 
خودشــان را بــا واقعیت های فیزیکی، شــیمیایی و 
بیولوژیکی دنیای اطراف تغییر دهند، محدودیت هایی 
در این جهش ها بوجود می آمــد. به همین دلیل چه 
بســا اگر دنیا دوباره آغاز می شد، محدودیت هایی که 
پیش روی ارگانســیم ها قرار داشت باعث می شد تا 
موجودات زنده به شکلی شــبیه به شکلی که امروز 
تکامل پیدا کرده اند، ادامه حیات دهند. دانشــمندان 
درباره شکل گیری دوباره حیات در صورت آغاز مجدد 
دنیا نظریه های متفاوتی دارند. بر اساس برخی از این 
نظریه ها، امکان داشــت به جای بعضی از گونه های 
جانــوری فعلی، موجــودات دیگری بــا روش های 
متفاوتی دگرگون می شــدند. با این حال امکان پدید 
آمدن موجودات هوشمندی مانند انسان ها در صورت 
آغاز دوبــاره دنیا بعید به نظر می رســد. جهش های 
آغازین در دگرگونی موجودات نقش بسیاری مهمی 
در شــکل گیری متفاوت آن هــا دارد. به این ترتیب 
می توان گفت جهش هــای آغازین تغییرات ژنتیکی 
را در موجودات زنده ایجــاد می کند که این تغییرات 
به صورت تصادفی نســل های بعد را به شکل گیری 
متفاوتی هدایت می کند. جهش های ژنتیکی مرگبار در 
ارگانیسم ها انجام نمی شود. به همین دلیل موجودات 
ابتدا باید با دگرگونی بر محدودیت هایشان غلبه کنند. 
به همین دلیل قســمت های ضعیــف بدن در طول 
سالیان بســیار طولانی به قسمت های قوی تر تبدیل 
می شود. گاهی اوقات نیز این قسمت ها از بین می رود 
و جای خود را به اندام متفاوتی می دهد. اینجاست که 
پیش بینی می شود در صورت آغاز دوباره دنیا، ممکن 
بود موجوداتی متفاوتی از حیوان های فعلی را ببینیم. 
زمان بندی در جهش های تکاملی اهمیت چشمگیری 
دارد. رویدادهــای اتفاقــی اولیــه در ژن ها تغییرات 
مهمی در نســل های بعد ایجاد می کند. این تغییرات 
به اندازه ای مهم اســت که می تواند بقا یک نسل از 

موجودات را به دنبال داشته باشد.

خبرخوان

بزرگ ترین هواپیمای جهان و 
»رویای« اوکراینی ها در حمله 

نیروهای روسی نابود شد

بر اســاس گزارش ها، بزرگ تریــن هواپیمای 
جهــان در بحبوحــه حمله نیروهای روســی 
بــه اوکراین از بین رفته و بازســازی آن بیش 
از ۲.۲ میلیــون پونــد هزینه خواهد داشــت. 
مقامات اوکراینی می گویند که این هواپیمای 
غــول پیکر که تنها نمونه در نوع خود اســت، 
در پایگاهی هوایــی در نزدیکی کی یف پارک 
شده بود که توسط نیروهای روسی آسیب دیده 
اســت. هواپیمای Antonov AN-۲۲۵ که با 
نام Mriya به معنای »رؤیا« در زبان اوکراینی 
نیز شناخته می شود، سنگین ترین و بزرگ ترین 
هواپیمایی است که تاکنون ساخته شده و وارد 
سرویس شده است، هواپیمایی که بیش از سه 
دهه پیــش در دوران اتحاد جماهیر شــوروی 

ساخته شد.
اما بعــد از اینکه پایگاه هوایی هوســتومل در 
نزدیکــی کی یف به تصرف نیروهای روســی 
درآمد، این هواپیما نیز خســارات زیادی دیده 
اســت. در توییتی، کمپانی آنتونوف گفته است 
که نمی تواند »شرایط فنی« این هواپیما را تأیید 
کند و برای تأیید این موضوع به بررســی های 
کارشناسی نیاز دارد. روز یکشنبه بود که کمپانی 
دفاعی دولتی اوکراینی Ukroboronprom که 
مدیریــت این هواپیمای آنتونــوف را در اختیار 
داشــت گفته اســت که بزرگ ترین هواپیمای 
جهان با اســتفاده از پول های مسکو بازسازی 
خواهد شد: »بازســازی بیش از ۳ میلیارد دلار 
هزینه خواهد داشــت و بیش از ۵ ســال زمان 
خواهد برد. وظیفه ما اطمینان از این اســت که 
این هزینه ها توسط فدراسیون روسیه پرداخت 
شــود که باعث خســارت عمــدی به صنعت 
هوانوردی و بخش حمل و نقل هوایی اوکراین 
شده است. به گفته مدیر آنتونوف ایرلاینز، یکی 
از موتورها برای تعمیرات از هواپیما جدا شده و 
خود هواپیما آن روز توانایی بلند شــدن نداشته 

است«.
دمیترو کولبا، وزیر امور خارجه اوکراین از آسیب 
دیدن این هواپیمای غول پیکر آنتونوف اظهار 
نگرانی کرده اســت، هواپیمایــی که به منظور 
نقل و انتقال اقلام بشردوستانه در جریان زلزله 
هاییتی در ســال ۲۰۱۰ و بحران کرونا به کار 
گرفته شــده بود. وی در توییتری در این باره 
نوشته است: »اگر چه روسیه مریای ما را نابود 
کرده اســت اما هرگز نخواهند توانست رویای 
ما در داشتن یک کشــور اروپایی قوی، آزاد و 
دموکراتیک را از بین ببرنــد. ما پیروز خواهیم 
شــد!«. تصاویــر ماهواره ای آســیب جدی به 
آشــیانه ای در پایگاه هوایی هوستومل را نشان 
می دهند، آشیانه ای که این هواپیمای غول پیکر 
آنتونوف در آن نگهداری می شــود. هواپیمای 
آنتونــوف AN-۲۲۵ ســنگین ترین هواپیمایی 
است که تاکنون ساخته شده و نیروی آن توسط 

شش موتور توربوفن تولید می شود.
حداکثر باری که ایــن هواپیما می تواند منتقل 
کنــد ۲۵۰ تن بوده و امــکان حمل این بار در 
داخــل هواپیما یا روی پشــت آن وجود دارد. 
هواپیمای آنتونــوف AN-۲۲۵ بلندترین طول 
بیــن دو پــرواز را در میان تمــام هواپیماهای 
در حال ســرویس دارد. تنها یک فروند از این 
هواپیما توسط شــرکت آنتونوف که در کی یف 
مســتقر است ساخته شــد و اولین پروازش در 
ســال ۱۹۸۸ انجام گرفت. ساخت یک فروند 
دیگر از این هواپیمای غول پیکر نیز آغاز شــد 

اما هرگز به پایان نرسید.

ترس یکــی از قدرتمندترین احساســات 
است و اثر بسیار قوی در ذهن و بدن شما 
دارد. ترس می تواند در شرایط اضطراری 
ســیگنال های واکنشی جدی ایجاد کند، 
به عنوان مثال اگر در آتش سوزی گرفتار 
شویم یا مورد حمله قرار بگیریم. همچنین 
می تواند زمانی ایجاد شود که با رویدادی 
غیر خطرناک مانند امتحانات، ســخنرانی 
عمومی، شــغل جدید، قرار عاشقانه و یا 
حتی مهمانی روبرو هستید. این یک پاسخ 
طبیعی به تهدیدی اســت کــه می تواند 
ذهنی یا واقعی باشــد. اضطراب کلمه ای 
اســت که ما برای برخی از انواع ترس ها 
استفاده می کنیم که معمولًا مربوط به فکر 
یا اتفاق ناگواری اســت که قرار است در 
آینده اتفاق بیفتد، نه در حال حاضر. ترس 
و اضطــراب می تواند برای مدت کوتاهی 
دوام داشــته باشــد و بعد تمام شود، اما 
همچنین می تواند بسیار طولانی  شود و 
شــما را درگیر خود کند. در بعضی موارد 
زندگی شما را تحت تأثیر خود قرارمی دهد 
و این امر در توانایی شــما در غذا خوردن، 
خوابیدن، تمرکز، مســافرت، لذت بردن از 
زندگی یا حتی ترک خانه یا رفتن به محل 
کار یا مدرسه تأثیر می گذارد. ممکن است 
شــما را از انجام کارهایی که می خواهید 
یــا باید انجام دهید، بــاز دارد و همچنین 
بر ســلامتی تأثیر دارد. برخــی از افراد بر 
اثر ترس پریشان شــده و می خواهند از 
موقعیت هایی که ممکن است باعث ترس 
و اضطراب شود، دوری کنند. شکستن این 
چرخه می تواند دشوار باشد، اما روش های 
زیادی برای انجام آن وجود دارد. می توانید 
بیاموزید که احساس ترس کمتری داشته 
باشید و با ترس روبرو شوید تا این امر مانع 

از زندگی شما نشود.
چه چیزی باعث ترس شما می شود؟ ��

بسیاری از چیزها باعث می شود احساس 
ترس کنیم. ترس از بعضی چیزها - مانند 
آتش سوزی - می تواند شما را ایمن نگه 
دارد. ترس از شکســت مــی تواند باعث 
تلاش بیشــتر شود تا شکســت نخورید، 
اما اگر این احســاس بیــش از حد قوی 
باشد، ممکن اســت نتیجه عکس داشته 
باشــد. آنچه از آن می ترسید و چگونگی 

برخــورد با آن در هر فرد متفاوت اســت. 
فقط دانستن اینکه چه چیزی و چرا باعث 
ترس شــما می شود، می تواند اولین قدم 
برای حل مشــکلات ترس باشد. از آنجا 
که اضطراب نوعی ترس اســت، مواردی 
که در بالا در مــورد ترس توضیح دادیم، 
در مورد اضطراب نیز صادق اســت. کلمه 
“اضطراب” معمولا برای توصیف نگرانی 
یا هنگامی که ترس آزار دهنده اســت و 
به مرور زمان ادامه می یابد، اســتفاده می 
شــود. همچنین زمانی به کار می رود که 
ترس مربوط به یک رویداد در آینده باشد 
تا زمان حاضر. اضطراب کلمه ای است که 
اغلب هنگام توصیف ترس مداوم توســط 
متخصصان بهداشت اســتفاده می شود. 
اشکال احســاس ترس و اضطراب بسیار 
شبیه بهم هستند، زیرا حس اصلی یکسان 
است. تجویز داروی مناسب و موثر نیز در 
کنار روان  درمانی در فرایند درمان اضطراب 

اجتماعی نقش دارد.
احساس ترس و اضطراب چیست؟ ��

وقتی احســاس ترس و نگرانی شدیدی 
می کنید، ذهن و بدن خیلی سریع کار می 
کنند. این ها بعضی از مواردی اســت که 

ممکن است اتفاق بیفتد:
قلب شــما خیلی ســریع می تپد، شاید با 

ضربان بی نظم
افزایش تعداد تنفس

ضعف عضلانی
افزایش تعریق

احساس سستی روده ها
تمرکز دشوار

احساس سرگیجه
عدم توانایی حرکت )بر اثر شوک(

ناتوانی در غذا خوردن
عرق گرم و سرد

دهان خشک
تنش عضلانی

این موارد بــه این دلیل اتفاق می افتد که 
بدن با احســاس ترس، شما را برای مواقع 
اضطراری آماده می کنــد، بنابراین باعث 
می شــود خون به سمت عضلات سرازیر 
شــود، قند خون را افزایش داده و به شما 
توانایی ذهنی مــی دهد تا روی چیزهایی 
که بدن آن را تهدید تلقی می کند، تمرکز 
کنید. با اضطراب، در طولانی مدت، ممکن 
اســت برخی از علائم فــوق و همچنین 
احســاس ترس آزاردهنده داشته باشید و 
دچار تحریک پذیری، مشــکلات خواب و 
سردرد شوید یا در شروع کار و برنامه ریزی 
برای آینده مشکل پیدا کنید، شاید در رابطه 
جنسی هم به مشکل بربخورید و همچنین 

اعتماد به نفس خود را از دست دهید.
چرا وقتی هیچ خطری واقعی وجود ندارد  ��

اینطور احساس می کنم؟
انســان های اولیه به پاسخ های سریع و 
قدرتمند ناشی از ترس احتیاج داشتند، زیرا 
اغلب در شرایط خطر جسمی قرار داشتند. 
با این حال، ما دیگــر در زندگی مدرن با 
تهدیدهای مشــابه روبرو نیستیم. با این 
وجود، ذهن و بدن ما هنوز به همان شیوه  
اجداد اولیه مان کار می کنند و ما نسبت به 
نگرانی های مدرن مثل قبوض، مسافرت 
و موقعیت های اجتماعــی واکنش های 

یکســانی داریم. اما ما نمی توانیم از این 
مشــکلات فرار یا به شکل فیزیکی با آن 
ها برخورد کنیم! احســاس فیزیکی ترس 
به خودی خود می تواند ترسناک باشد، به 
خصوص اگــر آن ها را تجربه می کنید و 
نمی دانید چرا یا وقتی متناسب با وضعیت 
نیستند. به جای هشدار دادن در مورد یک 
خطر و آماده کردن شما برای پاسخ به آن، 
ترس یا اضطراب می تواند برای هر گونه 
تهدید ذهنی، که ممکن اســت خیالی یا 

جزئی باشد، ایجاد شود.
غلبه بر ترس ��

چــرا ترس من از بین نمــی رود تا دوباره 
احســاس عادی بودن کنم؟ هنگامیکه با 
چیزی ناآشــنا روبرو هستید، ممکن است 
تــرس یک احســاس یک طرفه باشــد. 
همچنین می تواند یک مشــکل طولانی 
و روزمره باشــد - حتی اگر نتوانید دلیل 
خاصی پیدا کنید. بعضی از افراد بدون هیچ 
گونه محرک خاصی احســاس اضطراب 
مداوم دارند. عوامل زیادی برای ترس در 
زندگی روزمره وجود دارد و شــما همیشه 
نمی توانید دقیقاً بگویید که چرا ترســیده 
اید یا احتمال اینکه به شما آسیب برساند، 
چقدر است. حتی اگر می بینید چه نسبتی 
از ترس وجود دارد، قسمت عاطفی از مغز 
ســیگنال های خطر را به بدن شما ارسال 
می کند. بعضی اوقات برای مقابله با ترس 

به روش های روحی و جسمی نیاز دارید.
حمله وحشت چیست؟ ��

حمله پانیــک هنگامی اســت که ترس 
روانی و فیزیکی را تجربه می کنید. علائم 
ذکر شــده در “احساس ترس و اضطراب 
چیست؟” . افرادی که دچار حمله وحشت 
هســتند مــی گویند که نفس کشــیدن 
برایشان مشــکل می شود و ممکن است 
نگران این باشند که دچار حمله قلبی شده 

اند یا کنترل بدن خود را از دست دهند.
فوبیا چیست؟ ��

فوبیا ترس شــدید از حیوان، شی، مکان 
یا موقعیتی خاص اســت. افــراد مبتلا به 
فوبیا نیاز مبرم دارنــد تا از تماس با علت 
خاص اضطراب یــا ترس خودداری کنند. 
فکر برخورد با علت ترس، شــما را دچار 

اضطراب یا ترس و وحشت می کند.

چگونه بر ترس و اضطراب غلبه کنیم؟

مقابله با ترس

��  ۱6۰-Tupolev Tu( هواپیمای توپولوف تو ۱6۰ بلَک جَک
)Blackjack

این هواپیمای جنگی در دهه ۷۰ میلادی توســط 
اتحاد جماهیر شــوروی ساخته شــد. با این حال 
توپولــوف تو ۱۶۰ بلک جک، بــه اندازه ای طرحی 
پیچیــده ای دارد که هنوز هم به عنــوان یکی از 
قدرتمندتریــن هواپیماهای جنگی دنیا شــناخته 
می شود. این جنگنده ســنگین ترین و بزرگ ترین 
هواپیمای نظامی دنیاســت. به لحاظ ســرعت نیز 
بــا هواپیمای جنگــی روبه رو هســتیم که رکورد 
سریع ترین بمب افکن دنیا را در اختیار دارد. توپولوف 
تو ۱۶۰ بلک جک اولین بــار در ۱۹۸۷ وارد ارتش 
روس شــد. اکنون نیز دســت کم ۱۶ فروند از این 
جنگنــده مرگبار در ارتش روســیه وجود دارد. این 
هواپیما ها از آن زمان تاکنون بهبود  زیادی داشته اند 
و فناوری های جدیدی در آن ها مشــاهده می شود. 
توپولوف تو ۱۶۰ بلک جک را ۴ نفر هدایت می کنند. 
خلبان، کمک خلبان، افســر هدایت بمب ها و افسر 
سیســتم  نظارتی افرادی هستند که همزمان حمله 
و هدایت توپولوف تــو ۱۶۰ بلک جک را در اختیار 
دارند. این هواپیمای جنگی غول آسا حدود ۵۴ متر 
طول دارد و عرض بال های آن برابر با ۵۶ متر است. 
۴ پیشرانه توپولوف تو ۱۶۰ بلک جک را با سرعتی 
حدود ۲۲۵۲ کیلومتر در ساعت به پیش می راند. این 
هواپیما ۲ مخزن بمب دارد. در این مخازن نزدیک 
به ۵ تن بمب قرار می گیرد. در کنار این بمب های 
مرگبار، توپولوف تو ۱۶۰ بلک جک به موشک های 
کــروز هوا به زمین نیز مجهز اســت. وجود چنین 
سلاح های مرگباری، توپولوف تو ۱۶۰ بلک جک را 
به یکــی از خطرناک ترین هواپیماهای جنگی دنیا 

تبدیل کرده است.
�� )Yasen Class( زیردریایی اتمی کلاس یازن

در این قســمت از مرگبارترین سلاح های زرادخانه 
ارتش روس به جدیدترین زیردریایی اتمی روســیه 
رســیدیم. این زیردریایی در اواخر دهه ۸۰ میلادی 
طراحی شد. با این حال مراحل ساخت آن تا ۱۹۹۳ 
به طول انجامید. گفته می شود روسیه برای ساخت 
هر کدام از ایــن زیردریایی های اتمی مبلغ گزافی 
معادل ۸۰۰ میلیــون دلار هزینه کرده اســت. ۲ 
زیردریایی کلاس یازن در نیروی دریایی روســیه 

وجود دارد. انتظار می رود در آینده ۶ زیردریایی دیگر 
نیز به این تعداد اضافه شــود. زیردریایی های اتمی 
روســیه در گروه ماشین های جنگی بسیار پیشرفته 
ارتش این کشور قرار دارند. به همین دلیل اطلاعات 
زیادی از این زیردریایی ها به بیرون منتشــر نشده 
اســت. با این حال می دانیم کــه زیردریایی اتمی 
کلاس یازن به موشک های کروز، موشک های ضد 
کشتی و اژدرهای ضد زیردریایی مجهز است. این 
زیردریایی به گونه ای طراحی شــده تا سلاح های 
مــدرن آینده نیز در آن تعبیه شــود. از آنجایی که 
بــا زیردریایی اتمی روبه رو هســتیم، کلاس یازن 
آتشبار بسیار قدرتمندی دارد و همزمان موشک های 
مختلفی را به سمت دشمن شــلیک می کند. این 
زیردریایی تــا ۶۰۰ متر در زیر آب حرکت می کند. 
به لحاظ سرعت نیز با یکی از زیردریایی های سریع 
دنیا روبه رو هســتیم. کلاس یازن با سرعتی حدود 
۶۵ کیلومتر در ســاعت دل آب  های قعــر دریا را 
می شکافد. زیردریایی کلاس یازن به ۸۵ خدمه نیاز 
دارد. این شرایط باعث شده تا کلاس یازن به یکی 

از مرگبارترین ماشین های جنگی دنیا تبدیل شود.
��  Krasukha Electronic ( سیستم جنگ الکترونیک کراسوخا

)Warfare System
فناوری های مدرن راه خود را به دنیای جنگ افزارها 
باز کرده اند. برای نمونه می توان به سیســتم جنگ 
الکترونیک کراسوخا اشاره کرد. این سیستم اولین 
بار در ۲۰۱۴ وارد ارتش روســیه شد. هدف اصلی 
سیســتم جنــگ الکترونیک کراســوخا ارتباطات 
رادیویی هوایی و سیستم های راداری دشمن است. 
سیستم جنگ الکترونیک کراسوخا پهپادهای نظامی 
را قبل از ورود به یک منطقه مشــخص تشخیص 
می دهد، سپس با ارســال امواج رادیویی، عملکرد 
این پهپادها را مختل می کند. رادارهای کراســوخا 
چیزی حدود ۲۵۷ کیلومتر بـُـرد دارند. این رادارها 
پس از نفوذ به دســتگاه های مخابراتی موشک ها 
و پهپادهای دشــمن، اطلاعات نادرستی به آن ها 
ارســال می کنند. در نتیجه پهپادها و موشک های 
دشــمن گمراه می شوند و به مناطقی غیر از اهداف 

مشخص شده حمله می کنند.
�� )Pantsir Missile System( سیستم موشکی پانتسیر

این سیستم موشــکی اولین بار در ۲۰۱۲ در ارتش 

روســیه به خدمت گرفته شد. سیســتم موشکی 
پانتسیر موشــک های زمین به  هوای متوسطی را 
شــلیک می کند. این سیستم عملکرد بسیار خوبی 
در ســاقط کردن هواپیما، هلیکوپتــر و پهپادهای 
دشمن دارد. این سیستم موشک های کروز دشمن 
را رهیابی می کند و با شــلیک موشــک آن ها را از 
بین می برد. جالب اســت بدانید سیســتم موشکی 
پانتسیر یکی از پرهزینه ترین سیستم های موشکی 
دنیاســت. هزینه این سیستم موشکی چیزی حدود 
۱۴ میلیون دلار برآورد شــده است. جالب تر اینکه 
سیستم موشکی پانتسیر به صورت ماژولار طراحی 
شده. به لطف این طراحی، قسمت های صدمه دیده 
سریعاً جایگزین می شود تا این سیستم موشکی از 
قافله نبرد عقب نماند. سیســتم موشکی پانتسیر، 
ســازوکاری کاملًا خــودکار دارد. در نتیجه اهداف 
هوایی را تشخیص می دهد و آماده شلیک می شود. 
موشــک های این سیســتم هر نیم ثانیــه یک بار 
به ســمت دشمن پرتاب می شــود. در بین تمامی 
سیستم های موشکی آنالوگ، چنین سرعت پرتاب 
شــلیکی را ســراغ نداریم. از طرف دیگر سیستم 
موشکی پانتسیر به لحاظ حمل و نقل نیز در عبور از 
مناطق سنگلاخ مشکلی ندارد. این شرایط سیستم 
موشکی پانتسیر را به یکی از محبوب ترین ابزارهای 
ســیار دفاع هوایی تبدیل کرده اســت. روسیه این 
سیســتم موشکی را در اختیار ۱۴ کشور دیگر مانند 

آرژانتین، ویتنام، سوریه و عراق قرار داده است.
�� )3۵ Mig( 3۵ میگ

تمامــی نیروهای هوایــی دنیا بــه جنگنده های 
چندمنظوره نیاز دارند. ارتش روس نیز برای اینکه از 
قافله عقب نباشد، میگ ۳۵ را روانه کارزار کرد. این 
میــگ اولین بار در ۲۰۱۸ به پرواز درآمد. به همین 
دلیل جدیدترین فناوری های روزِ دنیا در میگ ۳۵ 
خودنمایی می کند. میگ ۳۵ نسخه  بهبودیافته میگ 
۲۹ اســت. این میگ سیستم های تشخیص هدف 
بســیار دقیقی دارد. به لطف این سیستم ها، اهداف 
بسیار سریع و دقیق شناسایی می شود. یک خلبان 
و یک کمک خلبان هدایت میگ ۳۵ را به دســت 
می گیرنــد. این میگ ۱۷ متر طــول دارد و عرض 
بال های آن نزدیک به ۱۲ متر اســت. میگ ۳۵ در 

هر ساعت ۲ هزار کیلومتر را پشت سر می گذارد.

مرگبارترین 
سلاح های زرادخانه 

ارتش پوتین

روسیه در ۲۰۲۰ چیزی بیشتر از ۶۱.۷ 
میلیــارد دلار برای ارتش این کشــور 
هزینــه کرد. بودجه ارتش روســیه در 
سال های قبل نیز در همین حدود بود. 
کاملًا مشخص است که با چنین بودجه 
مرگبارترین  روســیه  ارتش  هنگفتی، 
سلاح های دنیا را در اختیار داشته باشد. 
به همیــن دلیل در ادامــه نگاهی به 
مرگبارترین سلا ح های زرادخانه ارتش 

روس میندازیم.
روسیه در ۲۰۲۰ چیزی بیشتر از ۶۱.۷ 
میلیــارد دلار برای ارتش این کشــور 
هزینــه کرد. بودجه ارتش روســیه در 
سال های قبل نیز در همین حدود بود. 
کاملًا مشخص است که با چنین بودجه 
مرگبارترین  روســیه  ارتش  هنگفتی، 
سلاح های دنیا را در اختیار داشته باشد. 
به همیــن دلیل در ادامــه نگاهی به 
مرگبارترین سلا ح های زرادخانه ارتش 

روس میندازیم. 

سارا ارجمند
روزنامه نگار

حسین علی پناهی
روزنامه نگار

محمد کاملان
روزنامه نگار
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بازار مالی

نگاه روز

استخراج طلا با کیمیاگری در 
عصر دیجیتال

اســتخراج طلا بسیاری از انســان های ماجراجو را از 
حدود پنج هزار ســال قبل از میلاد تاکنون به حاشیه 
رودخانه ها و دل کوه ها کشــانده، اما دنیای دیجیتال 
علاوه بر سبک زندگی گویا شیوه بازیافت طلا را هم 
دگرگون کرده است. تا جایی که با دقت در زیرِپوستِ 
بازار حتی در یک شهرستان ۲۷۰ هزار نفری همچون 
مراغه می توان دریافت که امروزه در کنار کار ســخت 
و طاقت فرسای اســتخراج طلا از دل سنگ، عده ای 
هم هســتند که این فلز ارزشــمند و رســانای خوب 
جریان بــرق را از قطعه های معیــوب الکترونیکی به 
ویژه قطعه های کامپیوتری بازیافت می کنند. شغلی که 
برای برخی ها جــذاب و برای برخی دیگر با دنیایی از 
علامت های سئوال همراه اســت اما هرچه که باشد، 
یــک عده راه و روش آن را یافته اند تا طلا را راحت تر 
و کم هزینه تر از گذشــته بازیابی کنند. بازرس اتحادیه 
خدمات کامپیوتری مراغه می گوید: قطعه های معیوب 
رایانه از جملــه »کارت گرافیکی«، »مادربرُد« »رم«، 
»ســی پی یو« و »هارد« با قیمتی متفاوت و به نسبتِ 
طلایی که می توان از آن بازیابی کرد، چند سالی است 
که توســط یک عده از بازار و مغازه های کامپیوتری 
شهرســتان جمع آوری می شــود. به گفتــه »محمد 
عزیزی« به نقل از کســانی که در این زمینه فعالیت 
دارند، درصد طلای ضایعات کامپیوتری اگرچه اندک 
است اما آنقدر توجیه اقتصادی دارد که عده ای از افراد 
بومی و غیربومی به دنبال آن باشند. وی راجع به نرخ 
خرید برخی از قطعه ها توســط این افــراد نیز اضافه 
می کند: هر قطعه »مادربــرد« معیوب بین ۲۰ تا ۵۰ 
هزار تومان، »سی پی یو« بین هشت تا ۳۰ هزار تومان 
و هر عدد »رم« نیز پنج هزار تومان خریداری می شود. 
وی با اشــاره به اینکه خرید و جمع آوری این قطعه ها 
چند سالی است که در بازار مراغه نیز مشاهده می شود، 
بیان می کند: بیشــتر خریداران غیربومی هستند و به 
گفتــه آنان این قطعه ها در تناژ بالا داخل اســید قرار 

می گیرد و طلای آن استخراج می شود.
خرید ضایعات الکتریکی روند رو به رشد دارد ��

بازرس اتحادیــه خدمات کامپیوتــری مراغه با بیان 
اینکه خرید و جمــع آوری قطعه های معیوب کامپیوتر 
به تازگی روند رو به رشــد داشته است، می گوید: زباله 
در عصــر دیجیتال به ثروت تبدیل می شــود تا جایی 
که مدال های المپیک ۲۰۲۰ در ژاپن از محل بازیافت 
قطعه های الکترونیکی تأمین شــد و این کشور برای 
اهدای گوشی های قدیمی و ســایر قطعه ها از سوی 
مــردم فراخــوان داده بود. به گفتــه وی این افراد به 
صورت گروهی فعالیت دارند و بر همین اســاس سود 
مناسبی نیز برای آن می توان متصور شد اما باید توجه 
داشت که قطعه های قدیمی تر، مشتری های بیشتری 
دارد و فروش این قطعه های معیوب یکی از درآمدهای 
مخفــی فعالان بــازار کامپیوتر و تعمیــرکاران لوازم 

الکترونیکی به شمار می رود.
تأثیر افزایش قیمت جهانی طلا روی کاربرد آن در لوازم  ��

الکترونیکی
پس از جست وجوهای فراوان بالاخره یکی از افرادی که 
زمینه خرید و جمع آوری قطعه های کامپیوتری فعالیت 
دارد، به شــرط کتمان نام خودش حاضر شد تا کمی در 
ایــن ارتباط با خبرنگار ایرنا گفت وگو کند و روند کار را 
اینگونه بیان کرد که »بردهای موبایل و کامپیوترهای 
قدیمی طلای بیشــتری دارد و به نظر می رسد افزایش 
قیمت آن موجب شده است تا در قطعه های جدید درصد 
کمتــری از آن به کار رود. به گفته وی بازیافت طلا از 
قطعه های الکترونیکی معیوب اگرچه ساده تر از استخراج 
آن از دل سنگ است اما کار چندان ساده ای نیست و به 

داشتن علم شیمی و کار با اسیدها نیاز دارد.
بین  �� در  طلا  غنی  منابع  از  یکی  کامپیوتر  »سی پی یو« 

قطعه های کامپیوتری است
به گفته این فرد فعال در زمینه خرید قطعه های معیوب 
الکترونیکی، »ســی پی یو« کامپیوتر از غنی ترین منابع 
طلا بین قطعه های مختلف کامپیوتری است و مدل های 
قدیمی تر این قطعه نیز درصد طلای بیشتری دارد. وی 
از روی تجربه بیان می کند: هرچقدر که رنگ پایه این 
قطعه پررنگ تر باشــد، به همان میزان طلای بیشتری 
خواهد داشــت و برخی از آنها علاوه بر جداره بیرونی 
در دل خــود هم طــلا دارد. وی اضافه می کند: میزان 
طــلای قابل بازیافت از مدل هــای قدیمی قطعه های 
کامپیوتری به ویژه »ســی پی یو« بالاتر بوده و این کار 
در زمان حاضر دارای توجیه اقتصادی است اما نمی توان 
به سادگی آینده این کار را پیش بینی کرد. بیشتر افرادی 
که در زمینه خریــد و جمــع آوری قطعه های معیوب 
کامپیوتر با هدف بازیافت طلای آنها فعالیت می کنند، 
از مرزنشینان غرب کشور هستند و همین موضوع این 
سئوال را در ذهن برجسته می کند که آیا این کیمیاگری 
برای اســتخراج طلا در عصر دیجیتال در داخل کشور 
و درمناطق مرزی انجام می شــود یا امکان انتقال این 
قطعه ها به سایر کشورها هم وجود دارد؟ عصر دیجیتال 
با دگرگونــی در زمینه های مختلف اجتماعی، فرهنگی 
و اقتصادی همراه است و انسان هوشمند در این عصر 

حتی از زباله هم درآمد کسب می کند.

یادداشت

دلیل افزایش استفاده از برات و سفته چیست؟

چک های قدیمی تا چه زمانی قابل 
وصول هستند؟

قانون اصلاح قانون صدور چک از ابتدای امسال 
اجرا و ثبت، نقل و انتقال چک های جدید مستلزم 
ثبت کردن در ســامانه صیاد شــد. بــا این حال 
چک های قدیمی تا پایان امســال فرصت وصول 
دارند، از طرفی آمارها نشــان می دهد اســتفاده 
شــهروندان از ابزارهای سنتی مانند برات و سفته 
افزایش یافته است. برخی نیز معتقدند در شرایطی 
که زیرســاخت لازم برای اجرای این طرح وجود 
نداشته و بسیاری از کاربران چک نیز برای استفاده 
از ابزارک هایث الکترونیکی دانش کافی را ندارند 
باید الگوی اجــرای پلکانی در دســتور کار قرار 
می گرفــت. »قانون اصلاح قانون صدور چک« با 
هدف اعتباربخشــی به چک و به حداقل رساندن 
صدور چک بلامحل در سال ۱۳۹۷ توسط مجلس 
شورای اسلامی به تصویب رسید و از ابتدای سال 
۱۴۰۰ اجرایی و ثبت، نقل و انتقال چک های جدید 
از تاریخ ۵ فروردین ماه ۱۴۰۰ تنها در سامانه صیاد 
ممکن شــد. بدین ترتیب چک ها، بدون ثبت در 
ســامانه صیاد، قابلیت پردازش در شبکه بانکی را 
نداشته و بانک ها از پرداخت وجه چک جدید ثبت 

نشده در این سامانه، امتناع می کنند.
قانون جدید چک اجرایی شد؟ ��

رضا بــزرگ، معاون بانکداری شــرکتی یکی از 
بانک های معتبر کشــور گفت: در حال حاضر با 
اینکه مشکل ضعف اینترنت و قطعی سیستم ها را 
داریــم اما کم کم این قانون جا میفتد. این قانون 
باشــرایط جدیدی که گفته شــده است اجرایی 
شــده و به طور مثال افراد آن را در سیستم ثبت 
می کنند، گیرنده را مشــخص می کنند و در وجه 
حامل هم نمی تواند باشــد. البته گفته شــده اگر 
کسی چک قبلی داشته باشد می تواند تا عید آن را 
وصول کند. همچنین یوسف کاووسی، کارشناس 
اقتصادی، با اشــاره به اینکه قانون جدید چک با 
مشــکلات خاص خود در حال اجراســت، گفت: 
یک مقدار ثبت ســامانه ای که هم گیرنده و هم 
صادرکننــده باید انجام بدهند با تیپ ســنتی که 
بازاری ها با دسته چک سر و کار داشتند هم خوانی 
ندارد و افراد بیشــتر علاقه مند به همان سیستم 
سابق هستند. دوم اینکه پیش از این قانون چک 
را مــدت دار و چندین برگ چــک را برای موارد 
مختلف می دادنــد که الان قانون جدید به نوعی 
راه را بســته و افراد نمی توانند چک های در وجه 
حامل بدهند و یا اگر گیرنده چک مشخص نباشد 
نمی توانند آن را صادر کنند؛ لذا کاربرد چک یک 
مقدار از حالت ســنتی خود خارج شده و تمایل به 
آن نیز کم شــده است. وی افزود: در حقیقت این 
دسته چک های جدید مساوی است با پول نقد یا 
چک بانکی تضمین شده به همین خاطر دیگر از 
آن خاصیت اســتفاده اعتباری از چک خارج شده 
اســت. به طور مثال بازاری ها محصولات خود را 
با چک خریده و پس از هفت هشت ماه پرداخت 
می کردند لذا باعث می شود استقبال از آن کم شود. 
البته گفتنی است چک های برگشتی نیز به نسبت 
قبل کمتر شده است اما آن قابلیتی که از آن انتظار 
می رود از چک گرفته شده است. وی قانون جدید 
چک و از بین رفتن قابلیت های گذشــته چک را 
از دلایل جایگزین کردن برات و ســفته به جای 
آن دانست و گفت: برخی به خاطر اینکه پیگیری 
قضایی آن راحت تر شــود یا اینکه در سامانه های 
مالیاتی کمتر برخورد داشته باشند، سعی می کنند 
بابت تعهدات سفته بگیرند و زمانی که فردی که 
پشت ســفته را امضا می کند تعهد تضامنی دارند 
لذا استفاده از آن بیشتر شده است. همچنین اخیراً 
نیز بانک ها برای تضمین وام ها سفته درخواست 
می کنند.این کارشناس تصریح کرد: البته قرار بود 
بانک مرکزی سامانه را به گونه ای طراحی کند که 
خودپردازها یا اپلیکیشن هایی که روی تلفن های 
همراه نصب می شود بتوانند این دسترسی را آسان 
کنند اما هنوز پذیرش این موضوع مقداری مشکل 
است زیرا آن قابلیت ها از چک گرفته شده و افراد 
دوست دارند به همان روش سنتی کار کنند و به 

همین دلیل تمایل کم است. 

رئیس کل اســبق بانک مرکزی ضمن رد 
ادعای خرید ارز نیمایــی و فروش آن با 
نرخ ۴۲۰۰ تومانی تاکید کرد که کســری 
حدود شــش میلیــارد دلاری تأمین ارز 
کالاهای اساســی از محل منابع و ذخایر 
بانک مرکزی تأمین شده که این اقدام با 
موافقت شورای عالی اقتصادی سران سه 

قوا و تائید رهبری بوده است.
بانک  علی صالح آبادی- رئیس کل  اخیراً 
مرکــزی- طــی اظهاراتــی در رابطه با 
چرایی رشد نقدینگی در جریان تأمین ارز 
کالاهای اساسی گفته که در سال گذشته 
دولــت چهــار میلیــارد دلار درآمد نفتی 
داشته اما از آنجایی که به ۱۰ میلیارد دلار 
ارز نیاز داشت، بانک مرکزی شش میلیارد 
دلار ارز را از سامانه نیما به قیمت نزدیک 
به نــرخ آزاد خریداری کــرد و به قیمت 

۴۲۰۰ تومان به واردکنندگان فروخت.
در اظهــارات صالح آبادی این طور اعلام 
شد که دولت گذشــته با این اقدام عملًا 
دســت به چاپ پول زده و از مابه التفاوت 
نرخ ارز ۴۲۰۰ تومانی و ارز نیما کســری 
بوجــه خود را جبــران کرد کــه موجب 
نقدینگی  افزایــش  پولی،  پایــه  افزایش 
و تورم شــده اســت. اما به دنبال مسائل 
مطرح شده عبدالناصر همتی- رئیس کل 
اســبق بانک مرکزی- درباره این کسری 
ارزی کالای اساسی و نحوه تأمین آن به 

ایســنا توضیحاتی داده است. وی با اشاره 
به اینکه سال گذشته در راستای سیاست 
دولت، با نرخ ترجیحــی ۱۰ میلیارد دلار 
ارز برای تأمین کالاهای اساســی تأمین 
شد گفت که ارز ۴۲۰۰ تومانی در مرحله 
اول از محــل درآمدهای وصولی ســال 
۱۳۹۹ سهم دولت که حدود چهار میلیارد 
دلار بود تأمین شــد، اما بــه دلیل عدم 
کفایــت درآمدهای ارزی دولت و با توجه 
تأمین کالاهای اساسی، دارو  به ضرورت 
و نیازهــای ضروری مربوط به معیشــت 
مردم، کســری فوق از محل مانده ذخایر 
بانک مرکزی که به نرخ ۴۲۰۰ تومان در 

ترازنامه بانک ثبت شده بود، تأمین شد.

کسری از محل منابع بانک مرکزی تأمین شد نه  ��
فروش ارز نیمایی

به گفته وی حدود شــش میلیارد دلار از 
محل منابع و ذخایر موجود در حساب های 
کارگــزاری بانک مرکزی کــه متعلق به 

بانک مرکزی بود، استفاده شد.
تائید  �� و  قول  سه  سران  موافقت  با  ارز  تأمین 

رهبری بود
رئیس کل اسبق بانک مرکزی این را هم 
گفت که این اقدام باموافقت شورای عالی 
اقتصادی ســران قوا و تأیید مقام معظم 
رهبری انجام شــده است. ضمن اینکه به 
دســتور مقام معظم رهبری مقرر شد آن 
بخش از ذخایــر ارزی بانک مرکزی که 

برای خرید دارو وســایر کالاهای اساسی 
مصروف شــده اســت به عنــوان بدهی 
دولــت به بانک مرکــزی ثبت و از محل 
درآمدهای ارزی آتی دولت طی سه سال 

تسویه شود.
ارز نیمایی را ۴۲۰۰ تومان نفروختیم ��

همتی ادامــه داد: بنابراین بانک مرکزی 
سیاســت خرید ارز با نــرخ نیما و فروش 
آن با نرخ ۴۲۰۰ تومان نداشــته اســت و 
خرید و فروش بانک مرکزی در ســامانه 
نیما مشــخص بوده و جدا از نحوه تأمین 

ارز کالاهای اساسی است.
 به رهبری گزارش دادم و اسناد آن موجود  ��

است
وی در ادامــه با بیــان اینکه دولت طبق 
مجوزهای خاص شــورای عالی اقتصادی 
سران قوا یا تکالیف قانون بودجه، نسبت 
ارزهای مســدودی صندوق  فــروش  به 
اقدام  بانک مرکــزی  بــه  توســعه ملی 
می کند کــه قطعــاً پایه پولــی را متأثر 
خواهــد کرد افــزود: در این خصوص نیز 
در هنــگام حضور در بانــک مرکزی آثار 
این گونــه تصمیمات را بــه مقام معظم 
رهبری گزارش داده و توقف تسعیر منابع 
مسدودی را خواستار شــدم که با دستور 
ایشان اســتفاده از این رویه از اول سال 
۱۴۰۰ منع شــد که اســناد و مدارک این 
تصمیمات در بانک مرکزی موجود است.

ارز نیمایی را 42۰۰ تومان نفروختیم
واکنش همتی به اظهارات صالح آبادی:

چالش دریافت سود سهام عدالت
سجام، نقطه پایان گرفتاری سهامداران برای دریافت سود سهام

حضور سهامداران در صف های طولانی بانک ها برای دریافت 
مبالغ بسیار ناچیز سود با اعتراضات گسترده ای از سوی آنها 
همراه شــد که فعالان حاضر در بازار، پرداخت سود از طریق 
ســامانه ســجام را تنها راه حل رفع این مشکل سهامداران 
اعلام کرده اند. در چند وقت گذشته به غیر از نوسانات ایجاد 
شــده در معاملات بورس، پرداخت سود سهام شرکت ها از 
جمله معضلاتی بود که حاشــیه های گسترده ای را در میان 
سهامداران ایجاد کرد و با اعتراضات زیادی از سوی آنها برای 
دریافت سودهای ناچیزی که سالیانه از شرکت های بورسی به 
آنها اختصاص پیدا می کند، همراه شــد. به دنبال چالش های 
ایجاد شــده، اقدامات متعددی از سوی مسوولان مربوطه در 
راستای سهولت فرآیند واریز سود شرکت ها به سهامداران به 
کار گرفته شــد که در نهایت پرداخت سود از طریق سامانه 
ســجام به عنوان بهترین فرآیند برای این اقدام معرفی شد 
و ســازمان بورس چنین قانونی را به شرکت ها ابلاغ کرد تا 
به طور حتم ســود شرکت های بورسی و فرابورسی از طریق 
سامانه سجام به حساب مردم پرداخت شود. با توجه به گذشت 
حدود چهار ســال از راه اندازی سامانه سجام اما همچنان در 
این میان شــرکت هایی وجود دارند که با بی توجهی به این 
قانون و الزام ســهامداران برای حضور در بانک ها، مشکلات 
زیادی را برای این افراد ایجاد کرده اند و همچنان سهامداران 
در حال دســت و پنجه نرم کردن با این مشکل هستند که 
برای دریافت ســود هر چند ناچیز سالیانه خود، سختی های 

حضور در بانک ها را به جان بخرند.
حضور سهامداران در صف های طولانی بانک ها ��

وجود سهامداران در صف های طولانی بانک ها برای دریافت 
مبالغ بسیار کم سود، سبب انصراف سهامداران از دریافت این 
سودها شــد که مجموع آن می تواند مبلغی بسیار چشمگیر 
باشد، این درحالیست که بارها فعالان حاضر در بازار به چنین 
موضوعی اشــاره داشتند که بهتر است از همان ابتدا اقدامی 
صورت گیرد تا ســود این شــرکت ها با همکاری مسوولان 
شــرکت های بورسی و نیز سازمان بورس از طریق سجام به 
حساب سهامداران پرداخت شود. در کنار مشکلات موجود در 
نحوه پرداخت سود سهام شرکت ها، زمان پرداخت آن هم در 
چند وقت گذشته با حاشیه های زیادی همراه بود که براساس 
این قانون، شرکت ها به مدت هشت ماه فرصت دارند تا سود 
محقق شده را به حساب سهامداران واریز کنند، این موضوع 
همیشــه با اعتراض سهامداران و نیز فعالان بازار همراه بود 
و چنین صحبتی از سوی آنها مطرح شد که با توجه به تورم 
موجود در کشــور و نیز کاهش ارزش پول سهام شرکت ها تا 
هشت ماه آینده؛ بهتر است تا مسوولان هر چه زودتر نسبت 
به تجدیدنظر این قانون اقدام و تغییراتی را در خصوص زمان 

این واریزی ها اعمال کنند.
جزییاتی دقیق از شرکت های عرضه شده در بورس ��

در ادامــه پیگیری های خبرنگار ایرنا برای بررســی معضل 
سهامداران از دریافت سود سهام خود، سازمان بورس و اوراق 
بهادار آماری را در اختیار این خبرگزاری قرار داد که نشــان 
دهنده جزییاتی دقیق از شــرکت های عرضه شده در بورس 
طی سال های ۱۳۹۹ و ۱۴۰۰ و سود به دست آمده شرکت ها 
در این مدت اســت. ارزیابی های صورت گرفته حاکی از آن 
اســت که در این مدت، عرضه اولیه شرکت هایی مانند شیر 
پاستوریزه پگاه گیلان )غگیلا(، تهیه توزیع غذای دنا آفرین 

فدک )گدنا(، تولید و توســعه ســرب روی ایرانیان )فتوسا(، 
لیزینگ کارآفرین )ولکار(، ســپید ماکیان )ســپید(، شرکت 
سرمایه گذاری صبا تأمین )صبا(، لیزینگ پارسیان )ولپارس(، 
پتروشیمی ارومیه )شــاروم(، تأمین ســرمایه امین )امین(، 
بهساز کاشــانه تهران )ثبهســاز(، برق و انرژی پیوندگستر 
پارس )بپیوند(، توســعه و عمران امید )ثامید(، صنایع چوب 
خزر کاسپین )چخزر( قبل از برگزاری مجمع عمومی سالیانه 
و عرضه اولیه شــرکت های ریل پــرداز نو آفرین )حآفرین(، 
گسترش صنایع روی ایرانیان )فگستر(، محصولات کاغذی 
لطیف )لطیف(، سرمایه گذاری هامون صبا )وهامون(، کیمیا 
تــک )کیمیاتک(، مجتمع جهان فولاد ســیرجان )فجهان( 
و سیمان لار سبزوار )ســبزوا( بعد از مجمع عمومی سالیانه 
آنها انجام شــده است.شرکت هایی که عرضه اولیه آنها قبل 
از برگــزاری مجمع عمومی ســالیانه صورت گرفت ملزم به 
پرداخت ســود تعیین شده در این مجمع هستند اما به دلیل 
سهل انگاری این شرکت ها مشخص نیست که چه سرنوشتی 
پیش روی سودهای تعیین شده این شرکت ها در مجمع قرار 

گرفته است.
پرداخت سود ۱3 شرکت بورسی خارج از سجام ��

در ادامه آمار ارائه شده از سوی سازمان بورس و اوراق بهادار، 
در ســال ۹۹ و ۱۴۰۰ تعداد ۱۳ شرکت هیچگونه اقدامی را 
برای پرداخت ســود از طریق سجام انجام ندادند و سود خود 
را کــه رقمی معادل ۸۸۰ میلیارد تومــان بود پس از عرضه 
اولیه، خارج از سجام پرداخت کرده اند و سهامداران باید برای 
دریافت آن با توجه به وضعیــت خطرناک کرونا به بانک ها 
مراجعه می کردند، این در حالیســت که ســهام تعلق یافته 
به ســهامداران در مدت اعلام شــده تحت تأثیر ورود حجم 
گسترده ای از ســهامداران به این بازار بســیار ناچیز بوده و 
ممکن اســت در انتها ســودی با رقم کمتر از ۲ هزار تومان 
به سهامداران تلعق گیرد؛ بنابراین چنین ارقامی نمی تواند با 
هیچگونه صرفه اقتصادی برای حضور این افراد در صف های 
طولانی بانک ها همراه باشــد. همچنین آمارهای ارائه شده 
نشــان دهنده آن است که بیشترین حضور ســهامداران در 
عرضه اولیه های انجام شــده طی سال ۹۹ و ۱۴۰۰ مربوط 
به برق و انرژی پیوندگستر پارس )بپیوند( با مشارکت بیش 
از پنج میلیون و ۵۰۰ هزار نفر و کمترین آن برای شــرکت 
سرمایه گذاری صبا تأمین )صبا( با حضور یک میلیون و ۹۴۴ 

هزار نفر بوده است.
۵۱ میلیارد تومان، مجموع سود نقدی پنج شرکت ��

در ادامه مشکلات موجود بر سر راه سهامداران برای دریافت 
سود خود از شرکت، آماری را سازمان بورس از برخی شرکت ها 
ارائه کرد و مشخص شد که مجموع سود نقدی پنج شرکت 
غگیلا، گدنا، فتوســا، ولکار و سپید رقمی بیش از ۵۱ میلیارد 
تومان بوده است که با توجه به سود اندکی که به هر سهامدار 
اختصاص پیدا می کند ممکن است آنها از دریافت این سهم 
انصراف دهند و چنین مبلغ کلانی به عنوان سود رسوب شده 
در حساب شرکت ها خاک بخورد. برای مثال در عرضه اولیه 
نماد سپید ماکیان )سپید(، تعداد ۲ میلیون و ۸۳۵ هزار و ۶۹۵ 
سهامدار در این عرضه اولیه مشارکت داشتند که در ادامه به 
هر ســهامدار تعداد ۵۳ سهم اختصاص پیدا کرده است و در 
نهایت سود نقدی برای هر نفر رقمی معادل ۱۵ هزار و ۵۰۰ 
تومان بوده است. همچنین نماد تهیه توزیع غذای دنا آفرین 
فدک )گدنا(، با حضور پنج میلیونی سهامداران در این عرضه 
اولیه و اختصاص ۱۱ ســهم به هر سهامدار حدود یک هزار 

تومان سهم به هر نفر تلعق گرفته است که اکثر سهامداران 
در وضعیت فعلی کرونا در کشور عدم حضور خود در بانک ها 
را ترجیــح داده اند و با عدم دریافت این ســودها، اعتراضات 
خود نسبت به وجود چنین رویه ای را در پرداخت سود اعلام 
کرده اند. اعلام چنین آماری حاکی از آن است که باید هر چه 
زودتر مسوولان مربوطه به منظور دفاع از حقوق سهامداران، 
ایجاد ســهولت در فرآیند پرداخت سود سهام شرکت ها و نیز 
جلوگیری از سواستفاده شرکت هایی که به دنبال بهانه های 
مختلف برای انصراف سهامداران از دریافت سود خود هستند، 
شرکت ها را ملزم به پرداخت سود سهامداران از طریق سجام 
کنند؛ چراکه پرداخت ســود از طریــق بانک ها فقط به نفع 
شرکت هایی خواهد بود که تاکنون از انجام هیچ اقدامی برای 
پشت گوش انداختن پرداختی های سهامداران از طریق سجام 
دست نکشیده اند و بارها بهانه های بی اساس و پایه را برای 

سهل انگاری های خود در این زمینه اعلام کرده اند.
تلاش سازمان بورس برای پرداخت سود شرکت ها از طریق سجام ��

در ادامه این تلاش های صورت گرفته از ســوی مسوولان 
برای اســتفاده شرکت ها از ســجام، حدود یک ماه گذشته 
»مجید عشقی«، رئیس سازمان بورس و اوراق بهادار درباره 
پرداخت ســود شرکت ها از طریق سامانه سجام گفت: حدود 
۲۷۰ شرکت، سود سهامداران در سال جاری را از طریق سجام 
واریز کردند اما بقیــه همکاری نکردند. از این رو با توجه به 
امکانات موجود و ضمانت های اجرایی قطعاً با این شرکت ها 
برخورد خواهد شد. ســال آینده تمام شرکت ها ملزم هستند 
سود سهامداران را از طریق سجام توزیع کنند. به طوری که 
دیگر مجبور نباشــند از این بانک به آن بانک مراجعه کنند 
بلکه بتوانند بصورت متمرکز سود سهام را دریافت کنند. وی 
همچنین خاطرنشان کرد: ســازمان بورس در صدد است از 
طریق اصلاح قانون، مجازات هــا را به نحوی در نظر گیرد 
که دیگر این موارد تکرار نشــود و شرکت ها به موقع سودها 
را پرداخــت کنند. الزام برای اجرای این اتفاق تا جایی پیش 
رفت که در پیش نویس طرح اصلاح قانون بازار اوراق بهادار 
به پیشــنهاد الزام قانونی شرکت ها به پرداخت سود از طریق 
سامانه سجام اشاره شد و رئیس سازمان بورس و اوراق بهادار 
در این زمینه اعلام کرد: همانطور که وعده داده بودیم در ۲ 
ماه اخیر تمام زیرســاخت های فنی لازم انجام و با تصویب 
قانون جدید بازار اوراق بهادار در مجلس شــورای اســلامی 
شاهد پرداخت سود ســهام همه شرکت های حاضر در بازار 
سرمایه از طریق ســامانه سجام خواهیم بود. اقدامات انجام 
شده از سوی مسوول ارشد سازمان بورس حکایت از آن دارد 
که رییس این سازمان در وضعیت فعلی و از زمان حضور خود 
در سازمان بورس تاکنون از هیچ اقدامی برای پرداخت فراگیر 
ســود سهام شرکت ها از طریق سجام کوتاهی نکرده و همه 
تلاش خود را به کار گرفته تا با اعمال برخی از قوانین و نیز 
اجبار شرکت ها برای استفاده از سجام، سهامداران را به حق 

طبیعی خود که دریافت سود سالیانه است، برساند.

رؤیا ذوالفقاری
روزنامه نگار
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خبرخوان

استخراج طلا با کیمیاگری در عصر 
دیجیتال

استخراج طلا بســیاری از انســان های ماجراجو را از 
حدود پنج هزار ســال قبل از میلاد تاکنون به حاشیه 
رودخانه هــا و دل کوه ها کشــانده، اما دنیای دیجیتال 
علاوه بر ســبک زندگی گویا شیوه بازیافت طلا را هم 
دگرگون کرده اســت. تا جایی که با دقت در زیرِپوستِ 
بازار حتی در یک شهرستان ۲۷۰ هزار نفری همچون 
مراغه می توان دریافت که امروزه در کنار کار سخت و 
طاقت فرســای استخراج طلا از دل سنگ، عده ای هم 
هستند که این فلز ارزشمند و رسانای خوب جریان برق 
را از قطعه های معیوب الکترونیکی به ویژه قطعه های 
کامپیوتری بازیافت می کنند. شــغلی که برای برخی ها 
جــذاب و برای برخی دیگر بــا دنیایی از علامت های 
ســئوال همراه است اما هرچه که باشد، یک عده راه و 
روش آن را یافته اند تا طلا را راحت تر و کم هزینه تر از 
گذشته بازیابی کنند. بازرس اتحادیه خدمات کامپیوتری 
مراغه می گوید: قطعه های معیوب رایانه از جمله »کارت 
گرافیکی«، »مادربرُد« »رم«، »سی پی یو« و »هارد« با 
قیمتی متفاوت و به نســبتِ طلایی که می توان از آن 
بازیابی کرد، چند سالی است که توسط یک عده از بازار 
و مغازه های کامپیوتری شهرستان جمع آوری می شود. 
به گفته »محمد عزیزی« به نقل از کسانی که در این 
زمینه فعالیت دارند، درصد طلای ضایعات کامپیوتری 
اگرچه اندک اســت اما آنقدر توجیه اقتصادی دارد که 
عده ای از افراد بومی و غیربومی به دنبال آن باشــند. 
وی راجع به نرخ خرید برخی از قطعه ها توسط این افراد 
نیز اضافه می کند: هر قطعه »مادربرد« معیوب بین ۲۰ 
تا ۵۰ هزار تومان، »ســی پی یو« بین هشت تا ۳۰ هزار 
تومان و هر عــدد »رم« نیز پنج هزار تومان خریداری 
می شــود. وی با اشاره به اینکه خرید و جمع آوری این 
قطعه ها چند سالی است که در بازار مراغه نیز مشاهده 
می شود، بیان می کند: بیشتر خریداران غیربومی هستند 
و به گفته آنان این قطعه ها در تناژ بالا داخل اسید قرار 

می گیرد و طلای آن استخراج می شود.
خرید ضایعات الکتریکی روند رو به رشد دارد ��

بــازرس اتحادیه خدمات کامپیوتــری مراغه با بیان 
اینکه خریــد و جمع آوری قطعه های معیوب کامپیوتر 
به تازگی روند رو به رشد داشته است، می گوید: زباله 
در عصر دیجیتال به ثروت تبدیل می شــود تا جایی 
که مدال های المپیک ۲۰۲۰ در ژاپن از محل بازیافت 
قطعه های الکترونیکی تأمین شــد و این کشور برای 
اهدای گوشی های قدیمی و ســایر قطعه ها از سوی 
مردم فراخــوان داده بود. به گفتــه وی این افراد به 
صورت گروهی فعالیت دارند و بر همین اســاس سود 
مناســبی نیز برای آن می توان متصور شــد اما باید 
توجه داشــت که قطعه های قدیمی تر، مشتری های 
بیشتری دارد و فروش این قطعه های معیوب یکی از 
درآمدهای مخفی فعالان بازار کامپیوتر و تعمیرکاران 

لوازم الکترونیکی به شمار می رود.
تأثیر افزایش قیمت جهانی طلا روی کاربرد آن در لوازم  ��

الکترونیکی
پس از جست وجوهای فراوان بالاخره یکی از افرادی که 
زمینه خرید و جمع آوری قطعه های کامپیوتری فعالیت 
دارد، به شــرط کتمان نام خودش حاضر شد تا کمی در 
این ارتبــاط با خبرنگار ایرنا گفت وگو کند و روند کار را 
اینگونه بیان کرد که »بردهای موبایل و کامپیوترهای 
قدیمی طلای بیشــتری دارد و به نظر می رسد افزایش 
قیمت آن موجب شده است تا در قطعه های جدید درصد 
کمتری از آن بــه کار رود. به گفته وی بازیافت طلا از 
قطعه های الکترونیکی معیوب اگرچه ساده تر از استخراج 
آن از دل سنگ است اما کار چندان ساده ای نیست و به 

داشتن علم شیمی و کار با اسیدها نیاز دارد.
بین  �� در  طلا  غنی  منابع  از  یکی  کامپیوتر  »سی پی یو« 

قطعه های کامپیوتری است
بــه گفته این فــرد فعال در زمینــه خرید قطعه های 
معیوب الکترونیکی، »سی پی یو« کامپیوتر از غنی ترین 
منابع طلا بین قطعه های مختلف کامپیوتری اســت 
و مدل هــای قدیمی تر این قطعــه نیز درصد طلای 
بیشتری دارد. وی از روی تجربه بیان می کند: هرچقدر 
که رنگ پایــه این قطعه پررنگ تر باشــد، به همان 
میزان طلای بیشــتری خواهد داشت و برخی از آنها 
علاوه بر جداره بیرونی در دل خود هم طلا دارد. وی 
اضافه می کند: میزان طلای قابل بازیافت از مدل های 
قدیمی قطعه های کامپیوتری به ویژه »ســی پی یو« 
بالاتــر بوده و این کار در زمــان حاضر دارای توجیه 
اقتصادی اســت اما نمی توان به سادگی آینده این کار 
را پیش بینی کرد. بیشــتر افرادی که در زمینه خرید و 
جمع آوری قطعه های معیوب کامپیوتر با هدف بازیافت 
طلای آنها فعالیت می کنند، از مرزنشینان غرب کشور 
هستند و همین موضوع این سئوال را در ذهن برجسته 
می کند کــه آیا این کیمیاگری برای اســتخراج طلا 
در عصر دیجیتال در داخل کشــور و درمناطق مرزی 
انجام می شــود یا امکان انتقال این قطعه ها به سایر 
کشــورها هم وجود دارد؟ عصر دیجیتال با دگرگونی 
در زمینه های مختلف اجتماعی، فرهنگی و اقتصادی 
همراه است و انسان هوشمند در این عصر حتی از زباله 

هم درآمد کسب می کند.

خبرخوان

دستکاری شاخص کل 
واقعیت دارد؟

دستکاری شاخص کل از مصادیقی است که 
همــواره دغدغه اغلب فعالان بازار ســرمایه 
بوده اســت. اخیراً نیز در پی نوسانات عجیب 
و نامتعارف شــاخص بورس، بار دیگر شائبه 
دستکاری تابلوها از سوی دولت و یا سازمان 
بورس قــوت گرفته اســت. هرچند برخی از 
کارشناسان اعتقاد دارند دولت مستقیماً چنین 
اقدامی را انجام نداده بلکه با اعمال فشــار به 
حقوقی ها، صف های خریدی را ایجاد کرد تا 
شــاخص به طور غیرمعمول رشد کند. اما آیا 
امکان دستکاری شــاخص کل وجود دارد یا 

داستان چیز دیگری است؟
شاخص کل بورس در واقع روند کلی حرکت 
بورس اوراق بهادار را نشان می دهد. همواره 
امکان دســتکاری در قیمت سهام و شاخص 
کل بورس از طریق تخلف در سفارش گذاری 
و برخــی محدویت های معاملاتی وجود دارد 
اما نمی توان مســتقیماً روند شــاخص کل را 

تغییر داد.
امیرمحمــد گلوانــی، به بررســی شــاخص 
کل بــورس اوراق بهادار تهــران پرداخت و 
گفــت: شــاخص کل بر مبنــای معیار وزنی 
لاســپیرز قرار دارد، می توان گفت شــاخص 
کل، شــاخصی وزنی اســت. در واقع وزن ها 
ارزش بازاری شرکت ها هســتند به این معنا 
که هر چقدر ارزش بازاری شــرکت ها بیشتر 
باشــد، وزن و اهمیت بیشــتری در شاخص 
کل دارنــد. بنابراین، تأثیر رشــد یا افت آنها 
بر شــاخص کل بیشتر اســت. وی افزود: به 
لحاظ فنــی و فرمولــی امکان دســتکاری 
شــاخص کل وجود ندارد. بــا توجه به اینکه 
صندوق های شــاخصی در بازار سرمایه وجود 
دارند در صورت دستکاری شاخص کل، این 
صندوق ها انحراف ایجاده شــده را به وضوح 
نشان می دهند. این کارشناس اقتصادی بیان 
کرد: اما موضوعی که به عنوان دســتکاری 
شاخص کل در بازار عمومیت یافته، وضعیتی 
اســت که در آن اکثریت بازار با افت همراه 
می شــوند اما با رشــد نمادهای شاخص ساز، 
شاخص کل با رشد همراه شده یا افت آن به 

حداقل می رسد.
وی افــزود: دســتکاری در شــاخص کل به 
موجــب آنکه همچنان دولت نقش بزرگی در 
بازار سرمایه دارد، شدنی است. دولت، سهام 
بازار  بــزرگ  توجهی در شــرکت های  قابل 
سرمایه که اغلب پتروشیمی، پالایشی، فلزی 
و معدنی هستند، دارد. بنابراین با اعمال نفوذ 
در این شــرکت ها می تواند مانع افت قیمت 
ســهام شرکت های مذکور شــده و از طرفی 

دیگر شاخص سازی نیز انجام دهد.
گلوانی خاطرنشــان کرد: امــا باید این نکته 
را در نظر داشــت که روند شــاخص کل را 
نمی توان دســتکاری کرد. روند شاخص کل 
بر مبنای واقعیت های اقتصادی است و حتی 
دولت هم نمی تواند آن را تغییر دهد. دولت ها 
تنها می توانند از طریق نوســانات چند روزه 
روند شــاخص کل را مختل کننــد اما توان 

تغییر و معکوس کردن آن را ندارند.

در پی ســفر رییس جمهور ایران به قطر، 
برای شــرکت در اجلاس اوپک گازی، 
امکان ســوآپ و ترانزیت گاز قطر برای 
تأمین گاز کشــورهای منطقه از مســیر 
ایران، مطرح شــده اســت. امکانی که 
مشــخص نیســت برای ایران نفع مالی 
دارد یا باعث از دســت رفتن مشــتریان 
قدیمی اش می شــود؟ از آنجا که قطر با 
تقاضای داخلی نسبتاً پایین انرژی مواجه 
است، قادر اســت ۶۰ درصد از تولید گاز 
طبیعــی خود را به دیگر کشــورها صادر 
کند. طبق گزارش های مجمع کشورهای 
صادرکننــده گاز )GECF(، این کشــور 
در ســال ۲۰۲۰ از مجموع ۲۱۱ میلیارد 
مترمکعــب گاز طبیعی تولید شــده تنها 
۲۲ میلیــارد مترمکعــب را بــا خط لوله 
دلفین به امارات و عمــان صادر و ۱۰۶ 
میلیارد مترمکعــب را به صورت LNG به 
کشورهای هندوستان، کره جنوبی، ژاپن، 
چین، انگلستان، پاکستان، کویت و سایر 
کشورها صادر کرده است. حالا هم آنطور 
که از شنیده ها برمی آید احتمال دارد قطر 
در قالب ســوآپ و یا ترانزیت، از خطوط 
لوله صادرات گاز ایران به ترکیه و عراق، 
به بازار این دو کشــور که از مشــتریان 
قدیمی ایران هســتند، هم دســت پیدا 
کند. اتفاقاً عــادل کریم، وزیر برق عراق 
و ســعد الکعبی، وزیر انرژی قطر نیز چند 
روز پیش در مــورد صادرات گاز از دوحه 
به بغداد گفت وگو کرده بودند. این شرایط 
نگرانی تازه ای برای کارشناســان ایجاد 
کرده اســت؛ نگرانی از دست رفتن بازار 
۳۰ میلیون دلاری گاز عراق برای ایران. 
به خصــوص بعد از این کــه خبرگزاری 
رویترز در گزارشــی که روز هشت فوریه 
منتشر شــد، اعلام کرد: »عراقی ها قصد 
دارند گاز قطــر را جایگزین صادرات گاز 

ایران کنند«.
خداحافظی با یک مشتری پروپاقرص؟ ��

عراق با تعهد صدور روزانه ۵۰ میلیون متر 
مکعب بزرگترین خریدار گاز ایران است. 
با این حال طی یک ســال گذشته صدور 
گاز ایران به عراق به حدود ۸ میلیون متر 
مکعب در روز کاهش یافته است. ظاهراً 
عامل نخست این اتفاق اعمال تحریم ها 

و بازماندن عــراق از پرداخت بدهی های 
خود به ایران و عامل دیگر وجود نداشتن 
ظرفیــت کافی برای فروش خارجی بوده 
است. علاوه بر این، آمریکا از سال ۲۰۱۸ 
که صادرات انرژی ایران را هدف تحریم 
قرار داد، با صدور معافیت هایی، به عراق 
اجازه داد به واردات از ایران ادامه دهد اما 
هشدار داد اگر عراق در یافتن منابع دیگر 
سوخت و برق پیشرفتی نداشته باشد، این 
معافیت ها را خاتمــه خواهد داد. بنابراین 
وزیر نفت عراق اعلام کرد که کشورش 
درصدد کمک گرفتن از شرکت های نفتی 
بین المللــی برای جمــع آوری گاز همراه 
نفــت به منظــور تأمین نیــرو و کاهش 
وابســتگی بــه واردات گاز و برق ایران 
است. فوریه امسال نیز منابع عربی ضمن 
اعــلام یافتن یک میدان گازی بزرگ در 
امارات، از قول دولت عراق اعلام کردند 
که بغداد برای تأمین نیاز خود به دنبال گاز 
عربســتان و قطر و تأمین برق از ترکیه 
اســت که به این ترتیب بزرگ ترین بازار 
صادرات ایران در کشور همسایه، عراق، 

از دست خواهد رفت.
مابقی بازارها را هم از دست می دهیم ��

بــا وجود تمام این ها، این ســؤال که آیا 
قطر با کنار زدن ایــران، بازار گاز عراق 
را تصاحــب می کنــد، هنوز پاســخ های 
ضدونقیضی از سوی جامعه کارشناسی و 
فعالان بخش خصوصی دارد. برای مثال 
حمیدرضا صالحی، نائب رییس کمیسیون 
انرژی اتاق بازرگانی و دبیر کل فدراسیون 
صــادرات انرژی ایران، در این باره گفته: 
»در حالی که بازار عراق ۲۰ تا ۳۰ میلیارد 
دلاری اســت، ما در حال از دست دادن 

این بازار هســتیم، تنها به دلیل این که 
با بخش خصوصی  نگاه شــان  مسئولین 
فرق دارد.« آرش نجفی، رییس کمیسیون 
انرژی اتاق بازرگانی نیز ظاهراً در اینباره 
چندان خوشــبین نیســت. او به تجربه 
مشــابه همین اتفاق در موضوع صادرات 
برق به عراق اشاره کرده که موجب شده 
عربســتان جای ایران را بگیرد. نجفی به 
ایلنــا گفته: »با توجه بــه اینکه اقدامات 
جدی در این راســتا انجــام نمی دهیم و 
حتی پتروشــیمی ها و نیروگاه های ما از 
برق محروم شــده اند و صنایع با قطعی 
گاز مواجــه هســتند، صــادرات گاز کار 
ســخت تری می شــود و حتی علاوه بر 
عراق این نگرانی وجــود دارد که مابقی 

بازارها را هم از دست بدهیم«.
قطر سهم ما را می فروشد ��

رییس کمیســیون انرژی تاکید کرده که 
جایگزینی ایران با قطر در بازار گاز عراق 
به شــدت بــه نفع قطر اســت چراکه از 
حوزه مشترک پارس جنوبی و حوزه های 
مشــترک گاز برداشــت و صادر می کند. 
به بــاور او به علت کــم کاری ما، قطر 
تا جایی که بتواند از ســهم ما استخراج 
می کند و می فروشد چراکه ما نمی توانیم 
ایــن کار را انجام دهیــم. او حتی کار را 
تمام شده دانسته و عنوان کرده: »حواس 
مــا به کشــورهای هدف نیســت، قطر 
جایگزین ایران در عراق شــده و ترکیه 
نقش هاب منطقه در قیمت گذاری گاز را 
به عهده می گیرد. بــا این وضعیت حتی 
اگر تحریم ها برداشــته شــود رقابت در 
چنین شرایطی و به دست آوردن جایگاه 
قبلی بسیار ســخت خواهد بود«. حداقل 

در کوتاه مدت ممکن نیســت! با اینحال 
همانطور که گفته شد به نظر می رسد در 
تحلیل این ماجرا تضارب آرا موج می زند. 
چرا کــه یحیی آل اســحاق، رییس اتاق 
مشــترک بازرگانی ایران و عراق، کاملًا 
خلاف این فکر می کند و به اقتصادآنلاین 
می گوید: عراق ناچار به واردات گاز است 
ولــی این که تمــام نیــازش را از جای 
دیگری جز ایــران تأمین کند، حداقل در 
کوتاه مدت ممکن نیســت. بنابراین من 
نگران از دســت دادن بازار عراق نیستم 
و احتمــال می دهــم در نهایت مذاکرات 
انــرژی در قطر موجب نفع ما شــود. او 
توضیح می دهد: قطر الان برای صادرات 
 lng گازش شبکه ندارد و گاز را به صورت
صادر می کند. ایــن یعنی امکان این که 
بتواند جای ما را بگیرد ندارد. فقط مسائلی 
مربوط به ســوآپ گاز مطرح شده و قرار 
اســت قطر به نوعی از امکانات پخش و 
لوله های ما استفاده کند نه اینکه بازار ما 
را به طور کامل بگیرد. آل اســحاق تاکید 
می کند: احتمالًا مذاکــرات اخیر به طور 
کلی درباره سیاست منطقه ای گاز ایران، 
ســوریه، عراق، قطر و... باشد آن هم با 
حفظ منافع همــه. گمان نمی کنم که ما 

بازاری را از دست بدهیم.
دست کم سه، چهار سال زمان لازم است ��

ســابق  مدیرعامل  بیدارمغــز،  حســین 
شــرکت ملی گاز ایــران، نیــز تحلیلی 
شبیه آل اســحاق دارد. او در گفت وگو با 
اقتصادآنلاین توضیح می دهد: من گمان 
می کنم این ماجرا مانوری اســت که طی 
آن عراق ســعی دارد ایران را در موضع 
ضعــف قرار دهد. این تحلیل من با توجه 
به شناختی اســت که از طرف قطری و 
عراقی و توانایــی هر یک دارم. بیدارمغر 
توضیــح می دهد: بعید مــی دانم طرف 
قطری تمایلی داشــته باشد وارد موضوع 
ارتباط ما بــا عراق شــود؛ ضمن اینکه 
عراق هم تــوان این ارتباط را ندارد. اولًا 
این معامله برای قطر پول چندانی ندارد؛ 
ثانیاً قطر تولیدکننده lng است و مصرف 
این گاز نیز نیاز به تاسیســاتی دارد برای 
تبدیل مجــدد به گاز مصرفی. نصب این 
تاسیســات به طور میانگین دست کم سه 
ســال زمان می برد. یعنی حتی اگر اراده 
این کار هم باشد حداقل سه، چهار سالی 

دیگر عملیاتی خواهدشد.

قطر سهم گاز ایران را به مشتریانش می فروشد

خطر از دست رفتن بازار 3۰ میلیون دلاری ایران

سروکله برخی مشتریان قدیمی ایران دوباره پیدا شد

وعده جدید نفتی سه مشتری بدقول ایران

 قیمت نفت برنت در معاملات روز جمعه بازار جهانی افزایش 
یافت اما شــاخص نفت آمریکا با کاهش روبرو شــد. به باور 
تحلیلگران این روزها از یکســو اختلالات عرضه ناشــی از 
بحران میان روســیه و اوکراین و از ســوی دیگرچشم انداز 
افزایش صادرات نفت ایــران در پی مذاکرات، بازار را بیش از 
پیش متاثر کرده است. نگرانی ها نسبت به اختلالات احتمالی 
عرضه ناشــی از حضور نظامی روســیه در مرزهای اوکراین، 
افت قیمتها در هفته گذشــته را محدود کــرد. چرا که غرب، 
روسیه را، که تولیدکننده بزرگ نفت و گاز است، تهدید کرده 
و گفته در صــورت حمله نظامی به اوکرایــن با تحریمهای 
جدیــدی روبرو خواهد شــد. رییس جمهــور آمریکادرحالی 
اعلام کرده »واشــنگتن آماده است با تحریمهای فلج کننده 
اقتصادی به حمله روســیه پاسخ دهد« که این کشور یکی از 
صادرکنندگان بزرگ فرآورده های نفتی به این کشــور است. 
در نتیجــه حالا بعضی از تولیدکننــدگان بنزین آمریکا که به 
واردات نفت روســیه متکی بوده اند، در بحبوحه تشدید تنشها 
در اروپای شــرقی، به دنبال یافتن جایگزین هستند. همزمان 
زمزمه هایی درباره حضور دوباره ایران در بازار نفت جهان، در 
میان اعضای اوپک پلاس شنیده می شود. یک منبع آگاه اوپک 
پلاس اخیرا با بیان این که توافق برای احیای برجام نزدیک به 
نظر می رسد، گفته: »احتمال زیادی وجود دارد که اوپک ایران 
را بــا توافق محدودیت عرضه تطبیق دهد زیرا گزینه دیگری 
وجود نــدارد«.  منبع آگاه دیگری نیز به رویترز گفته: »با رفع 
تحریمها، ایران تولید نفت خود را مطابق با توانمندی تاسیسات 
و منافعش افزایش خواهد داد تا درآمد نفتی از دست رفته خود 
را جبران کند. به نظر من، اوپک پلاس یک سهمیه برای تولید 
نفت ایران تعیین خواهد کرد اما این ســهمیه به تدریج اعمال 
می شــود و ایران با اندکی چانه زنی برای نشان دادن حمایت 
از اوپک، این سهمیه را خواهد پذیرفت«.  در این میان منبعی 
آگاه از تفکر روســیه نیز ماجرا را اینطور تحلیل کرده اســت: 
»برای آمریکا، رفع تحریم ها علیه ایران برای کمک به پایین 
آوردن قیمتهای نفت با توجه به فشار داخلی که دولت بایدن به 

دلیل رشد تورم با آن روبرو شده است، منطقی به نظر می رسد. 
آمریکا ممکن است این مسئله را بررسی کند که عرضه ایران 
تاثیر هر گونه جنگ میان روسیه و اوکراین بر بازارهای جهانی 
نفت را تعدیل خواهد کرد. آمریکا مطمئنا تحریم ها علیه ایران 
را خواهد برداشت زیرا آنها تصمیم گرفته اند روسیه را با توجه 
به تنشهای جاری پیرامون اوکراین، تحت فشار بیشتری قرار 

دهند«.
ایران می تواند افسار قیمت نفت را بکشد؟ ��

حسن مرادی، کارشناس حوزه انرژی، وضعیت فعلی بازار نفت 
را اینطور تحلیل می کند: تنش بین اوکراین و روسیه در مراحل 
جدی است و با این که روسیه اعلام می کند قصد حمله ندارد، 
طرف غربی به این تنش دامن می زند. تا وقتی این تنش ادامه 
دارد، قیمــت نفت هم بالا میرود، همانطــور که حالا هم در 
حال نزدیک شــدن به مرز ۱۰۰ دلار است. او می افزاید: البته 
همزمان مذاکرات نیز ظاهرا به ســمت رسیدن به یک نقطه 
عطف می رود. این موضوع میتواند آثار تنش اوکراین و روسیه 
را کاهش بدهد البته همه چیز بستگی به نتیجه این مذاکرات 
دارد. همه منتظر هستند تا ببینید دود سفیدی از دودکش وین 
بالا می آید یا نه؟ این کارشــناس در پاسخ به این سوال که آیا 
تولید و عرضه ایران در اندازه ای هســت که بتواند قیمت های 
بــازار را تحت تاثیر قرار دهد؟ می گوید: پیش بینی من این بود 
که افزایش تولید ایران حداقل برای سال میلادی جاری بیش 
از یک میلیون بشــکه نخواهد بود. یعنی ما در بهترین حالت 
در مجموع بتوانیم به مرز دو میلیون بشــکه برسیم. این مقدار 
نمی تواند به اندازه بحران اوکراین در بازار نقش آفرینی کند و 
افسار رشد قیمت را بکشد و تاثیر آن خیلی زیاد نیست. مرادی 
ادامه می دهد: با این حال روند تولید نفت ایران میتواند افزایشی 
باشد و ایران احتمالا به ســرعت سهمیه نفتی خود در اوپک 
را بازیابی کند. برای همین هم برخی کارشناســان معتقدند با 
بازیابی ســهمیه ایران در اوپک بالانس قیمت نفت می تواند 
در ســطح جهان تاثیراتی داشته باشــد. او درباره نقش آفرینی 
نفت ایران در بازار جهانی، در صورت تحریم روسیه نیز عنوان 
می کند: حتی اگر آمریکا روســیه را تحریم کند هم ضربه ای 
مانند آنچه ایران خورد، نمی خورد. روســیه با توجه به این که 
بازمانده ابرقدرت شــرق اســت مثل چین به برخی تحریم ها 

توجهی نمی کند. حنای تحریم برای روسیه رنگی ندارد.
بازگشت سه مشتری بزرگ ایران ��

در چنین شرایطی در بازار نفت و درحالی که برخی کارشناسان 
داخلی پیشــنهاد تمرکــز بیشترکشــور روی بازارهای چین، 
کره، ژاپن، یونان، ایتالیا و برخی از کشــورهای اروپای غربی 
را مطرح می کنند، ازقضا در چند روز گذشــته سروکله برخی 
مشــتریان قدیمی ایران هم دوباره پیدا شــده است. با توجه 
به اخبار برخی رســانه ها درباره چشــم انداز توافق هسته ای 
جدید ایران، کره جنوبی که ســابق بر این یکی از بزرگترین 
مشــتریان نفتی ایران در آسیا بود، روز چهارشنبه اعلام کرده 
مذاکراتی برای ازســرگیری واردات نفت ایــران و آزاد کردن 
پول ایران داشته اســت. یک منبع آگاه در گفت وگو با رویترز 
گفته: »یک پالایشــگاه بزرگ کره ای به نظاره تحولات در 
مذاکرات هسته ای نشسته است؛ زیرا نفت ایران از نظر هزینه 
رقابتی بوده و پالایش آن در مقایســه با گریدهای نفتی دیگر 
مانند نفت مکزیک راحت تر اســت. تا هنگامی که دو کشــور 
تصمیم بگیرند تجارت نفت را ازسربگیرند، ما می توانیم نفت 
از ایران خریداری کنیم. از آنجا که ما سابق بر این نفت ایران 
را خریداری می کردیم، نیازی نداریم نفت ایران را در تاسیسات 
خــود امتحان کنیم«. همزمان با ایــن موضوع، رییس هیات 
مدیره پالایشــگاه ژاپنی انئوس هم روز پنج شنبه اعلام کرد 
این پالایشگاه در حال بررسی ازسرگیری واردات نفت ایران در 
صورت توافق طرفین مذاکرات برای احیای توافق هســته ای 
سال ۲۰۱۵ اســت. تسوتومو سوگیموری به خبرنگاران گفت: 
»اگر توافق هســته ای حاصل شود، فقط حدود دو تا سه ماه 

زمان می برد تا واردات نفت از ایران ازسرگرفته شود«

هانا پاکمند
روزنامه نگار

مهفام سلیمان بیگی
روزنامه نگار

نیلوفر محبی
روزنامه نگار
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راه و مسکن

نگاه روز

پروانه کدام رانندگان تاکسی 
باطل می شود؟

مدیرعامل اتحادیه تاکســیرانی های شهری کشور 
گفت: پروانه فعالیت ۲۴ هزار راننده تاکسی در کشور 
که واکسن کرونا نزده بودند در مرحله نخست تعلیق 
شــد که ۶ هزار نفر از آنها بــه دنبال تذکر و تعلیق 
پروانه کار واکســن کرونا را تزریق کردند. مرتضی 
ضامنی افزود: پروانه فعالیت رانندگان تاکســی که 
واکسن کرونا تزریق نکرده اند ازطریق شهرداری ها 
مربوطه تعلیق و ادامه ارائه خدمات نیز از آنها سلب 
شده اســت. وی ادامه داد: در راستای اجرای طرح 
هوشمند مقابله با کرونا که درآن به موضوع رانندگان 
حوزه حمل و نقل عمومی توجه شــده است، تمامی 
اطلاعات رانندگان این بخش در سامانه »ایران من« 
بارگذاری شده است و براســاس اعلام این سامانه 
چنانچه راننده تاکســی رســمی )تاکس زرد رنگ( 
تا کنون واکســن کرونا دریافت نکرده باشد پروانه 
فعالیت وی تعلیق می شــود و خدماتــی هم که از 
طریق اتحادیه تاکســیرانی به وی ارائه می شود نیز 
سلب خواهدشــد. وی با تاکید براینکه این موضوع 
برای رانندگانی که واکسن تزریق نکرده اند اجرایی 
شــده اســت، ادامه داد: بر اساس این ســامانه ما 
اطمینان خاطر داریم که چون این سامانه به وزارت 
بهداشت متصل است این اطلاعات دقیق و درست 
است و از ادامه رانندگانی که واکسن تزریق نکرداند 

جلوگیری می شود.
رانندگان تاکسی مبتلا به کرونا هم اجازه فعالیت ندارند ��

ضامنی خاطرنشان کرد: همچنین براساس اطلاعات 
سامانه ایران من رانندگان تاکسی که به کرونا مبتلا 
شده اند و تست کرونای آن ها مثبت اعلام شده است 
نیز اگر چه تعداد آنها زیاد نیست هم از ادامه فعالیت 
آنها در ایام بیماری جلوگیری می شــود و تا بهبودی 
کامل و ارائه گواهی سلامت اجازه فعالیت نخواهند 
داشــت. وی تاکید کرد: در گام نخست اجرای طرح 
هوشمند مقابله با کرونا در حوزه حمل و نقل عمومی 
کمتر از ۶ درصد رانندگان تاکســی واکســن کرونا 
تزریق نکرده بودند که با محدودیت های ایجاد شده 
ایــن آمار به حدود ۴ درصــد رانندگان فعال ناوگان 
تاکســیرانی کاهــش یافت که امیدورایــم با ادامه 
اعمــال این محدودیت ها و اقناع ســازی رانندگان 
تاکســی برای تزریق واکسن کرونا به سطح خوبی 
برای تزریق واکســن برســیم. مدیر عامل اتحادیه 
تاکســیرانی های شهری کشور گفت: شاید برخی از 
رانندگان تاکســی بنابر دلیلی با تشخیص پزشکی 
مانند گذراندن مدت بیماری، تزریق واکسن توسط 
آنها به تأخیر افتاده باشد که این افراد مجاز به ادامه 
فعالیت هستند تا بعد از گذران محدودیت زمانی آنها 
هم واکســن کرونا را تزریق کنند. پیش ازاین مدیر 
عامل اتحادیه تاکسیرانی های شهری کشور از الزام 
اجرای مصوبات ســتاد ملی مقابله با بیماری کرونا 
خبر داد و گفته بود: تمامــی رانندگان حمل و نقل 
درون شهری )تاکسی های درون شهری، اینترنتی، 
آژانس های تاکسی تلفنی و سرویس مدارس( که تا 
کنون از انجام واکسیناســیون کرونا خودداری کنند 
پروانه فعالیت آنها لغو می شــود. در حال حاضر ۳۱۸ 
هزار تاکسی در کشــور و بیش از ۷۶ هزار دستگاه 
تاکسی در تهران فعال هستند که مسافران را جابه 

جا می کنند.

خبرخوان

صنعت ریلی و رکورد پراکنی

مدیرعامــل راه آهــن در توئیتی اخیــراً مدعی 
شکســتن رکورد حمل ترانزیت ریلی شــده اند. 
خوب! دست شما درد نکند. ضمناً مدعی شده اند 
راه آهــن را با دو هزار میلیــارد تومان بدهی و 
کمترین میــزان لکوموتیو گرم، تحویل گرفته اند 
و این یعنی در این چند ماه حضورشــان و علی 
رغم همه محدودیت ها رکورد هم زده اند. باز هم 

احسنت و تبریک.
جنــاب دکتــر صالحی، از شــما کــه بالاترین 
ســطح تحصیلات آکادمیک را هم دارید )البته 
خوشــبختانه همه پنج مدیرعامل قبلی هم این 
چنین بوده اند و اکثراً با ســال ها تجربه در بخش 
ریلــی( اگر تمایــل به ارائه گــزارش عملکرد و 
پیشــرفت های سازمان دارید که بسیار هم امری 
پسندیده اســت بیایید کمی علمی تر با مخاطبان 
اصلی خود که جامعه صنعت ریلی است صحبت 
کنید. درســتش این بود که اول برنامه می دادید، 
مؤلفه ها و اولویت های کاری خود را مشــخص 
را  ارزیابــی عملکردتان  معیارهــای  می کردید، 
پیشاپیش به اطلاع می رساندید و در یک ساختار 
منسجم و مســتمر آنها را ارزیابی می کردید. آیا 
چنین کاری کرده اید؟اما شــما هــم گویا طبق 
یک روال ناخوشایند مدیریتی که حاصل ساختار 
بیمار حکمرانی اســت دارید پاکت ها را به نوبت 
بــاز می کنید. اینکه قبلی ها چــه ها نکردند و ما 
کردیم، اینکه زمین سوخته با میلیاردها بدهی و 
سیستم فشل تحویل گرفتیم. اما اگر کمی بیشتر 
از معاونان خــود و متخصصان ریلی پرس و جو 
کرده بودید به شما می گفتند که موفقیت مستمر 
در ترانزیت ریلی نتیجه چهار تا سفر و موافقتنامه 
نیســت. ده ها حوزه مختلف در داخل و خارج از 
بخش حمل و نقل در آن دخیل اســت. فضای 
حاکم سیاســی کشــور نقش مهمی در آن دارد. 
یعنی شما فکر می کنید کاهش ترانزیت ریلی از 
یــک و نیم میلیون تن به نیم میلیون تن حاصل 
ضعف سیســتم قبلی و افزایش مجدد آن نتیجه 
توانایی سیســتم فعلی اســت؟ مگر در این چند 
ماه غیر از شــخص شما کدام بخش از بدنه فنی 
و اجرایی ریلی تغییر کرده اســت. یعنی شما یه 
تنه همه آن ناکارآمدی هــا را در بدنه ریلی کنار 
زدید؟ حیف است که به جای تمرکز بر برنامه ها 
و پیگیری مســائل بنیادی ریلی مثل بهره وری 
پایین، سرعت بازرگانی پایین، فاصله تکنولوژیک 
با دنیا، اصلاح ساختار صنعت و ارتقای همکاری 
بــا بخش غیر دولتی توانمنــد، درگیر پاکت ها و 
فضای غیر تخصصی شــوید. فرصتی به شــما 
داده شــده، از آن در جهت ارتقای صنعت ریلی 
به سهم خود به درســتی بهره بگیرید. کسی از 
شما انتظار معجزه و رکورد شکنی ندارد. صنعت 
ریلی کشور ۹۰ ســال است که فارغ از همه بی 
مهری ها و محدودیت ها حرکتی رو به جلو داشته 
اســت، ده ها مدیرعامل آمده انــد و هر یک هم 
سهمی در این موفقیت ها و شاید هم در جاهایی 
شکست ها داشته اند.بدون داشتن برنامه منسجم 
راهی به جایی نخواهید برد و نفر بعدی هم شما 
را به کم کاری و ســوزاندن فرصت ها و تحویل 
زمین ســوخته متهم خواهد کرد. پس لطفاً دیگر 

رکورد نزنید.

کارشناسان بازار مسکن معتقدند تغییرات 
بازار مســکن در ۳ ماه ابتدایی سال آینده 
وضعیتــی مشــابه ۳ ماه پایانی امســال 
)زمستان ۱۴۰۰( خواهد داشت؛ به عبارتی، 
میزان معاملات تغییر نسبی نخواهد کرد. 
در پی شــنیده شــدن خبرهای خوبی از 
مذاکرات کشورمان با طرف های خارجی 
در وین، رفته رفتــه بازارهای مختلف در 
حال احیا هستند؛ کاهش قیمت ارز و سکه 
و طلا در روزهای گذشــته، نوید تسری 
ثبات در این بازارهــا به بازارهای موازی 
خصوصاً بــازار مســکن و حتی کاهش 
قیمت ها را می دهد. هــر چند که برخی 
بازار مسکن  تأثیرپذیری  با  کارشناســان 
از کاهش قیمــت در بازارهــای موازی 
موافق نیستند و »چسبندگی قیمت ها در 
بازار مســکن« در کنار »نامتوازن بودن 
عرضــه و تقاضا« که ناشــی از مقاومت 
نهاد سیاستگذار بخش مسکن دولت های 
یازدهم و دوازدهم در برابر افزایش تولید 
مســکن بود را از عوامل مخالفت خود با 
ادعای »کاهش شدید قیمت مسکن« در 

ماه های آتی عنوان می کنند.
کاهش  �� اینکه  املاک:  اتحادیه  رئیس  نایب 

شدید قیمت مسکن عده ای را ورشکسته کند، 
قبول ندارم

حســام عقبایــی نایب رئیــس اتحادیه 
مشــاوران املاک اســتان تهــران بازار 
مســکن در ســال جاری را به طور کلی 
یک بازار رکودی عنوان و اظهار کرد: در 
قیمت های مسکن شاهد کاهش نبودیم؛ 
در فصل پاییز یک رشد نسبی در مقایسه 
با ماه های قبــل از آن رخ داد؛ اما با ورود 
به زمســتان، این رشد دوباره متوقف شد 
و بازار مســکن در یک وضعیت رکودی 
در بخش خرید و فروش به ســر می برد؛ 
قیمت ها نیز تا حدودی در ثبات به ســر 

می برند.
تا اواخر بهار ۱۴۰۱، بازار مسکن آرام است ��

وی افزود: پیش بینی من از بازار مسکن 
در ســال آینده این اســت که در ۳ ماه 
ابتدایی، بازار مســکن وضعیتی مشابه ۳ 
ماه پایانی امسال )زمستان ۱۴۰۰( خواهد 
داشت؛ به عبارتی، میزان معاملات تغییر 
نســبی نخواهد داشــت و بهار آرام و بی 
تلاطمی را در بازار مسکن در پیش داریم. 
اقتصاد مسکن، احتمال  این کارشــناس 
افزایش معامــلات در اواخر بهار و اوایل 
تابستان ســال آینده را محتمل دانست و 
گفت: با توجه به رکود چند ماهه، احتمالًا 
این توقف معاملات در تابســتان ۱۴۰۱ 
شکسته می شــود لذا تعداد معاملات در 

اواخر خرداد بیشتر می شود.
توافق در مذاکرات حباب قیمت مسکن را  ��

می ترکاند
وی در خصوص اثرگذاری نوسانات ارزی 
یا دستیابی به توافقات بین المللی در بازار 
مسکن تصریح کرد: دستیابی به توافق های 
بین المللی در قیمت مسکن مؤثر است و 
نرخ ها را به قیمت واقعی آن برمی گرداند؛ 
اما اینکه مــردم را نگران کنیم و بگوییم 
برخی ممکن است ورشکسته شوند، قبول 
ندارم؛ بازار مسکن یک بازار مقاومی است 
و تا زمانی که توازن میان عرضه و تقاضا 

برقرار نشــود، به تلاطمی که در وضعیت 
اقتصــاد کلان و همچنین وضعیت مردم 
اثر منفی بگذارد، دچار نخواهد شــد؛ اما 
حباب قیمت ها که بــه صورت نامتعارف 
ایجاد شده، ترکیده خواهد شد و قیمت ها 
به قیمت واقعی نزدیک تر شــده و قدرت 

خرید مردم بالا می رود.
کاهش قیمت دلار در کاهش قیمت مسکن  ��

مؤثر است؟
عقبایی درباره تأثیر کاهش قیمت دلار بر 
بازار مســکن نیز یادآور شد: کاهش دلار 
نیــز در کاهش قیمت بی تأثیر نیســت 
اما به تنهایی عامل تغییر قیمت مســکن 
نیســت و عوامل متعددی در ایجاد تغییر 
در قیمت بازار مسکن مؤثر است. قیمت ها 
در مســکن یک مقوله بلندمدت است که 
بعضاً تغییرات در ســایر بازارها، ۶ ماه تا 
یک ســال زمان می برد تا در بازار مسکن 
تأثیرگذار باشد و مانند دلار و طلا در کوتاه 
مدت اثرپذیر نیست. نایب رئیس اتحادیه 
مشاوران املاک اســتان تهران گفت: با 
توجه به اینکه دولت سیزدهم شعار احداث 
۴ میلیون مسکن را سر داده و باید از نیمه 
دوم سال آینده شاهد آغاز احداث و حتی 
بهره بــرداری از تعــدادی از این واحدها 
باشــیم، مطمئناً در کنترل قیمت مسکن، 
ایجاد بــازار رقابتی و حتی کاهش قیمت 

مسکن هم نقش مثبتی ایفا کند.
کارشناس اقتصاد مسکن: بازار مسکن در برابر  ��

کاهش قیمت ها مقاومت می کند
خشایار باقرپور کارشناس اقتصاد مسکن 
درباره پیش بینی بازار مســکن در سال 
آینده و تأثیر توافقات بین المللی و نوسانات 
ارزی بر این بــازار اظهار کرد: با توجه به 
کندی بازار مسکن و همچنین چسبندگی 
قیمت هــا، این بازار دیرترین تأثیرات را از 
بازار ارز چه کاهشی و چه افزایشی خواهد 
داشــت. وی افزود: تجربه های سال های 
گذشته نشــان می دهد هیچ وقت کاهش 
ارز بر روی کاهش قیمت مســکن اثری 
نداشته است؛ در همین دو سه سال اخیر، 
در مقطعــی قیمت دلار تا ۱۹ هزار تومان 
افزایش یافت و سپس به کانال ۱۳ هزار 
تومان کاهــش یافت و مدت ها در همین 
دامنه باقــی ماند؛ اما دیدیــم که قیمت 
مسکن در همین مقطعی که از دلار ۱۸ تا 
۱۹ هزار تومانی به ۱۳ تا ۱۴ هزار تومان 
کاهش یافت، قیمت مســکن که پیش از 
آن به دلیل افزایش نرخ دلار رشد داشت، 

به قیمت های سابق بازنگشت.
مسئولان بخش مسکن سیگنال غلط به مردم  ��

ندهند
وی با اشــاره به شنیده شــدن خبرهای 
خوبی از مذاکــرات بین المللی و کاهش 
قیمت دلار در روزهــای اخیر، بیان کرد: 
مسئولان سیگنال غلط به مردم ندهند و 
مانند آبان ماه ســال گذشته اعلام نکنند 
که مردم خانه نخرند و قرار اســت ارزان 
شود؛ این شــعارها نه پشتوانه علمی دارد 
و نه ســابقه تاریخی در بازار مسکن؛ این 
سیگنال ها جز اینکه به بازار مسکن لطمه 
بزند و سبب فشرده شــدن فنر قیمت ها 
شــود تا یک جایی ناگهانــی بپرد، هیچ 
اثــر دیگر ندارد و عمــلًا به تعمیق رکود 
بازار مســکن و تعطیلی معاملات مسکن 
و کاهش شــدید گردش مالی در بخش 

مسکن می انجامد.

پیش بینی بازار مسکن در ۱۴۰۱

توافق، حباب قیمت مسکن را می ترکاند!

کهنسالی در حمل و نقل!
افزایش سن ناوگان حمل و نقل کشور با توقف طرح اسقاط خودرو و واردات

کارشــناس صنعت خــودرو با انتقاد از عــدم توجه به طرح 
اسقاط خودرو گفت: درحال حاضر در سواری ها عمر متوسط 
فرســودگی ۱۲ تا ۱۴ سال اســت این درحالی است که در 
کشــورهای دیگر سن فرسودگی خودروها رقم کمتری را به 
خود اختصاص داده است. فربد زاوه کارشناس صنعت خودرو 
درخصوص چالش های پیش روی طرح اســقاط خودروهای 
فرســوده، گفت: از سال ۹۷ که واردات خودرو ممنوع شد به 
نوعی تمام منابع مالی اجرای طرح اسقاط خودرو دچار مشکل 
شد. در کنار این موضوع باید به کاهش حجم تولید خودرو در 
کشور نیز اشاره کنیم که همین موضوع عاملی شده تا طرح 

اسقاط خودرو به نحو مناسبی اجرایی نشود.
وی با بیان اینکه ســن فرسودگی ناوگان حمل و نقل کشور 
افزایش پیدا کرده اســت، افزود: ما هیچ اقدام تشویقی برای 
اســقاط خودرو در نظر نگرفته ایم و بالحاظ کردن این نکته 
کــه کاهش حجم تولیــد خودرو نیز در کشــور بوجود آمده 
مردم رقبتی به اسقاط ندارند درحال حاضر در سواری ها عمر 
متوسط فرسودگی ۱۲ تا ۱۴ سال است و در مینی بوس ۲۴ 
سال این درحالی است که در کشورهای دیگر سن فرسودگی 

خودروها رقم کمتری را به خود اختصاص داده است.
مهدی کیهان پور مسئول آلایندگی منابع متحرک سازمان 
حفاظت محیط زیست گفت: مشــکل اساسی ما در اسقاط 
خودرو این اســت که ضمانت اجرایی کافی وجود ندارد و به 
نوعی مسئله تشویقی است. در ماده دو قانون هوای پاک در 
خصوص اســقاط موتورسیکلت مطالبی عنوان شده است اما 
در نهایت مصرف کننده خود را الزام به این موضوع نمی داند 
و حتی حاضر اســت جریمه ها را پرداخت کند اما موتور خود 
را اسقاطی نکند نکته مهم اینجاست قیمت گذاری ها نیز در 

اسقاط خودرو مؤثر است.
وی افزود: در کلان شــهرها بیــش از ۶۰ درصد آلودگی ها 
مربوط به منابع متحرک اســت اما نکته جالب اینجاست در 
خــود تهران ۵۰ درصد آلودگی هوا ناشــی از منابع متحرک 
است. اما نکته مهمتر اینجاست ما علاوه بر اسقاط خودرو با 

معضل سوخت نیز روبرو هستیم.
این کارشــناس حوزه محیط زیست تصریح کرد: در ناوگان 
دیزلی ما با معضل ســوخت نامناسب روبرو هستیم که مانع 
تراشــی ها در اســقاط خودروهای دیزلی باعث شده حجم 
مشــکلات در این بخش افزایش پیدا کنــد برای حل این 
موضوع ما نیازمند کار کارشناســی و همفکری با مسئولان 
مربوطه هستیم. نباید طرح را کنار بگذارید یا فقط به اسقاط 
خودرو توجه شــود در نوســازی ناوگان بایــد ما به دو نکته 
اسقاط خودرو و ســوخت توجه ویژه ای داشته باشیم. کیهان 
پور با اعلام اینکه بحث واردات کامیون های مستعمل مطرح 
شده اســت، افزود: این موضوع اگر به نحو مناسبی اجرایی 

شــود می تواند نتایج مناسبی داشته باشد اما باید این نکته را 
توجه کرد که ســازمان محیط زیست فقط جایگاه نظارت را 
برعهده دارد و باید ســایر دستگاه های متولی به این موضوع 
ورود پیــدا کرده و نظــارت لازم را انجام دهند. وی در ادامه 
صحبت های خود به گواهی اسقاط معادل اشاره کرد و افزود: 
این موضوع نیز یک معضل اساسی است که فرایند آن باید 
اصلاح شود. برای حل این موضوع پیشنهاد داده ایم گواهی 
اســقاط به صورت اعتباری صادر شود و حتی نرخ مشخصی 
داشته باشد تا شاید با این راهکار از چند نرخی بودن گواهی 

اسقاط جلوگیری نماییم.
زاوه در ادامــه صحبتهــای کیهان پور تصریــح کرد: باید 
ماهیت قانون اســقاط خودرو از حالت تشویقی خارج شود و 
برخوردهای تنبیهی برای عدم اجرایی آن لحاظ گردد. مشکل 
اساسی ما اینجاست اگر مردم خودرو را اسقاط نکنند مجبورند 
جریمــه پرداخت کنند اما با توجه بــه کاهش حجم تولید و 
افزایش قیمت خودرو پرداخت این جریمه ها از اسقاط خودرو 
برای مردم منطقی تر شــده اســت. چرا باید فردی کامیون 
فرسوده خود را اسقاط کند درحالی که برای آن بارنامه صادر و 
حتی سوخت واریز می شود. باید برای مدیریت اسقاط خودرو 

تصمیم مناسبی اعمال گردد.
وی بــا اعلام اینکه ســاختار بازار امروز به اســم حمایت از 
خودروســاز مختل شده است، افزود: باید مکانیزم های لازم 

برای ورود خودرو به کشور اعمال شود.
کیهان پور نیز تصریح کرد: متاسفانه کاتالیست های اجاره ای 
یک مشکل اساسی بوجود آوردند به نحوی که در مراکز معاینه 
فنی برای گرفتن معاینه فنی کاتالیستها اجاره داده می شوند 
و بعد از ان کاتالیستها برگردانده می شود موتورسیکلت های 
کاربراتوری نیز در الایندگی هوا نقش بسیار مهمی دارند در 

این زمینه پیشــنهاد می شــود نظارت کافی بر فرایند اسقاط 
خودرو انجام و حتی گواهی معاینه فنی مکانیزه تر شود.

وی تصریــح کرد: ناوگان حمــل و نقل عمومی بیش از ۲۰ 
درصد آلایندگی هوا را به خود اختصاص دادند اما مهم است 

۵۰ درصد ناوگان حمل و نقل عمومی کشور فرسوده است.
این کارشناس حوزه محیط زیست اضافه کرد: باید این نکته 
را درنظر گرفت که علاوه بر اســقاط خودرو به اســتفاده از 
سوخت مناسب نیز توجه ویژه ای صورت گیرد. معیار مصرف 
ســوخت در خودروهای فرسوده بسیار بالاست. در این مسیر 
پیشــنهاد کرده ایم صاحبان خودروهای فرســوده بتوانند با 
گواهی اسقاط در طرح پیش فروش شرکت های خودروسازی 
شرکت کنند حتی می توان سازمان مشخصی را برای اسقاط 
خــودرو درنظر گرفت تا این بخش بــه صورت ویژه گواهی 

اسقاط و معضلات پیش روی آن را برطرف نماید.
زاوه در ادامه صحبت های این مقام مسئول در سازمان محیط 
زیست با تاکید براینکه لزومی به ایجاد یک نهاد جدید برای 
اسقاط خودرو نیست، گفت: مسئله اسقاط خودرو یک مسئله 
اقتصادی است و باید با آن به صورت اقتصادی برخورد شود. 
می توان در یک برنامه سه تا ۵ ساله مسیر را به سمت اصول 
بدیعی در اقتصاد ســالم حرکت داد و با کاهش تعرفه مسیر 
واردات خودرو را به کشور محیا کرد در این شرایط خودروساز 
نیز ملزم است محصولاتی با کیفیت و مصرف سوخت پایین 
تولید نماید. کیهان پور نیز پیشــنهاد کرد: باید پیگیر ارتقای 
سوخت باشیم وزارت نفت از برنامه توزیع بنزین یورو ۴ عقب 
است و باید این نکته را در نظر گرفت نوسازی ناوگان حمل 
و نقل کشــور بدون توجه به ارتقای ســوخت ممکن نیست 
به اعتقاد بنده اســقاط خودرو در کنار ارتقای کیفیت سوخت 

می تواند نتایج مناسبی را داشته باشد.

بازتاب

به مناسبت هفته سلامت مردان 
پایگاه مشاوره پزشکی در ایستگاه های 

منتخب متروی تهران برگزار می شود

سرپرست معاونت امور فرهنگی و اجتماعی شرکت 
بهره برداری راه آهن شهری تهران و حومه از اجرای 
طرح مشــاوره پزشکی به مناســبت هفته سلامت 
مردان خبر داد. ســید محمد نقیب با اعلام این خبر 
گفت: همزمان با هفته سلامت مردان پایگاه مشاوره 
پزشکی در ایستگاه های منتخب متروی تهران باهدف 
ارتقای فرهنگ سلامت مسافران و در راستای ارائه 
خدمات پزشکی برپا شده است.وی با اشاره به اینکه 
طرح میز مشاوره پزشــکی و انجام تست قند خون 
در ایســتگاه های منتخب مترو با همکاری اداره کل 
سلامت و مناطق شــهرداری تهران برگزار می شود 
افزود: پایگاه های مشاور پزشکی از ۲ تا ۵ اسفندماه 
در ایســتگاه های تجریش، امام خمینی )ره(، شهید 
بهشــتی و امام حسین )ع( از ســاعت ۱۰ تا ۱۲ به 
شهروندان و مسافران خدمات رسانی می کنند. گفتنی 
است، اولین پنجشنبه اسفندماه هرسال به عنوان روز 

مـلی ســــلامت مـــردان نام گذاری شده است.

برهان محمودی
روزنامه نگار

مجید بابایی
کارشناس حمل ونقل
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گردشگری

نگاه روز

جزیره وادهو مالدیو ساحلی که در 
شب می درخشد

کشــور مالدیو در مجاورت اقیانوس هند قرار دارد. 
۱۲۰۰ جزیره در مالدیو قرار دارد که هر کدام از این 
جزایر زیبایی خاص و منحصر به فردی دارد. یکی از 
این جزایر وادهوو است که به دلیل داشتن سواحل 
و مناظــر زیبا و باور نکردنی اش و همچنین پدیده 
طبیعی دریای ستارگان شهرت دارد.جزیره وادهوو 
با جمعیت ۵۰۰ نفری هر ساله میزبان گردشگران و 
توریست های زیادی از سراسر دنیا است. در مالدیو 
ایــالات Raa Atoll قرار دارد کــه این ایالات از 
بهترین استراحتگاه ها و دیدنی های زیبایی برخوردار 
اســت و نزدیک به پانصد نفر جمعیت دارد.دریای 
ســتارگان یک پدیده طبیعی در وادهوو است که 
همه ســاله باعث جذب گردشگران زیادی به این 
منطقه می شود. از سراسر جهان توریست ها برای 
تجربه کردن یکی از به یاد ماندنی ترین منظره هایی 
که در طول دوران عمر خــود خواهند دید به این 

جزیره سفر می کنند.
پدیده طبیعی دریای ستارگان چیست؟ ��

دریــای اطراف جزیــره وادهــوو دارای میکروب 
و باکتری هــای بســیاری اســت که بــه آن ها 
فیتوپلانکتون گفته می شــود. فیتوپلانکتون ها در 
روز نور خورشید را در خود ذخیره می کنند و با رها 
کردن انرژی، برخورد با موج های دریا و اکســیژن 
آب ماننــد مرواریدهای آبی رنگ می درخشــند.

فیتوپلانکتون ها دارای مواد مضری برای ماهی ها، 
انســان ها و موجودات زنده دیگر هستند و همین 
درخشــندگی آن ها بر اثر برخورد با موج های دریا 
باعث می شــود موجودات دریایی از خوردن آن ها 
اجتناب کنند، اما گاهی اتفاق می افتد که ماهی ها 
فیتوپلانکتون هــا را بخورند. فیتوپلانکتون ها در 

بدن ماهی ها همچنان درخشان هستند.
زمان رخداد پدیده طبیعی دریای ستارگان؟ ��

هیچ کس برای رخداد این پدیده طبیعی نمی تواند 
زمان مشخصی را معلوم کند زیرا به عوامل مختلفی 
مانند رشد فیتوپلانکتون ها و شرایط آب و هوایی 
بســتگی دارد. همانطور که گفتیــم مالدیو ۱۲۰۰ 
جزیره دارد که جزیره وادهوو یکی از معروف ترین 
آن ها است. در این ۱۲۰۰ جزیره که در مالدیو قرار 
دارد بسته به شرایط مناســب می توان این پدیده 
طبیعی را مشاهده کرد.به گفته افراد محلی و بومی 
این منطقه، پدیده طبیعی دریای ســتارگان بیشتر 
در اواخر تابستان تا پایان ســال دیده می شود اما 
نمی توان گفت این حتماً درست است و جزو حدس 
و گمان های شخصی هســتند. زیرا در این ۱۲۰۰ 
جزیره مختلف، زمان و مکان دقیق برای رخداد این 

پدیده نادر و شگفت انگیز متفاوت است.
زمان مناسب برای سفر به مالدیو چه موقع است؟ ��

پیشنهاد ما به شما تجربه کردن حداقل یک بار سفر 
به جزیره وادهوو و دیگر جزایر مالدیو است. مالدیو 
به بهشــت شرق آسیا معروف است ودر طول سال 
آب و هوای گــرم و آفتابی دارد و همین امر باعث 
می شود تا گردشــگران در همه فصل ها به مالدیو 
ســفر کنند و از آن لذت ببرند. اما گاهی باران های 
موســمی در این مناطق اتفاق می افتد و اگر شما 
قصد ســفر به جزایر مالدیــو را دارید حتماً از وضع 
آب و هوای آن جا مطلع شوید.اگر مشتاق سفر در 
شلوغی هستید باید بدانید که در ماه های دسامبر و 
مارس بیشترین گردشگران به جزایر مالدیو و جزیره 
وادهوو ســفر می کنند و در این ماه ها اوج رونق و 
جنب و جوش اســت. البته ناگفته نماند که دلایل 
ســفر شــما به مالدیو می تواند مختلف باشد.شما 
در هر موقع از ســال بخواهید می توانید به بهشت 
شرق آسیا ســفر کنید. علاقمندان به آفتاب گیری 
باید در ماه های تابســتان به این جزایر سفر کنند 
زیرا بارش ها در این زمان بســیار کم است و فصل 
گرم و خشــک مالدیو است که دمای آن ۳۰ تا ۳۳ 
درجه سانتی گراد است. در فصل تابستان به دلیل 
گرم بودن بدن شــما ممکن است دچار کم آبی و 
آفتاب ســوختگی شود.در ماه می گردشگری رونق 
کمتری دارد و تا ماه اکتبر همچنان خلوت اســت. 
اگر قصد ســفری ارزان را دارید در این ماه ها باید 
سفر کنید. زیرا نبود رونق گردشگری باعث معتدل 
شدن هزینه ها می شود و از این نظر فصل مناسبی 
برای سفر است و از تفریحاتی چون: موج سواری، 
غواصــی و تفریحات دریایی کــه در این فصل از 
سال مشتاقان خاص خود را دارد بهره ببرید.تمیزی 
و پاکیزگــی محیط جزیره وادهــوو از ویژگی های 
منحصر به فرد آن است که بسیاری را مجذوب خود 
کرده اســت. آب های این جزیره، زلالی و شفافیت 
خاصی دارند به طوری که زبانزد همه است. شدت 
زلال بودن آب ها به قدری است که می توان سنگ 
ریزه ها، ماهی ها و دیگر موجودات زنده داخل آب را 
به راحتی مشاهده کرد.مالدیو و جزایر آن، معروف به 
زیبایی طبیعی هستند و در دوران کرونا تنها مقصد 

جهانی محسوب می شوند که همیشه باز هستند. 

گزارش

هشدار خدمه پرواز برای غذا 
خوردن در هواپیما

ممکن است سلامت شخصی شما در طول وعده 
غذایی یا میان وعده در معرض خطر قرار بگیرد. 
اگر پرواز شما ۴ یا ۱۲ ساعته باشد، ممکن است 
این فرصت را داشــته باشید که چند گزینه شام 
مختلــف بخرید، و حتی گاهــی اگر یک وعده 
غذایی نمی خورید، دیدن اینکه مهماندارتان یک 
گاری پــر از تنقلات و نوشــیدنی ها را در راهرو 
می چرخاند، ممکن است چیزی باشد که مشتاقانه 
منتظر آن هستید. اما موارد وجود دارد که باید آنها 

را رعایت کنید.
هرگز غذایی که به سینی میز شما برخورد کرده است  ��

نخورید
چه یک کاسه پاستا یا یک کیسه چیپس، ممکن 
است شما کسی باشــید که دوست دارد حداقل 
چیزی در پرواز خــود بخورد. غذا می تواند باعث 
شود برای سفر طولانی پیش رو احساس راحتی 
و انرژی بیشــتری داشته باشید، با این حال، این 
امکانات پروازی )میز( بســیار غیر بهداشتی تر از 
آن چیزی است که فکر می کنید. لیندا فرگوسن، 
 Reade«s( مهماندار هواپیما، هنگام صحبت با
Diges( هشدار داد که اگر تکه ای از غذای شما 

روی میز افتاد، نباید آن را بخورید.
او گفت: این میزهای ســینی برای انواع چیزها 
اســتفاده می شود، در طول پرواز، پدر و مادری را 
دیدم که بچه ها را روی میزهای ســینی عوض 
می کننــد. من افرادی را دیده ام که پاهای برهنه 

خود را روی میزهای سینی گذاشته اند.
قبل از استفاده، سینی خود را حتماً ضدعفونی کنید ��

جــدا از اینکه هنگام اســتفاده از این میز، غذای 
خود را در ظــرف آن نگه دارید، راه های دیگری 
نیز وجود دارد که می توانید از تمیزی فضای خود 
اطمینان حاصل کنید. به عنوان مثال، همیشــه 
باید تمام میز ســینی خود را قبل و بعد از پایین 
کشیدن آن با یک دســتمال ضدعفونی کننده، 

ضدعفونی کنید.
تحقیقات نشــان داده اســت که میزهای سینی 
پناهگاه های امنی برای میکروب ها هســتند. در 
یک مطالعه در سال ۲۰۱۵، سایت اطلاعات پرواز 
و ماشین حساب سفر TravelMath نمونه هایی 
از ســطوح ســخت را در پنج فرودگاه مختلف و 

چهار پرواز مختلف جمع آوری کرد.
 EMlab P&K این نمونه ها برای آزمایــش به
ارسال شــدند، نتایج نشــان داد که از بین تمام 
ســطوح دیگر، که برخی از آنها شــامل دکمه 
شستشوی دستشویی، ســگک کمربند ایمنی و 
دریچه هوای بالای ســر بودند، میزهای سینی 
حاوی بیشــترین میزان میکروب بودند. در تمام 
چهــار پرواز، میزهــای ســینی دارای میانگین 
۲۱۵۵۵ واحد کلنی تشکیل دهنده باکتری در هر 

اینچ مربع بودند.
 CBC مطالعه دیگری در سال ۲۰۱۸ که توسط
Marketplace انجام شد، همچنین نشان داد که 

میزهای سینی اغلب تمیز نمی شوند.
قوانین دیگری نیز وجود دارد که باید هنگام غذا  ��

خوردن در هواپیما رعایت کنید
خوردن غذاهایی که روی میز ســینی شما افتاده 
تنها کاری نیســت که باید در پرواز از انجام آن 
اجتناب کنید، به گفته توماس روسو، MD، استاد 
و رییس بیماری های عفونی در دانشــگاه بوفالو، 
در دوران همه گیری ویروس کرونا شــما نباید 
همزمان با دیگر مسافران غذا بخورید. ایده خوبی 
اســت که بعد از اینکه اطرافیان شما وعده های 
غذایی خود را به پایان برســانند، شما شروع به 
خوردن غذایتان کنید زمانی که دیگر مســافران 

ماسک های خود را دوباره بزنند.

وزارت گردشــگری و آثار باســتانی اردن 
از کشــف مجموعه ای از سنگ نگاره های 
۹۰۰۰ ساله و متعلق به دوران نوسنگی، در 
صحرای جنوب شرقی این کشور خبر داد.

بنا بر اعــلام وزارت گردشــگری و آثار 
باســتانی اردن در کنفرانــس مطبوعاتی 
اخیر، طی اکتشــافی بــزرگ در صحرای 
جنوب شــرقی این کشــور، مجموعه ای 
از ســنگ نگاره های ۹۰۰۰ ساله و متعلق 
به دوران نوســنگی یافت شده است. این 
اکتشاف توسط تیمی حرفه ای و متشکل از 
اردنی و فرانسوی صورت  باستان شناسان 
گرفت. باستان شناســان بر این باورند که 
این محوطه باســتانی به تاسیسات آیینی 
که  داشــته  اختصاص  منحصربه فــردی 
به منظور شکار غزال به کار می رفته است. 
این ســنگ نگاره های غول پیکــر که به 
نوعی  »بادبادک صحرا« مشهور شده اند، 
تله ســنگی بوده اند و بــه گفته محققان، 
قدیمی ترین مجســمه های بزرگ ساخت 

بشر محسوب می شوند.
این اکتشــاف، بخشــی از آخرین فصل 
از کاوش هــای اکتبــر ســال ۲۰۲۱ در 
 )SEBAP( صحرای جنوب شــرقی اردن
محسوب می شود که به سرپرستی »محمد 
بی ترونه« و »وائل ابوعزیزه« انجام شــد. 
این تیم باستان شناسی در دهه گذشته در 

حال بررســی و کاوش در منطقه مذکور 
بوده اند. تله های شکار موسوم به بادبادک 
صحرا، نوعی دیواره ســنگی محســوب 
می شدند که با هدایت طعمه به کمین گاه، 
امکان شــکار آن را فراهم می ســاخت. 
نمونه ای از این تله های ســنگی نخستین 
بار سال ۲۰۱۳ در منطقه »جبل الخشابیه« 
توسط این تیم باستان شناسی رویت شده 
بود. کشف بادبادک های صحرا به کشف 
کمپ هایی نیز منجر شده است که به نظر 
می رســد مکان هایی برای اسکان موقت 
بوده اند.  ماقبل تاریخ  دوران  در  شکارچیان 
این کمپ های دایره شکل و نیمه زیرزمینی 
حاوی قطعات ســفال و اســتخوان های 
باستانی هستند. محققان اذعان دارند که 
کشف این تله های ســنگی و کمپ های 

شکار، بینشی جدید از خلاقیت و روحیات 
این انســان های باســتانی ارائه می دهد. 
مشهورترین تخته سنگ های حجاری شده 
که بــا نام های »غســان و ابوغســان« 
نام گذاری شــده اند، به ترتیــب دارای ۷۰ 
و ۱۲۰ ســانتی متر ارتفــاع هســتند. این 
بادبادک های صحــرا دارای حکاکی هایی 
از چهره انســان هستند که در تخته سنگ 

کوچک تر، جزئیات چهره نمایان تر است.
باســتانی  این محوطه  یافته های  ســایر 
عبارت اند از یک سنگ محراب آیینی، یک 
آتشــدان، مجموعه ای با دقت چیده شده 
از حدود ۱۵۰ فســیل دریایی و همچنین 
مجســمه های حیوانات و اشــیای سنگ 
چخماق که با ظرافت ســاخته شــده اند. 
وزارت گردشــگری و آثار باســتانی اردن 

در بیانیــه خود تصریــح می کند:معماری 
محوطه SEBAP، تنها نمونه به جای مانده 
از دوران نوسنگی در سراسر جهان است. 
ایــن حکاکی های نــادر آنترومورفیک، از 
قدیمی ترین نشــانه های هنر باســتان در 

خاورمیانه محسوب می شوند.
تیم تحقیقاتی بر این باور است که محراب 
و آتشــگاه موجود در این محوطه حکایت 
از این دارد که احتمالًا از این مکان جهت 
تقدیم قربانی استفاده می شده است. هیئت 
باستان شناسی صحرای جنوب شرق اردن 
در این رابطــه می گوید: نمادهای مقدس 
و آیینــی این محوطه بــه احتمال زیاد به 
برای  ماوراءالطبیعی  نیروهــای  فراخوانی 
توفیق در شکار و فراوانی طعمه ها ارتباط 
داشته است. بی تردید، این موضوع پرده از 
نمادگرایی، بیان هنری و همچنین فرهنگ 
دوران  ناشناخته  این جمعیت های  معنوی 
نوســنگی خواهد برداشــت که در شکار 
انبوه غزال ها با اســتفاده از »بادبادک های 
صحرا« تخصص داشتند. شایان ذکر است 
که اولین معبد شناخته شده در تاریخ بشر، 
»مجموعه گوبکلی تپه« در جنوب شرقی 
آناتولی ترکیه محسوب می شود. محققان 
معتقدند که این معبد نیز توسط شکارچیان 
ساخته شده اســت. این سازه سنگی ۱۱, 
۵۰۰ ساله توســط باستان شناس آلمانی، 
»دکتر کلاوس اشــمیت« در سال ۱۹۹۴ 
کشف شــد و قدمتی بیش از استون هنج 

بریتانیا دارد.

کشف سنگ نگاره های ۹۰۰۰ ساله در صحرای اردن

بادبادک صحرا

حضور نه چندان قدرتمند ایران در اکسپو ۲0۲0 دبی
حدود یک ماه دیگر تا پایان اکسپو دبی یکی از وسیع ترین 
و پرخرج ترین نمایشــگاه های جهان کــه برگزاری آن به 
واســطه شــیوع کرونا به تاخیر افتاد، باقی مانده است. این 
رویداد پس از المپیک و جام جهانی فوتبال یکی از بزرگترین 
رویدادهاســت که فرهنگ ملل را با نگاهی به زندگی آینده 

معرفی می کند.
ایران نیز در فضایی به وســعت ۲۰۱۴ متر مربع از ســایت 
اکســپو با معماری سنتی و معاصر الهام گرفته از قصه های 
هزار و یک شب شهرزاد برپا شده و زوایایی از اقتصاد، توسعه 
اجتماعی و فرهنگ ایران بر پایه تمدن و سنت های باستانی، 
آداب  و رســوم و مردم را نمایش می دهد و به همزیســتی 

صلح آمیز اشاره دارد.
امید عدیلی، یــک راهنمای گردشــگری، در گفت وگو با 
ایسنا به شــرح جزئیات اکسپو ۲۰۲۰ دبی پرداخت و اظهار 
کرد: شــاید نتوان به عملکرد ایران در این دوره اکسپو نمره 
خوبی اختصاص داد اما از دیدگاه من حضور ایران در اکسپو 
می تواند بسیار اثربخش باشــد و همین مورد که توانستیم 
غرفه ویژه ای در این دوره داشــته باشــیم، جای امیدواری 

است.
وی اضافه کرد: همچنین حضور در اکســپو ۲۰۲۰ دبی در 
کنار کشورهای مطرح اقدامی تاثیرگذار است؛ البته آنطور که 
باید و شاید نتوانستیم خودمان را نسبت به سایر کشورهای 
هم تراز به شــکلی متمایز معرفی کنیم؛ به عبارتی حضور 
در ایــن دوره از اکســپو فرصت خوبی برای کشــور بود و 

می توانستیم استفاده بهتری از آن داشته باشیم.
این راهنمای گردشگری ادامه داد: از دیدگاه من شرکت در 
هر نمایشگاهی و نشــان  دادن چهره واقعی ایران می تواند 
برای رشد و توســعه صنعت گردشگری کشور مفید باشد. 
اکسپو نیز از این موضوع متمایز نیست و با توجه به فاصله 
نزدیک ایران با کشور امارات فرصت خوبی فراهم بود تا با 
شرایط کامل تری در این برنامه حضور داشته باشیم چرا که 
در دوره آینده که میزبانی با کشــور ژاپن است ارسال نیرو و 

اجرای ایده ها به راحتی شکل نخواهد گرفت.
ایران هراسی  �� کاهش  در  بین المللی  نمایشگاه های  در  حضور 

تاثیرگذار خواهد بود
عدیلی در خصوص تاثیر شرکت در این نمایشگاه مبنی بر 
کاهش ایران هراســی در دنیا خاطرنشان کرد: قطعا حضور 
ایران در نمایشگاه های مختلف می تواند اثر ایران هراسی را 
خنثی کند و چهره واقعی مردم ما را به دیگر کشورها نشان 
دهــد. البته برای این کار نیاز اســت که برنامه ریزی محور 
کار باشــد و در راســتای آن بتوان ثابت کرد آن چیزی که 
در رسانه های غربی از کشور ما به نمایش در می آید، وجود 

خارجی ندارد.
وی با مقایسه اکسپو دبی با اکسپوهای قبلی گفت: در مورد 
اکســپو میلان به دلیل اینکه در آنجا حضور نداشتم قادر به 
ارائه نظر نیســتم اما اکســپو دبی از لحاظ وسعت و حضور 
بالاتر بازدیدکننده بسیار متفاوت از اکسپوهای دیگر بوده و 
می توان از فرصت های ایجاد شده توسط آن بهترین بهره را 
برد. با توجه به گفته برخی از دوستان ایران در اکسپو میلان 
حضور خوبی داشــته اما طبیعتا با وسیع تر شدن امکانات و 
شــیوه برگزاری اکسپو حضوری قوی تر نیز ملاک کار قرار 

می گیرد.
این راهنمای گردشــگری در خصــوص تاثیر تعطیلی یک 
ساله بر روند برگزاری اکسپو تصریح کرد: این تعطیلی یک  

ساله تاثیر مثبتی بر تمرکز برگزارکنندگان و شرکت کنندگان 
داشت و موجب شد آن ها با آرامش بیشتر و برنامه ریزی بهتر 
کار خود را دنبال کننــد. همچنین مانند بازی های المپیک 
و جام ج هانی شــهر دبی نیز به طور کامل متاثر از اکســپو 
بــود و رنگ وبوی آن با این رویــداد مهم تغییر کرده بود و 
پرچم ها و تبلیغات ها همگــی تاکیدی بر این رخداد بزرگ 

۶ ماهه داشت.
عدیلی در مورد خدمات کشــور میزبان به شرکت کنندگان 
حاضر در این نمایشگاه خاطرنشــان کرد: ارائه خدمات در 
شهر دبی به شرکت کنندگان و بازدیدکنندگان از اکسپو دبی 
در سطح بسیار بالایی قرار دارد و در مجموع می توان کیفیت 
برگزاری این نمایشگاه را در سطح قدرتمندی ارزیابی کرد.

ارائه تست PCR از شروط مهم ورود به سالن های اکسپو بود ��
وی به رعایت پروتکل های بهداشتی در بالاترین سطح در 
اکسپو ۲۰۲۰ دبی اشــاره کرد و افزود: یکی از شروط ورود 
به نمایشــگاه ارائه تست PCR بود. البته مشکلی که وجود 
داشت، این بود که تشخیص افراد سالم از بیمار کمی سخت 

می شد و ریسک حضور در نمایشگاه را بالا می برد.
این راهنمای گردشــگری در خصــوص رفتار مردم دبی و 
نحوه استقبال آن ها از این رویداد عنوان کرد: ساکنین دبی 
از برگزاری این رویداد در کشــور خود حمایت کرده اند چرا 
که آن را نشانه پیشرفت خود می دانند. همچنین همزمانی 
این رویداد با پنجاهمین ســالگرد اتحاد کشــور امارات در 
خوشحالی بیش از حد مردم این کشور بی تاثیر نبوده است. 
رفتار شایسته آن ها با شرکت کنندگان خود گویای این مساله 
است. آن ها این اتفاق مهم و حضور این تعداد شرکت کننده 
از کشورهای مختلف را برای آینده کشور خود بسیار خوب 

ارزیابی می کنند.
عدیلی با اشــاره به کیفیت پاویون سایر کشورها در اکسپو 
۲۰۲۰ دبی تصریح کرد: در بازدید از بســیاری از پاویون ها 
با کیفیت بســیار بالایــی از ارائه ایده هــا و خدمات مواجه 
می شــویم. تقریبا تمام پاویون های حاضــر در این رویداد 
فعالیتی متمرکز داشــتند و یک سالن را برای ارائه ایده های 
خود انتخاب کرده بودنــد و این مورد دقیقا مخالف پاویون 

ایران که بخش هایی جداگانه داشت، بود.
وی ادامه داد: کشورهای دیگر سعی کرده اند در پاویون های 
خود از جز به جز فضایی که در اختیار دارند، نهایت استفاده 
را ببرند. آن ها اهداف و صحبت های خود را بر نماهای بزرگ 
تعبیه کرده و به این شــکل هویت فرهنگی خود و یا پیامی 
که برای آینده گردشگری کشورشان و یا جهان  داشتند را 
به عنوان شــعار خود به بازدیدکنندگان منتقل کردند. این 

ابتکارات جلوه بسیار خوبی را برای پاویون های موفق خلق 
کرده که می توانست هزاران و حتی میلیون ها بازدیدکننده 

را به خود جذب کند.
این راهنمای گردشگری گفت: نکته حائز اهمیت دیگر این 
بود که  با ورود به پاویون های مختلف همزمان با تقســیم 
فضــا به بخش های مختلف برای هر یک گویندگانی برای 
روایت های مختلف در سالن های وسیع به شکل های بزرگ 
ارائه می شدند که هر کدام ارتباط معنایی جالبی با یکدیگر 
داشــتند. این در صورتی بود که ما در پاویون خود با تقسیم 
فضا به بخش های کوچک هدررفت زیادی را در سطح آن 
ایجاد کرده بودیم و این موارد مسائل تاثیرگذاری است که 

می توانست بهتر ارائه شود.
عدیلی اضافه کرد: همچنین پاویون های موفق در سالن های 
خود به جای استفاده از اشیا با ارائه ویدئوهای باکیفیت همراه 
با یک صدای عالی در فضای بزرگ ســالن های خود سعی 
کردنــد زیبایی ها و نقاط قوت خــود را با یک جلوه خاص 
و شــکوهمند به رخ جهانیان بکشــند. صرف نظر از اینکه 
ایــن داده ها واقعیت داشــت یا خیر، جلوه بســیار زیبایی 
بــرای پاویون ها به وجود آورده بود؛ به عبارتی اســتفاده از 
سالن های وسیع و بزرگ حس جلال و شکوه را به هر شکل 
توانســته بود به بیننده منتقل کند که این مورد به خوبی در 

پاویون های موفق حس می شد.
حضور متفاوت و متمایز کشورهایی چون پاکستان در اکسپو دبی ��

این راهنمای گردشگری در خصوص حضور دیگر کشورها 
در اکســپو ۲۰۲۰ دبی خاطرنشان کرد: از کشورهای چون 
روســیه، فرانســه، چین و ژاپن انتظار می رفت که حضور 
حرفه ای در این نمایشگاه داشته باشند که این اتفاق نیز رخ 
داد. البته مقایسه پاویون ها به این دلیل که هر کدام رویکرد 
خاصی را دنبال می کنند، کاری دشــوار اســت اما کشوری 
چون پاکســتان در این رویداد پاویون بســیار خوبی ارائه و 
نسبت به پاویون های کشورهای هم تراز متمایزتر عمل کرد. 
همچنین می توان از کشورهایی چون قزاقستان، ازبکستان و 
تاجیکستان نام برد که از حد خود بسیار فراتر ظاهر شدند و 

پاویون های حرفه ای را ارائه کردند.
عدیلی اضافه کرد: اما متاسفانه پاویون ایران برعکس دیگر 
کشــورها ضعیف تر از آنچه که بود عمل کرد. ایران دارای 
قابلیت هایی است که شاید در هیچ کشوری نمونه آن وجود 
نداشــته باشــد، مانند ورزش زورخانه ای، هنرهای سنتی، 
موسیقی ایرانی، ســفالگری، نقالی و... که می بایست از آن  
به عنوان ثروت های کشور برای بالا بردن ظرفیت های خود 

استفاده می کردیم.

پوریا محمدی پیوند
روزنامه نگار
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حامد ریحانی- 

وحید    ریحانی  )آتلیه برنز(

پژوهشــگران دانشگاه علوم پزشــکی تبریز با انجام 
یک مطالعه تأثیر اســتفاده از محلــول گیاهی حاوی 
عصاره های رزماری، زیتون و نخل اره ای را در بیماران 
دچار ریزش مو آندروژنیک بررســی کردند.  آلوپســی 
آندروژنتیک یا طاســی با الگوی مردانه، نوعی الگوی 
ریزش مو در مردان و زنان است که به عنوان شایع ترین 
علت ریزش مو در مردان شــناخته می شــود. این نوع 
ریزش مو، به دلیل فعالیت هورمون های جنسی مردانه 
یا آندروژن ها اتفاق می افتد و می تواند بر کیفیت زندگی، 
اعتماد به نفس و روابط فردی و اجتماعی جوانان تأثیر 
بگذارد. داروهای ماینوکسیدیل و فیناستراید داروهای 
معمولی هستند که توسط سازمان غذا و داروی آمریکا 
)FDA( برای درمان این نوع ریزش مو، تأیید شــده اند 

ولی این داروها عوارض جانبی زیادی دارند.

بهبود ریزش مو با یک محلول گیاهی

مطالعات حاکی از ارتباط بین تنهایی و افزایش خطر زوال 
عقل نتایج متناقضی را به همراه داشته است.  به نقل از 
مدیکال نیوز، مطالعه جدیدی که افراد را بیش از ۱۰ سال 
تحت پیگیری قرار داده بود، نشان می دهد افرادی که ۳ 
روز یا بیشتر در هفته احساس تنهایی می کردند، در طول 
دوره پیگیری بیشتر در معرض ابتلاء به زوال عقل بودند. 
همچنین افراد زیر ۸۰ سال و بدون عوامل خطر ژنتیکی 
شناخته شده که احساس تنهایی مداوم داشتند در معرض 
خطر ابتلاء بــه زوال عقل بودنــد. تنهایی همچنین با 
عملکرد ضعیف اجرایی و تغییرات مغزی مرتبط با آسیب 
پذیری نسبت به زوال عقل در افرادی که این بیماری را 
نداشتند مرتبط بود. بر اساس این مطالعه، تجربه احساس 
تنهایی سه بار یا بیشتر در هفته ممکن است خطر ابتلاء 

به زوال عقل را در مراحل بعدی زندگی افزایش دهد. 

یک سیارک کشــف شده در قرن نوزدهم میلادی، 
به تازگی با کشف سومین قمر، به عنوان شلوغ ترین 
سیارک شناسایی شده تاکنون، لقب گرفته است.این 
سیارک »الکترا Elektra( »۱۳۰ ۱۳۰( یا به اختصار 
الکترا نام دارد و ستاره شناسان به تازگی کشف کرده اند 
که سه همراه یا قمر کوچک تر دارد. این نه تنها آن را 
به پرتعدادترین منظومه سیارکی شناخته شده تبدیل 
می کند، بلکه نشان می دهد که چگونه ممکن است 
در آینده قمرهای سیارکی کم سو و غیرقابل مشاهده 
دیگــری پیدا کنیــم. گروهی از اخترشناســان در 
مقاله ای که در نشریه »استروفیزیکال ژورنال لترز« 
)The Astrophysical Journal Letters( منتشر 
شده، نوشتند: »الکترا نخستین سیستم چهارگانه ای 

است که تا کنون کشف شده است.

دانشمندان برای نخستین بار سیارکی با 3 ماه کشف کردند

برخی داروها می توانند عوارض جدی مانند آســیب حاد 
کلیــه )AKI( ایجاد کنند. در ایــن صورت کلیه های فرد 
به طور ناگهانی به درســتی کار نمی کنند که می تواند از 
کاهش جزئی عملکرد کلیه تا نارســایی کامل آن متغیر 
باشــد. بدون درمان سریع، ســطوح غیر طبیعی املاح و 
مواد شیمیایی می تواند در بدن انباشته شود که بر توانایی 
عملکردی صحیح سایر اندام ها تأثیر می گذارد. اگر کلیه ها 
به طور کامل غیر فعال شــوند، ممکن است فرد نیاز به 
دیالیز یا پیوند کلیه داشــته باشد و البته می تواند کشنده 
باشد. محققان داده های ۷۰۲۲۶۵ نفر بزرگسال را از یک 
پایگاه داده مراقبت های اولیه در برای بررسی نسخه های 
NSAID در طی دو ســال تجزیه و تحلیل کردند. طبق 
نتایج کاهش تجویز نسخه های NSAID پیشنهاد شد این 
تجویز شامل کسانی شود که در معرض خطر بالاتر ابتلا 

به AKI هستند.

یک داروی مضر برای سلامت کلیه

کاریکاتور: دیگه زیرآبی رفتن تموم شد!

تحلیل روز

هشت ســال بعد از الحاق کریمه به روسیه، پوتین یکبار 
دیگر با به رســمیت شــناختن دو منطقــه جدایی طلب 
اوکراین، جهان را در شــوک فرو برد. نزدیک به سه ماه 
اســت که ایالات متحده با همصدایی کشورهای اروپایی 
اعلام کرده بود که حمله روس ها به شرق اوکراین غریب 
الوقوع است. بسیاری از رسانه ها احتمال یک جنگ بزرگ 
در اروپا را دادند و شــهروندان مناطق مرزی، در جاده ها 
صف کشــیدند تا جان خــود را در درگیری های احتمالی 
حفظ کنند. سخنرانی شــب گذشته رییس جمهور روسیه 
آب پاکی را روی دســت اوکراینی ها ریخت و نشــان داد 
که در مســکو، اوکراین هنوز هم بخش مهمی از روسیه 
به شــمار می رود. او نه تنها استقلال این دو منطقه را به 
رسمیت شناخت بلکه همان شبانه نیروهای حامی صلح را 
روانــه دونباس کرد و تانک ها و ادوات جنگی در اوکراین 
ظاهر شدند. دوشنبه شب وقتی رییس جمهور روسیه روبه 
روی دوربین نشســت و ســخنرانی تند و تیزش در مورد 
اوکراین را با اعلام خبر به رســمیت شــناختن دونتسک 
و لوهانســک به گوش جهان رساند، کسی چندان تعجب 
نکــرد. از ماه ها قبل تنش در دونباس بــالا گرفته بود و 
غرب زنگ خطر حمله به اوکراین را به صدا در آورده بود. 
حتــی از روزهای قبل از این اقدام هم مشــخص بود که 
پوتین بالاخره تکلیف این دو منطقه اســتقلال طلب را در 
روسیه مشخص می کند تا جدایی طلبان روس تبار، دیگر 
تحت کنترل کی یف نباشــند و همزمان ضرب شستی هم 
به غرب و اوکراین که برای پیوستن کی یف به ناتو تلاش 
می کنند، نشــان دهد. ولادیمیــر پوتین، رئیس جمهوری 
روســیه روز دوشنبه رسماً »اســتقلال« جدایی طلبان در 
شــرق اوکراین را به رسمیت شناخت و با آنها »توافقنامه 
دوســتی و کمک متقابــل« امضا کــرد او در یک پیام 
تلویزیونی گفت که دولت اوکراین »حقوق مردم شــرق 

را کــه می خواهند به زبان خود صحبــت کنند و فرهنگ 
خود را داشــته باشــند« نادیده گرفته اســت. پوتین که 
دیشب در جمع مقام های امنیت ملی خود نزدیک به یک 
ســاعت سخنرانی کرد، گفت اوکراین تاریخ و سابقه ای به 
عنوان یک کشــور واقعی ندارد. او در بخش های دیگری 
از این ســخنرانی گفت اوکراین بخــش جدایی ناپذیر از 
تاریخ ماست. شرق اوکراین سرزمین قدیمی روسیه است. 
اوکراین با سرقت گاز از روســیه باج خواهی کرده است. 
اوکراین قصد دارد ســلاح هسته ای بسازد و غرب ممکن 
اســت به آن کمک کند. اگر اوکراین به تسلیحات کشتار 
جمعی دســت یابد، وضعیت جهان به شدت تغییر خواهد 
کرد و ما نمی توانیم آن را نادیده بگیریم. تســلیحات اتمی 
به ســمت روســیه نشــانه رفته اند. او در بخش دیگری 
موضوع ناتو و فعالیت هایش در اوکراین را هم پیش کشید 
و تاکیــد کرد: ناتو از حریم هوایــی اوکراین برای تهدید 
روسیه استفاده می کند. ما اصل تقویت امنیت کشور را به 
قیمت جان سایر کشــورها رد می کنیم. پیوستن اوکراین 
به ناتو تهدیدی برای امنیت روســیه است. غرب به دنبال 
گنجاندن اوکراین و گرجســتان در ناتو است. اخیراً شاهد 
پنج موج گســترش ناتو بوده ایم. زیرســاخت های ناتو تا 
زیر چانه روســیه رسیده اســت. غرب به هر شکلی شده، 
روســیه را تحریم خواهد کرد و برای این کار بهانه لازم 
را پیدا خواهد کرد. ما برای حفظ امنیت ملی خود تصمیم 

خواهیم گرفت.
واکنش ها به اقدام روسیه چه بود؟ ��

اوکراین سه شــنبه صبح و  زلنســکی رئیس جمهوری 
ســاعاتی پس از سخنرانی پوتین که طی آن دو منطقه 
جدایی طلب دونباس را به رســمیت شناخت، روسیه را 
به نابود کردن تلاش هــای صلح متهم و ارائه هرگونه 
امتیازات ارضی را رد کرد. زلنســکی پس از ریاســت 
بر یک نشست شــورای امنیت کشورش، روسیه را به 
نقض حاکمیــت ارضی اوکراین متهــم کرده و گفت 

این می تواند جلوی مذاکرات صلح مینســک با هدف 
پایان دادن به درگیری جدایی طلبان در شرق اوکراین 
را بگیرد. ســخنگوی ســازمان ملل هم گفت، آنتونیو 
گوتــرش، دبیرکل ســازمان ملل متحد معتقد اســت 
که روســیه تمامیت ارضی و حاکمیــت اوکراین را با 
تصمیمش برای به رســمیت شــناختن شرق اوکراین 
به عنوان مناطق مســتقل »نقض« کرده اســت. آنالنا 
بربوک، وزیر امــور خارجه آلمان نیــز در بیانیه ای به 
تصمیم پوتین واکنش نشــان داد و گفت: به رســمیت 
شــناخته شــدن دو جمهــوری خوانده لوهانســک و 
دونتسک در شرق اوکراین یک نقض آشکار و فاحش 
قوانین بین المللی محسوب می شود. آلمان با شرکایش 
دربــاره واکنش به این تصمیــم پوتین رایزنی دارد. به 
رسمیت شناخته شدن این دو منطقه در شرق اوکراین 
ضربه ای شــدید علیه تمامی تلاش های دیپلماتیک با 
هدف یافتن یک راه حل دیپلماتیک است. آلمان آماده 
اســت تا بی قید و شــرط در کنار اوکراین و مرزهای 
به رســمیت شناخته شــده بین المللی آن بایستد. ما به 
ایــن نقض قانون بین المللی واکنش نشــان می دهیم. 
ما با شــرکای خود رایزنی می کنیم. ینس استولتنبرگ، 
دبیرکل ناتو در واکنش به اقدام پوتین در به رســمیت 
شناختن جمهوری های مستقر در شرق اوکراین گفت: 
من تصمیم روسیه برای به رسمیت شناختن »جمهوری 
خلق دونتســک« و »جمهوری خلق لوهانســک« را 
محکوم می کنم. این امر بیشــتر به حاکمیت و تمامیت 
ارضــی اوکراین حملــه می کند، تلاش هــا برای حل 
مناقشه را کاهش می دهد و توافق نامه های مینسک را 
که روســیه یکی از طرف های آن است، نقض می کند. 
جوزپ بــورل، نماینــده عالی اتحادیه اروپــا در امور 
خارجی و سیاست امنیتی، اعلام کرد که اتحادیه اروپا 
و شرکای بین المللی آن »با اتحاد، قاطعیت و قاطعیت 

در همبستگی با اوکراین واکنش نشان خواهند داد.«

معادلات تازه در شرق اوکراین

گزارش

دهن کجی به خواست مردم با 
طرح صیانت

با یک بررسی ســاده کتابخانه ای و میدانی این نتیجه 
بدیهی و مسلم استخراج می شود که قاطبه ملت با طرح 
صیانت مخالف هستند. از اوصاف ذاتی و ضروریات لازم 
الرعایه در امر انشاء قانون و قانونگذاری توجه به بایدها و 
نبایدهای پذیرفته شده در جغرافیایی است که قرار است 

قانون مورد نظر نسبت به مردم آن منطقه اعمال شود.
در علم حقوق در تعریف قانونِ خوب به ذکر اوصاف مانند؛ 
جامع افــراد و مانع اغیار بودن، فراگیــری قاعده، ضمانت 
اجرای متناسب، تعریف و شناسایی دلیل وجودی یا فلسفه 
وجودی چنین قاعده ای، ضرورت سنجی نیازهای روز جامعه 
و تطبیق قاعده موضوع تصویب با این نیازها، اقبال سنجی 
شهروندان نسبت به قاعده و...اشاره می شود. پس از رعایت 
قیود موصوف، نوبت به سپردن امر انشاء به اهل فن می رسد 
چراکه حقوقدانان از دیرباز بر این باورند که آفرینش قاعده 
حقوقی و الزامات قانونی امری اســت تخصصی وخارج از 
صلاحیــت و اختیارات پارلمان کشــورها. نکته حائز توجه 
اینجاســت که در غالب کشــورها شــرط ورود به پارلمان 
برخورداری از حداقل دانش حقوقی اســت و علیرغم چنین 
امری که موید حضور حقوقدانان در پارلمان اســت، ایشان 
بنا به همان قاعده پذیرفته شده که انشاء قانون، تخصصی 
خــاص می طلبد به این امر ورود نکرده، پس از خلق قاعده 
در صحن مجلس نســبت به تصویب پیشــنهاد واصله که 
توسط متخصصین امر انشاء شده قیام می کنند. با این پیش 
شرط که آثار و تبعات تصویب طرح مورد نظر پیش از آنکه 
به پارلمان وارد شــود، مورد تحلیل و شناسایی کارشناسان 
اقتصادی، سیاســی، اجتماعی، قضایی و...قرار گرفته، حتی 
تاثیرات روانشناسانه چنین قاعده ای برآورد می شود. آنچه که 
در مجلس ایران از دیرباز حلقه گمشده ایست و گویی هیچ 
اراده ای برای کشــف آن وجود ندارد. با این وصف تصویب 
کلیات طرح صیانت علی رغم ایرادات متعددی که از منظر 
شــرع در مخالفت با نقش اراده امت در حکومت اســلامی 
مانند تعرض به حریم خصوصی اشخاص و یا از نگاه قانون 
اساسی در مخالفت با اصول فصل سوم و حتی مقدمه قانون 
اساسی دارد و یا از دیدگاه جامعه شناسان و فعالان رسانه ای 
در مخالفــت با ضروریات دهکده جهانــی و رعایت قاعده 
دسترسی آزادانه به اطلاعات و... عملکرد مجلس قابل تأمل 
بوده، حکایت از نوعی دهن کجی به خواست و اراده عموم 
جامعه است. خوب یا بد، اشتباه یا درست باید پذیرفت آنان 
که بر صندلی های سبز ساختمانی واقع در میدان بهارستان 
جلوس می کنند با عنوان نماینده مردم ))ولو اقلیت ایشان((، 
مجاز به حضور در ســاختمانی شده اند که نامش خانه ملت 
اســت و مقیمان این خانه امانــت دار حقوق صاحبان خانه 
هســتند و حسب اصول و ضوابط بدیهی الاولابد مکلف به 
اتخاذ تصمیماتی هستند در راستای اراده صاحبخانه که بنا به 
قول امام راحل، ولی نعمت مُلک ونظام همین مردم هستند. 
در تعریف نقش مردم برای تشکیل حکومت اسلامی، فقها 
نظریات متنوعی را ابراز داشــتند که این نظریات در قالب 
نظریه کارآمدی و وابســته بودن تشکیل حکومت اسلامی 
به آرای اکثریت مســلمانان تعریف می شود در ادامه چنین 
نظریه ای این ســؤال مطرح اســت که چــه دلایلی برای 
اثبات وابسته بودن تشکیل حکومت اسلامی به آرای مردم 
می توان اقامه کرد؟)تحلیل مبانی نظام جمهوری اســلامی 
ایران=دکتر محمدجواد ارســطا( برخی از فقها در پاسخ به 
این پرســش بنا بــر قاعده الناس مســلطون علی اموالهم 
اینگونه استدلال می کند که وقتی مردم بر اموال خود تسلط 
دارند و بدون رضایت آنان نمی توان در اموالشــان تصرف 
کرد می توان نتیجه گرفت به طریق اولی بر نفوس خود نیز 
مسلط هســتند، بنابراین هیچ کس نمی تواند بدون رضایت 
ایشــان آزادی هایشــان را محدود کند یا نظر و ایده خود را 
بر آنان تحمیل کند یا حتی در مقدراتشــان تصرف کند و از 
سوی دیگر تشکیل حکومت اسلامی که برای بقای زندگی 
اجتماعی انســان ضروری اســت بدون تصرف در اموال و 
نفوس و تعیین محدوده آزادی های مشروع مردم امکان پذیر 
نیست لذا لازم اســت در رفع چنین تعارضی به خواست و 
اراده عموم امت توجه کرد که چنین رویکردی در نظام های 
سیاسی مبتنی بر جمهوریت با اخذ اراء امت تحقق می یابد. 
تذکر این نکته ضروری است که در ادامه ضرورت توجه به 
آراء ملت، حاکمان نظام اســلامی همواره مکلف به شنیدن 
صدای ملت بوده بر مدار نظر و اراء ایشان اتخاذ تصمیم کنند 
که این مهم در جهان امروز به واسطه رسانه های جمعی و 

نقل قول های منتشر شده در فضای سایبر تحقق می یابد.

محمدهادی جعفرپور
وکیل دادگستری

گزارش

نقدی به دستمزد کارگران!

حقوق و دســتمزد کارگــران، برآیندی از همان 
چیزی است که دولت در کمیسیون تلفیق دنبال 
می کند و روندی که در شورای عالی کار جریان 
پیدا می کند، بیشتر حالت فرمایشی دارد تا بگوییم 
که در بحث حقوق و دستمزد سالهای سال است 
که تشکل های کارگری و کارفرمایی و دولت با 
همفکری کار را جلو می برند ولی در واقع دولت 
بــه عنوان بزرگترین کارفرمــا در این خصوص 
تصمیم می گیرد که عمدتاً به نفع کارفرما است 
و تشــکل های کارگری قــدرت چندانی ندارند.  
در سنوات گذشته حتی اگر نمایندگان کارگری 
صورتجلســه را امضا نمی کردند باز هم مصوبه 
دســتمزد به دلیل توافق دولت و کارفرمایان به 

اجرا درمی آمد. 
لذا معتقدم اگر خروجی جلسات ۱۰ سال گذشته 
شــورای عالی کار را در نظر بگیریم و آن را در 
کنار افزایش تورم و هزینه هایی که کارگران در 
جامعه با آن روبرو هستند، بگذاریم با یک بررسی 
کلی متوجه می شــویم که خروجی این جلسات 
مناسب نبوده و هر سال بخشی از سفره کارگران 
کوچک شده اســت. در بحث حقوق و دستمزد 
باید به دنبال حفظ قدرت خرید و حفظ ســفره 
کارگران باشیم که طی سال های گذشته کوچک 
شــده اســت. درباره رقم هزینــه خوراکی های 
ســبد معیشــت کارگران هم باید بگویم با رقم 
ســه میلیون و ۲۸۰ هزار تومانی که تعیین شده 
موافق نیستم، چون وقتی قیمت یک کیسه برنج 
معمولی به مرز یک میلیون تومان می رسد طبعاً 
این رقم، نمی توانــد همه هزینه های مصرفی و 

خوراکی خانوار را پوشش دهد. 
متاســفانه وقتی می خواهیم هزینه سبد معیشت 
خانوار را محاسبه کنیم برخی کالاهایی که تورم 
کمتری شامل حالشان شده در آن قرار می دهیم 

و کالاهای پر تورم را خارج می کنیم. 
در واقع بــا تغییر و جابجایــی چند محصول و 
کالا در سبد معیشت کارگران، دستمزد را تعیین 
می کنیم در حالی که اگر این حساب و کتابها در 
طول سنوات گذشته درست و علمی بود، وضعیت 
حقوق و دستمزد جامعه کارگری به شکلی نبود 
که امروز می بینیم. کنترل تورم بر اساس کنترل 
دستمزد نگاه نادرستی است. در سالهای گذشته 
برخی دولتها از این ابزار برای کنترل تورم استفاده 
کردند تا با افزایش ندادن حقوق و دستمزد، تورم 
را کنتــرل کنند ولی خروجی و تجربه آن، اثرات 
و پیامدهای تلخی همچــون رواج بزهکاری و 
گســترش ناهنجاری های اجتماعی، آمار بالای 
ســرقت وطلاق بود. حقوق و دســتمزد را برای 
اداره زندگی خانوار در طول سال تعیین و تصویب 
می کنیم. قیمت بسیاری از اقلام مثل لبنیات در 
همین ســال جاری چند نوبت افزایش داشته و 
اقلام و مایحتاج عمومــی، روزانه در حال تغییر 
بوده است، اما انتظار داریم که دستمزد فقط یک 

بار در سال تعیین شود و این منطقی نیست.

تنهایی مداوم  و خطر زوال عقل

حمید نجف
کارشناس حوزه کار

مهسا مژدهی
روزنامه نگار


